
Rada Gminy w Orońsku 

Protokół nr LXX/2023 

LXX sesja w dniu 31 marca 2023 r. 

 

1. Otwarcie obrad sesji. 

Obrady LXX sesji Rady Gminy w Orońsku otworzył o godz. 14:00 Przewodniczący Rady Gminy 

w Orońsku Pan Sylwester Różycki witając radnych, sołtysów, Wójta Pana Henryka 

Nosowskiego, Sekretarza Pana Józefa Bakułę, Przedstawiciela Powiatowego Zespołu Doradztwa 

Rolniczego w Szydłowcu Pana Krzysztofa Garbacza oraz biorących udział w obradach. Obrady 

zakończono o godz. 19:02 tego samego dnia. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

Obecni: 

1. Renata Bączek  

2. Karol Białas 

3. Małgorzata Burek 

4. Maria Deja 

5. Maria Gajewska 

6. Wiesława Kaczyńska 

7. Mariusz Mirecki 

8. Sylwester Różycki 

9. Adam Stańczyk 

10. Ewelina Suligowska 

11. Katarzyna Taras 

12. Monika Wiecheć 

13. Artur Zasada 

14. Bogdan Zdon 

Nieobecni: 

1. Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 14 radnych, co stanowi 

quorum do podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy. 

 

Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 



2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

 

Głosowano wniosek Radnego Sylwestra Różyckiego w sprawie: Dodania do porządku obrad 

punktu 3: "Wystąpienie doradcy Mazowieckiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego", tym samym 

zmiany numeracji porządku 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że wniosek został przyjęty jednogłośnie. 

 

Głosowano wniosek Wójta Gminy Henryka Nosowskiego w sprawie: dodania do pkt 9 

porządku obrad ustępu a) o treści: niewyrażenia zgody na wyodrębnienie środków stanowiących 

fundusz sołecki w budżecie gminy na 2024 rok 

Wyniki głosowania: ZA: 10, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (10) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur 

Zasada, Bogdan Zdon PRZECIW (4) Karol Białas, Maria Deja, Sylwester Różycki, Adam 

Stańczyk NIEOBECNI (1) Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że wniosek został przyjęty większością głosów. 

 

Głosowano wniosek Wójta Gminy Henryka Nosowskiego w sprawie: dodania do pkt 9 

porządku obrad ustępu i) o treści: ustalenia stawki za 1 km przebiegu pojazdu, uwzględnianej 

przy obliczaniu zwrotu rodzicom dzieci niepełnosprawnych kosztów przewozu dzieci do szkoły 

i z powrotem 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 



Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon, NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że wniosek został przyjęty jednogłośnie. 

 

Przewodniczący Rady zapytał czy są pytania do porządku obrad? 

 

Głosowano w sprawie: Zatwierdzenie porządku obrad wraz ze zmianami 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad został przyjęty jednogłośnie. 

 

3. Wystąpienie doradcy Mazowieckiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zabranie głosu Pana Krzysztofa Garbacza 

przedstawiciela mazowieckiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego. 

 

Pan Krzysztof Garbacz przedstawił krótką informację Mazowieckiego Ośrodka Doradztwa 

Rolniczego dotyczącą nowej perspektywy finansowej Wspólnej polityki rolnej na lata 2023-27. 

Zaznaczając gotowość Mazowieckiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego pomocy wszystkim, 

którzy są zainteresowani tą formą pomocy. 

 

4. Przyjęcie protokołów z obrad poprzednich sesji. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu z sesji nr 64 z 

dnia 31 października 2022? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół z sesji nr 64 z dnia 31 października 

2022 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu z sesji nr 64 z dnia 31 października 2022 r. 



Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z sesji nr 64 został przyjęty jednogłośnie. 

 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu z sesji nr 65 z 

dnia 14 grudnia 2022? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół z sesji nr 65 z dnia 14 grudnia 

2022 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu z obrad sesji nr 65 z dnia 14 grudnia 2022 r. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z sesji nr 65 został przyjęty jednogłośnie. 

 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu z sesji nr 66 z 

dnia 29 grudnia 2022? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół z sesji nr 66 z dnia 29 grudnia 

2022 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu z obrad sesji nr 66 z dnia 29 grudnia 2022 r. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 



Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z sesji nr 66 został przyjęty jednogłośnie. 

 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu z sesji nr 67 z 

dnia 16 stycznia 2023? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół z sesji nr 67 z dnia 16 stycznia 

2023 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu z obrad sesji nr 67 z dnia 16 stycznia 2023 r. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Katarzyna Taras NIEOBECNI (1) Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z sesji nr 67 został przyjęty jednogłośnie. 

 

5. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące pisma: 

a) informacja dotycząca Krajowego Kongresu Przewodniczących Rad Gmin, Powiatów i 

Sejmików Województw; 

b) odpowiedź Wójta Gminy na pismo Radnego Adama Stańczyka, Radnej Alicji Figarskiej i 

Sołtysa Barbary Prokop z dnia 10.02.2023 r. dotyczące budowy placu zabaw w miejscowości 

Dobrut; 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił Wiceprzewodniczącą Rady Gminy Panią Marię 

Gajewską o odczytanie treści pisma (pismo stanowi załącznik nr 1 do protokołu). 



c) pismo od Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie przekazujące do rozpatrzenia 

zgodnie z właściwością pismo dotyczące nieprawidłowości m.in. przy zatrudnianiu i 

wynagradzaniu pracowników Urzędu Gminy w Orońsku; 

 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że pismo zostało zadekretowane do Komisji 

Skarg i Komisji Rewizyjnej, po czym poprosił Wiceprzewodniczącą Rady Gminy Panią 

Marię Gajewską o odczytanie treści pisma (pismo stanowi załącznik nr 2 do protokołu). 

 

Podczas odczytywania treści pisma wywiązała się dyskusja: 

Pan Tadeusz Strzecha: A można wytłumaczyć co te artykuły mówią? 

Pani Maria Deja: No to same artykuły tutaj są więc… 

Pan Tadeusz Strzecha: Kto to wie o co chodzi? 

Pan Sylwester Różycki: Tu jest napisane, że wpłynęła skarga do Regionalnej Izby 

Obrachunkowej… 

Pan Tadeusz Strzecha: No ale czego się tyczy ta skarga, a nie artykuły przedstawione są jakieś, 

paragrafy, ustawy, dzienniki urzędowe. Kto tu jest prawnikiem, o co tu chodzi? Jaka skarga? 

Pan Sylwester Różycki: Komisja Skarg będzie rozpatrywała tę skargę. 

Pan Tadeusz Strzecha: No to my nie możemy wiedzieć czego dotyczy ta skarga? 

Pani Maria Gajewska: Ale chwilę… 

Pan Sylwester Różycki: Już chwileczkę, Panie sołtysie naprawdę. 

Pani Maria Gajewska: … przeczytam dalej. 

Pan Sylwester Różycki: Da Pan skończyć, da Pan skończyć. 

Pan Tadeusz Strzecha: Bo bez sensu jest przedstawianie takich paragrafów, no ludzie. 

Pan Sylwester Różycki: Panie sołtysie, no trzeba rozpatrzeć to pismo, tak? Proszę bardzo. 

Pan Tadeusz Strzecha: Ale po co czytać te artykuły? 

Pan Sylwester Różycki: Już. No czytaj, czytaj. Ja kieruję no. 

Pan Henryk Nosowski: Może ja w swoich informacjach przekażę sedno sprawy. 

Pan Tadeusz Strzecha: Aha. Czyli się dowiemy o co chodzi. 

Pan Sylwester Różycki: Dowiemy się na pewno. Po to jest sesja Rady Gminy i działalność 

Komisji Skarg i Wniosków. Panie sołtysie naprawdę. To dopiero początek sesji. 

 

Pani Maria Gajewska kończąc odczytywanie skargi: I podpisane jest. 

Pan Józef Bakuła: Przez kogo? 

Pan Sylwester Różycki: To będzie właśnie tam kolejny punkt, Panie Sekretarzu. Rozumiem 

do czego Pan dąży. Mam wszystkie te pisma. 



 

d) pismo od Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie przekazujące do rozpatrzenia 

zgodnie z właściwością skargę na działalność Wójta Gminy w Orońsku w zakresie zamówień 

publicznych; 

 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że pismo zostało zadekretowane do Komisji 

Skarg i Wniosków oraz Komisji Rewizyjnej. 

 

Pan Sylwester Różycki: Możesz samą skargę. 

Pan Wiesława Kaczyńska: Samą skargę przeczytaj, bez paragrafów. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Będzie szybciej. 

Pani Maria Gajewska: Dobrze. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Pani Maria Gajewska odczytała treść pisma (pismo 

stanowi załącznik nr 3 do protokołu). 

 

e) pismo od Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie przekazujące do rozpatrzenia 

zgodnie z właściwością pismo dotyczące działalności Wójta Gminy Orońsko związanej z 

dokonywaniem wydatków ze środków publicznych na budowę placu zabaw w Krogulczy 

Mokrej; 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Pani Maria Gajewska odczytała treść pisma (pismo 

stanowi załącznik nr 4 do protokołu). 

 

f) pismo od Mazowieckiego Urzędu Wojewódzkiego w Warszawie, Wydziału Zdrowia 

przekazujące delegację pani Alicji Figarskiej do reprezentowania Wojewody Mazowieckiego 

w Radzie Społecznej działającej przy Samodzielnym Publicznym Zakładzie Opieki 

Zdrowotnej w Orońsku oraz cofające delegację Panu Andrzejowi Swęda; 

 

Przewodniczący Rady Gminy powiedział, że pismo zostało przedekretowane do Komisji 

Oświaty. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Pani Maria Gajewska odczytała treść pisma (pismo 

stanowi załącznik nr 5 do protokołu). 

 



g) odpowiedź na wniosek z dnia 31.01.2023 r. o udostepnienie ilości nagród i wysokości nagród 

dla pracowników Urzędu Gminy oraz kierowników jednostek organizacyjnych Gminy; 

 

Pan Sylwester Różycki: To Pan otrzymał, tak? 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, to będzie w sprawozdaniu. 

 

h) pismo Wójta Gminy dotyczące otrzymanych od Regionalnej Izby Obrachunkowej w 

Warszawie pism z załączonymi do nich pismami interwencyjnymi; 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Pani Maria Gajewska odczytała treść pisma (pismo 

stanowi załącznik nr 6 do protokołu). 

 

i) pismo od Radnego Adama Stańczyka o wycofanie interpelacji z dnia 22 marca 2023 roku 

wraz z wnioskiem o skontrolowanie przez Komisję Rewizyjną wszystkich wydatków i 

rozliczeń finansowych poniesionych przez Gminę na działce o numerze ewidencyjnym 286 

w Dobrucie oraz o przeprowadzenie analizy przez Komisję Budżetową wszystkich wydatków 

i rozliczeń finansowych poniesionych przez Gminę na działce o numerze ewidencyjnym 286 

w Dobrucie; 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Pani Maria Gajewska odczytała treść pisma (pismo 

stanowi załącznik nr 7 do protokołu). 

 

j) odpowiedź na zapytanie Katarzyny Taras dotyczące wniosku w sprawie przeniesienia 

stanowiska lęgowego bociana białego z posesji prywatnej i budowy platformy pod gniazdo 

na słupie wolnostojącym przy ulicy Zagórskiej w Orońsku; 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Pani Maria Gajewska odczytała treść pisma (pismo 

stanowi załącznik nr 8 do protokołu). 

 

k) opinia Wójta Gminy do złożonych przez Komisję Statutową projektów uchwał w sprawie 

uchwalenia statutu Sołectwa oraz zasad i trybu przeprowadzania konsultacji z mieszkańcami 

w sprawie statutów jednostek pomocniczych Gminy Orońsko; 

 



Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że pismo z opinią zostało przedekretowane do 

Przewodniczącego Komisji Statutowej. 

 

l) opinia Wójta Gminy do złożonego przez Komisję Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu 

projektu uchwały w sprawie zasad korzystania z niektórych obiektów i urządzeń użyteczności 

publicznej, sposobu ustalania opłat za ich korzystania oraz powierzenia Wójtowi Gminy 

stanowienia uprawnienia do ich wysokości; 

m) wniosek o udzielenie głosu podczas sesji Rady Gminy; 

 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Sylwester Różycki poinformował: Wysoka Rado, w dniu 

dzisiejszym wpłynął wniosek o udzielenie głosu podczas sesji Gminy Orońsko przez 

Wiceprezesa Ochotniczej Straży Pożarnej w Orońsku Krzysztofa Stanika. Temat wystąpienia 

zabezpieczenie środków na zakup samochodu ratowniczo-gaśniczego, zabezpieczenia 

środków w budżecie Gminy Orońsko na zakup średniego samochodu ratowniczo-gaśniczego. 

Proponuję, aby moment udzielenia głosu był przy głosowaniu odnośnie wysokości środków 

finansowych? 

Pani Ewelina Suligowska: Tak … 

Pan Henryk Nosowski: Uważam, że mądrze. 

Pan Sylwester Różycki: Tak? Dobrze, to po prostu przegłosujemy później przy udzielaniu 

głosu. To udzielimy… a nie ma Pana Wiceprezesa. Ale widzę, że ma tutaj zastępców, tak? 

Pan Tadeusz Strzecha: Jest, jest. 

Pan Sylwester Różycki: Prezes jest. A to prezes będzie zabierał głos. 

Pan Tadeusz Strzecha: Wiceprezes jest, tylko siedzi na gorącym krześle. 

Pan Sylwester Różycki: A dobrze, już, już. 

 

n) pismo do wiadomości Rady Gminy w Orońsku Rady Miejskiej w Bieżuniu w sprawie obrony 

dobrego imienia Świętego Jana Pawła II; 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Pani Maria Gajewska odczytała treść pisma (pismo 

stanowi załącznik nr 9 do protokołu). 

 

6. Informacje na temat interpelacji i zapytań jakie wpłynęły do Przewodniczącego Rady 

Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące zapytania 

i interpelacje: 



a) interpelacja Radnego Adama Stańczyka z dnia 22.03.2023 r. wnosząca o skontrolowanie 

przez komisję budżetową oraz komisję rewizyjną wydatków i rozliczeń finansowych 

dotyczących budowy placu zabaw w miejscowości Dobrut na działce nr ewidencyjny 286 w 

odniesieniu do złożonego wniosku o udostępnienie informacji publicznej z dnia 17.01.2023 i 

zawartymi w nim pytaniami; 

 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że zapytanie zostało odczytane, więc nie będzie 

kolejny raz odczytywane. 

 

b) zapytanie Radnego Sylwester Różyckiego dotyczące udzielenia informacji dotyczącej zadania 

budżetowego „Modernizacja układu komunikacyjnego w miejscowości Orońsko 

obejmującego ulice Osiedlową, Dworską, Cichą oraz drogę gminną na działkach nr 91/1, 

91/11, 91/4”; 

 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Sylwester Różycki odczytał treść pisma (pismo stanowi 

załącznik nr 10 do protokołu). 

 

7. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami. 

Pan Henryk Nosowski Wójt Gminy Orońsko przedstawił informacje z działalności między 

sesjami: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie i Panowie Sołtysi, zaproszeni Goście, więc 

tak może na sam początek powiem, że po długiej, długotrwałej mojej nieobecności spowodowane 

leczeniem – szczęśliwie prawie od miesiąca pracuję, za co jestem niezmiernie wdzięczny i 

dziękuję. Jednocześnie przepraszam za moją nieobecność, jak również dziękuję wszystkim tym, 

którzy trzymali za mnie kciuki, za wyzdrowienie, za zaangażowanie w trud w obowiązkach 

służbowych. Te podziękowania kieruję dla mojego Zastępcy Pana Sekretarza Józefa. Dziękuję za 

to nieobecnej co prawda Pani Marzenie, która nas uratowała, która uratowała nasze finanse, a 

głównie za modyfikację projektu uchwały budżetowej do stanu pozytywnej, pozytywnej opinii 

przez RIO pod nieobecność Skarbnika Pani Diany. Jak również kierowanie, kierowanie zespołem 

i nadrabianie zaległości w referacie finansowym, które są, były przynajmniej od miesiąca sierpnia 

z żelaznym i nieprzekraczalnym terminem do końca marca. Na szczęście do tych spraw włączyła 

się, po tej długotrwałej nieobecności z powodu leczenia, Pani Diana, za co jej też dziękuję, że 

udało nam się wyrobić terminowo i jesteśmy w porządku, jeśli chodzi o zadania związane z 

finansami. No i to miało być taki krótki mój wstęp, bo całą informację przekaże Pan Sekretarz, 

ale że zostałem wywołany do tablicy, no nie spodziewałem się, że Pan Przewodniczący właśnie 

to dzisiaj poruszy. 



Pan Sylwester Różycki: Jest Pan obecny, no to ten… nie wolno pomijać Pana, jak Pan jest. 

Pan Henryk Nosowski: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: No jak Pan jest obecny, no to... 

Pan Henryk Nosowski: No wiem, ale zostałem wyzwany do tablicy z powodów, które nie 

planowałem mówić, bo uważam, że to nie zasługuje na ujawnienie jeszcze w tej chwili, ponieważ 

te trzy donosy, które można powiedzieć tak, które są do Regionalnej Izby Obrachunkowej, bo 

oprócz tego jeszcze jest dwa do Państwowej Inspekcji Pracy. To są zwykłe oszczerstwa, które są 

anonimowe. To prawda, w dniach 7, 9 i 10 marca wpłynęły do Gminy, do Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Warszawie trzy pisma, w których dołączono pisma interwencyjne z 

przeznaczeniem do przeprowadzenia kontroli działalności Wójta. I z treści tych pism wywodzę 

wypełnienie przesłanek m.in. z art. 234 Kodeksu karnego fałszywego oskarżenia. Treści pism 

mają charakter oszczerczy, złośliwy i nieprawdziwy. Osoby, które – autorzy tych pism używają 

fałszywej tożsamości i w jednym przypadku fałszywego adresu, bo na ulicy Starowiejskiej 15 nie 

ma takiego adresu. Takie jak na przykład, pozwolę sobie, bo to są popularne nazwiska, użyte 

właśnie w tych anonimach, że Pani Janina Kowalka z ulicy właśnie Starowiejskiej 15, potem Jan 

Kowalski Krogulcza Mokra 29, jak również Janina Kowalska Bąków 42. 42 to jest adres Pana 

Przewodniczącego, tak żeby dla rozluźnienia atmosfery. Szanowni Państwo, ja zawiadomiłem 

Pana Przewodniczącego, faktycznie zostało to pismo odczytane, że do Urzędu Gminy w Orońsku 

właśnie w tych dniach wpłynęły pisma z Regionalnej Izby Obrachunkowej skierowane do Rady 

Gminy. Informuję, że wymienione w piśmie osoby to jako nadawcy pism są osobami fikcyjnymi. 

W związku z powyższym, jak również z uwagi na fakt, że treść pism interwencyjnych wypełnia 

znamiona przestępstwa artykułu 234 Kodeksu karnego poleciłem ich skopiowanie i przekazałem 

je do Prokuratury Rejonowej w Szydłowcu z wnioskiem o przeprowadzenie postępowania 

wyjaśniającego. A jeszcze dla uzupełnienia przeczytam to pismo skierowane do prokuratury. A 

więc krótko mówiąc to są anonimy, które prawnie nie podlegają rozpatrzeniu. I ja dlatego się tu 

zwróciłem do prokuratury, żeby przeprowadziła postępowanie wyjaśniające, ponieważ no 

używają, używają jakichś tam personaliów, ukryte oskarżenia składają, więc tu mam wręcz 

obowiązek, bo to jest podejrzenie popełnienia przestępstwa. 

 

Następnie Wójt Gminy Pan Henryk Nosowski odczytał treść wspomnianego pisma (pismo 

stanowi załącznik nr 11 do protokołu). 

 

Pan Henryk Nosowski: Nadana jest koperta numer jeden, koperta w urzędzie pocztowym, tam są 

przeważnie Urząd Pocztowy numer 3. Wystąpiliśmy nawet do tych urzędów pocztowych o 

zabezpieczenie monitoringu, żeby ewentualnie prokuratura mogła skorzystać z tego, ale 



wcześniej żeśmy wystąpili po to, żeby, gdy taki monitoring mają, bo nie wiadomo, czy przyjdzie 

w prokuraturze i w jakim terminie, to może już ulec dezaktualizacji. I druga Pani, to jest właśnie 

z Krogulczy Mokrej tam jest adres, ale takiego nazwiska nie ma. Tak samo podobna sytuacja jest 

tam. Wysoka Rado, Panie Przewodniczący, takie na usprawiedliwienie, a więc to są pisma, które 

na tą chwilę są anonimami. Dziękuję. Poproszę teraz Pana Sekretarza. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Józefie, bardzo prosimy w drodze wyjątku. 

Pan Józef Bakuła: Rzeczywiście pełniłem tę funkcję przez okres nieobecności Pana Wójta, to 

przedstawię to co robiliśmy. Panie Przewodniczący, Wysoka Rado powiem tak – powiem o 

głównych sprawach, bo było ich bardzo dużo. Postępowanie przetargowe „Modernizacja układu 

komunikacyjnego w miejscowości Orońsko obejmującego ulice Dworską, Cichą i Miłą” 

wpłynęły dwie oferty. Jedna sześć milionów dziesięć tysięcy, druga osiem milionów prawie 

czterysta tysięcy złotych. Jesteśmy przed rozstrzygnięciem. Jest dylemat, bo ta niższa oferta 6 010 

000 jest i tak wyższa od pieniędzy, które mamy w Polskim Ładzie zabezpieczone. Więc w 

przypadku gdybyśmy wybierali tę ofertę, rozstrzygali konkurs, trzeba wcześniej podjąć uchwałę 

o dołożeniu pieniędzy z budżetu. Rozstrzygnęliśmy postępowanie przetargowe „Budowa dróg na 

działkach edycyjnych nr 203 i 207 w miejscowości Łaziska, gmina Orońsko w systemie 

„zaprojektuj i wybuduj”. Wpłynęła tylko jedna oferta na prawie 2 600 000 brutto. To jest też 0 

ponad pół miliona złotych więcej, niż było na ten cel przeznaczone. Ta procedura rozstrzygająca 

w jednym i drugim przypadku, jak powiedziałem, jest w toku. Decyzje nie zostały jeszcze podjęte. 

Choć oczywiście czas nas goni, bo jest na to miesiąc czasu, z tego co pamiętam. Złożyliśmy 

wnioski do Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych, czyli funduszu, którym dysponuję Marszałek 

Województwa na „Drogę Guzów – Chronówek, zadanie II, etap I, około 200 metrów drogi” oraz 

„Przebudowa drogi gminnej na działce numer 477 w miejscowości Wałsnów Zalas. Miałem 

okazję w środę rozmawiać z Panem Dyrektorem Departamentu na ten temat. Powiedział, że po 

świętach koło połowy kwietnia będzie rozstrzygnięcie tych wniosków. Do Urzędu 

Marszałkowskiego złożyliśmy także wniosek o przyznanie pomocy finansowej w ramach 

programu „Mazowsze dla Sportu” na realizację zadania „Modernizacja płyty boiska sportowego 

GKS Oronka Orońsko”. Wnioskowana pomoc 349 575 złotych. Także do Urzędu 

Marszałkowskiego wniosek w ramach „Mazowieckiego Programu Wsparcia Zapobiegania 

Bezdomności Zwierząt Mazowsze dla Zwierząt 2023”. Wnioskowana pomoc 15 tysięcy złotych. 

Nazwa zadania „Zapobieganie Bezdomności Zwierząt w Gminie Orońsko”. Dotyczy zabiegów 

sterylizacji i kastracji oraz czipowania. Do Ministra Sprawiedliwości wniosek o powierzenie 

realizacji zadań jednostce zaliczanej do sektora finansów publicznych w ramach środków 

Funduszu Pomocy pokrzywdzonym oraz pomocy postpenitencjarnej, czyli Funduszu 

Sprawiedliwości, wnioskowana 131 611 złotych – zakup sprzętu ratowniczego dla OSP Dobrut i 



Orońsko. Zakończyliśmy zadanie „Termomodernizacja budynków użyteczności publicznej 

położonych na terenie Gminy Orońsko” – to jest PSP w Wałsnowie oraz hydrofornia Orońsko. 

Do zapłacenia mamy fakturę. Tam jeszcze jest kwestia drobnych rozliczeń, końcowych rozliczeń 

po to, żeby wystąpić o rekrutację środków. Następne, rozeznanie cenowe „Zakup i montaż rynien 

oraz rur spustowych na budynku PSP w Wałsnowie”. Wyłoniony wykonawca. Złożony wniosek 

do budżetu na dzisiejszą sesję 135 180 zł. Kolejny, zakupiliśmy fabrycznie nową kosiarkę 

spalinową, traktorek ogrodowy do utrzymania boiska sportowego w Łaziskach. To jest z 

Funduszu Sołeckiego 17,5 tysiąca złotych. Wykonanie, wyłoniliśmy w drodze konkursu ofert 

wykonawcę do wykonania rocznych przeglądów technicznych obiektów użyteczności publicznej 

na terenie Gminy Orońsko, kwota 3 033 zł brutto. Także wyłoniliśmy wykonawcę rocznych 

przeglądów technicznych placów zabaw i siłowni plenerowych. Tutaj kwota 675,00 złotych 

brutto zaskoczyła nas niska – niższa, niż w zeszłym roku, więc podpisaliśmy umowę. Zawarliśmy 

umowę na dostawę kruszywa w ramach bieżącego utrzymania dróg. Cena za tonę 49,20 zł. To też 

oczywiście po – wbrew temu co było w jednym z tych pism pisano – po konkursie ofert, po 

ogłoszeniu zapytania ofertowego. Zawarliśmy umowę na profilowanie dróg gminnych przy 

pomocy równiarki drogowej, tak samo po konkursie ofert. Kolejno, zawarliśmy umowę na 

naprawę nawierzchni dróg gminnych, uzupełnianie ubytków emulsją asfaltową na ciepło i grysem 

bazaltowym na terenie Gminy Orońsko – i także w drodze konkursu oferty jest wyłoniony 

wykonawca. Te prace będą wykonywane, jak tylko pogoda na to pozwoli. Wydawaliśmy w 

dalszym ciągu decyzje podatkowe. Handlowaliśmy węglem. Jeżeli chodzi o węgiel na dzień 

dzisiejszy, to tak w zeszłym roku sprowadziliśmy 764 tony, w tym roku 105 ton. Sprzedaliśmy w 

zeszłym roku 597, w tym roku 176. Zostało na stanie 94 tony, z tego 30 ton ekogroszu, 64 tony 

orzecha. Cały czas jesteśmy w kontakcie z odbiorcami, żeby sprzedać to jak najszybciej, bo 

niestety istnieje takie niebezpieczeństwo. Ten węgiel zaczął trochę drożeć, przepraszam tanieć. I 

więc możemy zostać z droższym węglem. I jeśli patrzymy na pogodę, która będzie zapewne coraz 

cieplej i jeśli miałaby jeszcze  ta cena spadać, no to może być problem taki, że trzeba będzie coś 

tam dołożyć do tego interesu. Złożyliśmy do programu „Maluch Plus” wniosek na żłobek o 12. 

miejscach. Kwota 529 323,00 zł dotyczy budowy, bądź modernizacji budynku oraz 837,00 zł od 

głowy, raczej od główki maluszka, który do tego żłobka będzie chodził, na miesiąc, na 

funkcjonowanie żłobka, jeśli dobrze pamiętam, to przez trzy lata. To jest faza wstępna tego 

programu, więc na razie trudno mówić o szczegółach. 17 marca odbył się w naszej Gminie Dzień 

Sołtysa przypadający na 11 marca. Pan Wójt spotkał się z sołtysami naszej gminy. 

Opracowaliśmy Gminny Program opieki nad zwierzętami. Przebrnęliśmy całą ścieżkę uzgodnień 

z rozmaitymi instytucjami. Termin jest do końca marca. Jest to zrobione. Zajmowaliśmy się 

skargami, o których tu była mowa. Podjęliśmy wiele działań mających na celu ujawnienie autora 



lub autorów tych pism, łącznie ze zgłoszeniem sprawy do prokuratury. Ogłosiliśmy nabór 

wreszcie na stanowisko informatyka, bo nie wiem, czy wszyscy Państwo wiecie, ale w ostatnich 

dniach zostaliśmy poinformowani, że Pan Derek Kaczor idzie do wojska, do armii. 

….: A gdzie? 

Pan Józef Bakuła: Nie wiem gdzie go tam wyślą. Na razie idzie [niezrozumiałe]. A ustawa o 

obronie ojczyzny mówi tak, że mamy obowiązek rozwiązać umowę z dniem powołania. On jest 

powołany od 3 kwietnia. Dowiedzieliśmy się w ubiegłym tygodniu o tym, więc w trybie 

błyskawicznym musimy zorganizować jakieś zastępstwo na czas, dopóki wyłonimy w drodze 

konkursu informatyka. Ten konkurs został już wczoraj ogłoszony. Tyle, dziękuję bardzo. Tak jak 

powiedziałem, to są główne rzeczy. 

Pani Maria Deja: Mam pytanie. Kto ustala kryteria, wymogi pod przetargi do dróg? Mam na myśli 

drogę Łaziska do Kapicy, bo mam wrażenie, że to będzie autostrada do nieba. Za 2 600 000 to po 

prostu… to drogę, kawałek robiliśmy w Chronowie za 400 000, a tam… ja bym chciała, żeby 

była autostrada, ale tam nie jest konieczna ta autostrada. Kto ustala kryteria? Bo to nie musi być 

tak droga droga. 

Pan Henryk Nosowski: Nie do nas to pytanie, bo to jest droga Starosty. 

Pani Maria Deja: Nasza, nasza, nasza. 

Pan Józef Bakuła: Nie, mówimy chyba o tej z Polskiego Ładu. 

Pani Maria Deja: Mam na myśli do Kaplicy. Mam na myśli o tej. To jest droga boczna, gdzie 

chodnik już jest. Wystarczyło dużo mniejsze pieniądze. A tutaj nie dość, że dają nam dwa miliony, 

to jeszcze 2 600 000. Jestem zszokowana. 

Pan Józef Bakuła: Ale na jakiej podstawie Pani twierdzi, że wystarczyłby dużo mniejsze 

pieniądze, to nie wiemy. 

Pani Maria Deja: Nie. Zapytałam się, jakie kryteria? Kto wymyśla te kryteria i wymogi? 

Pan Józef Bakuła: Ale po to się zatrudnia fachowców typu projektant, żeby no określił to. 

Pani Maria Deja: I ten projektant był w Łaziskach, widział to? 

Pan Henryk Nosowski: No to nie? Oczywiście. 

Pani Maria Deja: No to dlaczego robi taką drogę? Ja nie wiem po co tam taka doga. 

Pan Henryk Nosowski: Tam jest również w dokumentacji zawarte zagospodarowanie płyty 

boiska. Bo tam jest przykrycie rowu, żeby to wszystko, całość pięknie wyglądała. Kupili sobie 

traktorek, który będzie służył do właściwej pielęgnacji tego obiektu. A więc droga z przykrytym 

rowem, gdzie umożliwi zwiększenie powierzchni parkingowej, no sprawi, że ten obiekt… 

Pani Maria Deja: Będę pilnowała tego. Bo ja widziałam teraz, jak robi się drogę w Łaziskach, jak 

kopara bierze chodnik razem z ziemią, te kostki po prostu rozlatują się, trochę mieszkańcy zadbali 

o to. Ale ktoś wywala stare kostki, nie przejmuje się tym, wchodzą nowe. No dla mnie to jest 



marnotrawienie mienia naszego, no po prostu. Dlatego podejrzewam, że tak samo tam będzie, że 

będzie chodnik „brzuu”, mieszkańcy skorzystają. 

Pan Henryk Nosowski: Nie, nie sądzę…. 

Pan Sylwester Różycki: Już chwileczkę. Tu jeszcze było pytanie o… 

Pani Wiesława Kaczyńska: Tak, ja jeszcze chciałam zapytać Pana Sekretarza, bo tu właśnie tak 

nie dosłyszałam, że złożony został ... 

Pan Sylwester Różycki: Ale to jest do tego pytania? 

Pan Wiesława Kaczyńska: Nie, nie, nie. 

Pan Sylwester Różycki: No to trzeba poczekać na swoją kolej. 

Pani Maria Deja: No to ja już widzę, że będzie bardzo duży zakres z tego, co słyszę. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie, te dwie drogi, o których mówimy, o tych dwóch numerach 

działek, jest tu obecna Pani Sołtys, jedna i druga. Przez wiele, wiele lat, wydawane były pieniądze 

na utwardzenie i wykonanie chodnika. 

Pani Maria Deja: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Czy ten chodnik obecnie nadaje się do rozbiórki? Czy on jest praktycznie 

w stanie użyteczności? 

Pani Maria Deja: Do poprawy. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są dziury? Czy jest krzywy? 

Pani Maria Deja: Po prostu do poprawy tylko. Tak samo ja ten nasz chodnik w Łaziskach – ludzie 

z przyjemnością kostkę rozebrali, po prostu. 

Pan Sylwester Różycki: Pytanie moje jest takie, ja rozumiem. Czy po prostu będzie jeszcze jeden 

przetarg, czy to zostaje? 

Pan Józef Bakuła: Ta decyzja przed nami. I przyznam, że to jest trudna decyzja. 

Pani Maria Deja: Skoro przetarg poszedł za 2 600 000, to znaczy, że już jest ujęty chodnik też, 

nie? 

Pan Henryk Nosowski: No nie, ponieważ jesteśmy związani miesiąc czasu z potencjalnym 

wykonawcą, którego wcale nie musimy wybrać. 

Pan Józef Bakuła: Proszę Państwa, ponieważ Pan Przewodniczący zapytał, czy będziemy 

podpisywać umowę, czy będziemy ogłaszać kolejną przerwę. Powiem tak, to poszło – mówimy 

o drodze tej za 2 600 000 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. 

Pan Józef Bakuła: To poszło…. Pani Skarbnik ile było pieniędzy na tę drogę? 

Pani Maria Deja: 2 miliony. 

Pan Józef Bakuła: 2 600 000. No to jest jakieś 25-27% więcej. To będzie budowane dopiero w 

roku przyszłym… 



Pani Maria Deja: Wiem, wiem. 

Pan Józef Bakuła: … bo to jest „zaprojektuj i wybuduj'. I teraz tak. W minionym roku  mieliśmy 

blisko 20% inflacji. W przyszłym trzeba się spodziewać może trochę mniejszej, ale też ona 

będzie. Więc trzeba się naprawdę poważnie zastanowić, bo może być tak – tu wpłynęła tylko 

jedna oferta, na poprzednią inwestycję dwie – może być tak, że ogłosimy kolejny raz i nie wpłynie 

żadna oferta i wtedy będziemy mieli problem. Czy 27% powiedzmy więcej, niż nasz kosztorys, 

czy to dużo? Nie wiem, to jest wszystko ocenne. I wcale nie jest łatwo zdecydować, w którą stronę 

pójść, bo ryzyko jest i w jednym rozwiązaniu, i w drugim. Tak jak mówię, może nikt nie złożyć 

oferty, nie być zainteresowanym, co dalej? 

Pani Maria Deja: Rozumiem, ale w związku z tym, o ten chodnik pytał się Przewodniczący. Czy 

ten chodnik, jeśli nadaje się, to czy w kosztorysie jest, że ten chodnik nowy będzie? 

Pan Józef Bakuła: Przyznam się, że nie wiem, co jest w kosztorysie. 

Pan Henryk Nosowski: Pierwsze słyszę, że ten chodnik jest do demontażu. 

Pani Maria Deja: To znaczy pytam się, skoro 2,6 mln kosztuje to, no to wydaje mi się, że to jest 

full-wypas normalnie. 

Pan Józef Bakuła: Pani Radna, można przejść do działu i sprawdzić sobie dokumenty, co jest, a 

co będzie robione. 

Pani Maria Deja: Dobrze. 

Pan Henryk Nosowski: Nie, no teraz kierownik jest na chorobowym… 

Pan Sylwester Różycki: Ale to, nie wie Pan? 

Pan Józef Bakuła: Nie, nie wiem. 

Pan Henryk Nosowski: Chcemy właśnie wniknąć w szczegóły. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, czyli Panowie nie są zorientowani, co w tym przetargu? 

Pan Henryk Nosowski: Do końca, do końca nie. 

Pan Sylwester Różycki: A na ten cel z budżetu Gminy, ile mamy zabezpieczone, Pani Skarbnik? 

Pani Diana Czubak: Jak powiedziałam, dwa miliony. 

Pan Sylwester Różycki: Dwa miliony, ale … 

Pani Maria Deja: Do tej dotacji. 

Pan Sylwester Różycki: Dotacji, tak? 

Pan Henryk Nosowski: Wszędzie dawali do 2 milionów.  

Pan Sylwester Różycki: Spokojnie, spokojnie już chwileczkę. 

Pan Bogdan Zdon: 600 tysięcy. 

Pan Sylwester Różycki: Brakuje? 

Pani Maria Deja: Ale jest zabezpieczone? 

Pan Bogdan Zdon: Skąd te 600 tysięcy? 



Pan Sylwester Różycki: Tak, pytanie: ile ta oferta jest ważna? 

Pan Józef Bakuła: No miesiąc czasu mamy na podjęcie decyzji, w lewo albo w prawo. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, czyli na dzień dzisiejszy nie wnioskuje Pan do Rady o 

zwiększenie środków finansowych na to zadanie? 

Pan Henryk Nosowski: Nie, nie, w tej chwili nie. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. 

Pani Małgorzata Burek: Ja mam pytanie. 

Pan Sylwester Różycki: Tu już w chwileczkę, bo drugie pytanie? 

Pani Wiesława Kaczyńska: Ja tu zaczęłam odnośnie tego programu Maluch Plus. Gdzie to w 

ogóle miałoby być i czy te 12 osób? Jak ten program właśnie wyglądałby? Co tu właśnie Sekretarz 

powiedział. 

Pan Sylwester Różycki: Coś więcej, tak? 

Pani Wiesława Kaczyńska: Coś więcej na ten temat. 

Pan Józef Bakuła: Tak jak powiedziałem, to jest jakby koncepcja wstępna, bo terminy były, no 

takie krótkie, do 15. chyba marca musieliśmy złożyć i w koncepcji założyliśmy, że to będzie... w 

budynku SKR-u po modernizacji. Z protokołów kilku komisji można wyczytać, że Państwo 

wnioskowali, że tamta nieruchomość nie jest dobrym miejscem. Myśmy wykonali ocenę 

techniczną budynku przez architektów i konkluzja tej oceny jest taka, że budynek jak najbardziej 

nadaje się do modernizacji i do przeznaczenia na taki cel. Ale tak jak powiedziałem, to jest na 

razie wstępna koncepcja. Zobaczymy, co będzie dalej w tym całym projekcie, bo też nawet Ci, 

którzy go prezentowali, nie znali szczegółów i nie potrafili wytłumaczyć tego do końca w 

szczegółach. 

Pan Sylwester Różycki: Jaki koszt tej ekspertyzy? 

Pan Henryk Nosowski: 4 tysiące. 

Pan Sylwester Różycki: Środek finansowania? Źródło finansowania. 

Pani Diana Czubak: Środki bieżące. 

Pan Henryk Nosowski: Środki bieżące. 

Pani Diana Czubak: Z tych zabezpieczonych, które są w budżecie. 

Pan Sylwester Różycki: Ze środków bieżących. Jest takie zadanie? 

Pan Józef Bakuła: Ale jakie zadanie? To są bieżące środki. 

Pan Sylwester Różycki: Ale bieżące środki. Czy to jest pod inwestycje, czy rozeznanie? 

Pani Diana Czubak: Nie. Bieżącego funkcjonowania z ... 

Pan Sylwester Różycki: Bieżące funkcjonowanie urzędu, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Proszę bardzo Pani Małgorzata. 



Pani Małgorzata Burek: Ja pytanie mam do poprzedniego tematu. Czy nie można było tego 

przetargu na drogę do Łazisk trochę wcześniej zrobić? 

Pani Maria Deja: W tamtym roku można było zrobić. 

Pani Małgorzata Burek: Żeby sobie zrobić tą poduszkę czasową. A nie w ostatniej chwili. 

Ponieważ ja to też wyczytałam na Internecie, że firma w Orońsku, startowały dwie firmy, tak? 

Jedna co oferowała 8 milionów, druga 6. I to w Orońsku, w Łaziskach wygrała ta, co oferowała 

wyższą kwotę. Więc być może ta firma faktycznie zawyżała swoją cenę. I dlaczego właśnie nie 

można było tych, wcześniej zrobić tego przetargu – czy w grudniu, czy na początku stycznia, 

skoro pieniądze mieliśmy już na jesieni 2022 roku, a nie tak na ostatnią chwilę? 

Pan Henryk Nosowski: Pani Radna trzeba było, żeby ogłosić przetarg trzeba mieć dokumentację, 

a więc to był czas przeznaczony na wykonanie dokumentacji do przetargu. 

Pani Małgorzata Burek: Czyli tak długo trwa dokumentacja? 

Pan Henryk Nosowski: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, pytania do przedstawionych informacji? Pani Ewelina, 

proszę. 

Panie Ewelina Suligowska: [niezrozumiałe] czy jest termin kiedy będą ogłoszone wyniki tego 

[niezrozumiałe]. Do kiedy było składane, ale kiedy wyniki nie ma. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o głośniej, bo się nie nagra. 

Pan Józef Bakuła: Mówię, że nie mamy informacji. Tak przypuszczam, że do maja powinno się 

to rozstrzygnąć, ale to tylko moje przypuszczenia. 

Pan Henryk Nosowski: My tylko monitowaliśmy do urzędników [niezrozumiałe], żeby 

przychylnie patrzyli na Gminę Orońsko. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, Pan Bogdan. 

Pan Bogdan Zdon: Panie Wójcie, mam pytanie do tej inwestycji w Łaziskach. Tam brakuje 600 

tysięcy złotych. Jak Pan przewiduje, z jakich środków budżetowych zabezpieczymy? 

Pani Maria Deja: To nie w tym roku, to w przyszłym roku będzie robione. 

Pan Henryk Nosowski: To jeszcze, to jeszcze odległy czas, ale na tą chwilę, jakbyśmy mieli teraz 

to robić, byłby to kredyt. Ale zobaczymy, co będzie za rok. 

Pan Bogdan Zdon: Dziękuję. 

Pan Józef Bakuła: Albo oszczędności. Jeśli się pojawią. 

Pan Henryk Nosowski: Nie wykluczone, że będziemy mieli środki – nadwyżkę środków 

[niezrozumiałe]. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, Państwo Radni? Ja mam pytanie do udzielonych 

informacji. 23 stycznia zadałem pytanie Panu Wójtowi w drodze zapytania odnośnie inwestycji i 

zadania budżetowego obejmującego ulicę Osiedlową, Dworską, Cichą oraz drogę gminną na 



działkach o numerze 91/1, 91/11, 91/4. Moje pytania brzmią następująco. Jaki jest termin 

realizacji zadania zgodnie z regulaminem programu? Odpowiedź Pana... To muszę wejść i 

ściągnąć? 

Pani Marta Gruszczyńska: Nie, nie, to jest przepisane. 

Pan Sylwester Różycki: A kto podpisał? 

Pani Marta Gruszczyńska: nie wiem. 

Pan Sylwester Różycki: Bo nie ma na tym, na stronie? 

Pani Marta Gruszczyńska: Znaczy, no nie wiem musiałabym zobaczyć. 

Pan Sylwester Różycki: Tylko trzeba pisać kto podpisał dokument. W każdym bądź razie z 

upoważnienia Wójta albo Pan Wójt. No bo to zapytanie jest, tak? Odpowiedź na zadane pytanie: 

jaki jest termin realizacji zadania zgodnie z regulaminem programu? Odpowiedź: termin realizacji 

przedmiotowego zadania powyżej 12. miesięcy. Czy mógłby Pan to sprecyzować? 

Pan Józef Bakuła: O którym zadaniu mówimy konkretnie? 

Pan Sylwester Różycki: Osiedlowa, Dworska, Cicha, Miła. 

Pan Józef Bakuła: To jest w systemie „zaprojektuj i wybuduj”. 

Pan Sylwester Różycki: Ja rozumiem. 

Pan Józef Bakuła: Jest do końca, bodajże, jeśli dobrze pamiętam, do końca czerwca przyszłego 

roku. 

Pan Sylwester Różycki: Ale Panie Sekretarzu, Radny zadaje pytanie: jaki jest termin realizacji 

zadania zgodnie z regulaminem programu? Radny odzyskuje odpowiedź: termin realizacji 

przedmiotowego zadania powyżej 12. miesięcy. 

Pan Józef Bakuła: Dobrze, Panie Przewodniczący, uzupełnię tę odpowiedź. Chyba nie ja ją 

podpisywałem, bo nie kojarzę tego, żebym coś takiego podpisał, ale obiecuję, że uzupełnię Panu 

tę odpowiedź o konkretną datę. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, bardzo proszę, to jest jedna rzecz. No tutaj już również też do 

Pana, Pana Wójta i Pana Sekretarza, bo są udostępnione treści zapytań i odpowiedzi, ale nie ma 

kto udziela odpowiedzi na stronie BIP-u. Widzi Pani, tak? 

Pani Marta Gruszczyńska: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: To nie może tak być. Następna rzecz, drugie pytanie, to brzmi 

następująco: jaki jest przybliżony termin ogłoszenia przetargu na realizację zadania? Ogłoszenie 

postępowania przetargowego na zrealizowanie przedmiotowego zadania planowane jest w 

pierwszym kwartale bieżącego roku. 

Pan Józef Bakuła: A o jakie zadanie chodzi? 

Pan Sylwester Różycki: Cały czas o to samo. 

Pani Maria Deja: O Osiedlową, Dworską. 



Pan Henryk Nosowski: No to zmieściliśmy się. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Teraz tu nie mam też terminu odpowiedzi na zapytanie. 

Prawdopodobnie to było w lutym, coś koło 20 lutego. Udzielił Pan informacji tutaj, przed chwilą 

w sprawozdaniu i również przetarg jest pomijający ulicę Osiedlową. Czy mógłby Pan to 

wytłumaczyć? 

Pan Józef Bakuła: Ze względu na to, że nie było – nie ma szans, żeby wyprostować sprawy 

własnościowe w tym terminie właśnie, w którym trwa Polski Ład, który przewiduje Polski Ład. 

Ale także ze względu na wartość tych przetargów, które mimo, że pominęliśmy tę jedną ulicę, to 

i tak przetarg wyszedł o milion złotych wyższy, rezygnowaliśmy z tego. No bo tak jak mówię, 

nie zdążylibyśmy tego zrobić w terminie, nie ma takiej opcji. I taki wniosek o zmianę nazwy 

zadania złożyliśmy do Polskiego Ładu i także dzisiejszy projekt uchwały o zatwierdzenie, czy o 

zmianę nazwy zadania przez Radę Gminy składamy. 

Pan Sylwester Różycki: Czy można ogłosić przetarg bez zmiany nazwy zadania? 

Pan Henryk Nosowski: Tutaj jeżeli … 

Pan Józef Bakuła: Panie Przewodniczący, możemy się kłócić… 

Pan Sylwester Różycki: Nie. Pytanie jest. 

Pan Józef Bakuła: … natomiast efekt będzie taki, że nie zdążymy w ogóle, bo Polski Ład narzuca 

pewne terminy. I mieliśmy termin ogłoszenia pierwszego przetargu. Teraz możemy go 

unieważniać i ogłaszać kolejne. Takie są zasady w tym Polskim Ładzie, więc … 

Pan Sylwester Różycki: Ale pytanie jest proste. Czy można zmienić nazwę zadania i ogłaszać 

przetarg bez zmiany w budżecie? 

Pan Henryk Nosowski: W przetargu jest już zadanie takie, jakie brzmi teraz przy [niezrozumiałe]. 

Pani Maria Deja: Czyli tak jak… 

Pan Józef Bakuła: Nie ta kolejność, no przyznaję, że nie ta kolejność. 

Pan Sylwester Różycki: Ale można czy nie? To jest proste pytanie, prawda? To jest przetarg za 5 

milionów złotych. 

Pan Józef Bakuła: Przy dobrej woli wszystko można. Pod warunkiem, że nie łamie się prawa. Ja 

nie widzę tutaj złamania prawa. Tylko potrzebna jest dobra wola. 

Pan Henryk Nosowski: A co do szczegółów – każdy może mieć uwagi. 

Pan Sylwester Różycki: A czy może nam Pan przybliżyć, jakie są tam problemy odnośnie... No 

bo z tego, co nas Pan Wójt zapewniał w 2019 roku, w 2020, w 2021, w 2022, że uruchomimy 

procedurę specustawy i jeśli konflikty właścicielskie występują, nie blokuje to realizacji zadania. 

Pan Henryk Nosowski: I taką właśnie, nie wykluczone, że będzie taka metoda zastosowana. A 

więc przyszedł Wójt Nosowski i robi porządek, który od stu lat istnieje w Orońsku. A więc 

uporządkowaliśmy ulicę Szkolną i teraz przyszedł czas na Osiedlową, która niby miała być 



bezkolizyjna. A tutaj okazuje się, że musiały współpracować, nawiązać współpracę geodeci z 

Powiatu Szydłowieckiego i Radomskiego, aby przy wspólnym wysiłku wyznaczyć reper osi tej 

drogi, która nominalnie i w matczynej postaci ma 4 metry szerokości. I to trwa, to jeszcze nie jest 

zakończone Panie Przewodniczący. Dlatego to zostało usunięte, bo prace, prace geodezyjne są 

bardzo zaawansowane, ale zablokowała właśnie ta kwestia kolizji właścicielskiej. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. 

Pan Henryk Nosowski: I nad tym pracujemy. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są jeszcze jakieś pytania? 

Pani Maria Deja: Czyli jeszcze raz będziemy mogli do Polskiego Ładu wystąpić na ulicę 

Osiedlową? Samą? 

Pan Henryk Nosowski: Jeszcze raz. 

Pani Maria Deja: Jeśli teraz wykreślamy ulicę Osiedlową, to jeszcze raz można wystąpić na tą 

ulicę? 

Pan Henryk Nosowski: No są programy, do których można aplikować o środki. I nie wykluczone, 

że… 

Pan Józef Bakuła: Czy to będzie Polski Ład raczej trudno powiedzieć. Mamy koniec kadencji, 

nie wiadomo jeszcze, czy ta władza będzie dalej rządzić, czy inna i jakie będzie miała pomysły, 

czy nawet jeśli nie ta sama, to czy będzie kontynuować program, to trudno powiedzieć. Ale jak 

zrobimy dokumentację, jak wyprowadzimy sprawy własnościowe, to trzeba będzie to zrobić. W 

taki czy inny sposób. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o ciszę. Czy na dzień dzisiejszy mamy prawo własności całego 

pasa drogowego na ulicy Dworskiej? 

Pan Henryk Nosowski: Tam nie ma takich zgłoszeń przez geodetów, żeby były kolizje. 

Pan Józef Bakuła: Geodeci nad tym pracują. A ja tez nie powiem w szczegółach. Po to się zleca 

fachowcom, żeby się tym zajęli. 

Pan Henryk Nosowski: A wracając do Osiedlowej to być może, że będzie taki program, do 

którego będziemy aplikować o środki, że Osiedlowa łącznie z Czereśniową, Pani Ewelinko, 

zrobimy za jednym zamachem. 

Pan Sylwester Różycki: Na którą straciliśmy łącznie 40 tysięcy złotych na projekty. 

Pani Maria Deja: Na Osiedlową? 

Pan Sylwester Różycki: Na tą Pani Eweliny. Czy są pytania? Pani Małgorzata. 

Pani Małgorzata Burek: no to ja. Ja taką może sugestię: skoro rok temu zgłaszaliśmy tą drogę 

Osiedlową do Polskiego Ładu, to dlaczego już wtedy te procedury tak szybko nie poszły, żeby 

przez cały rok jednak wyprostować to? 



Pan Sylwester Różycki: Pani Małgorzato, drogę Osiedlową to jeszcze Pani poprzednia kadencja 

zgłaszała. 

Pani Małgorzata Burek: Tak. No ale skoro zgłaszaliśmy… 

Pan Sylwester Różycki: I od 2016 roku dopiero prace geodezyjne nastąpiły w 2022 roku. 

Pani Małgorzata Burek: Ale skoro aplikowaliśmy o tą drogę, no to już powinno być światełko w 

tunelu, że już kończymy,  że jesteśmy na wykończeniu jakby. 

Pan Henryk Nosowski: Łatwo powiedzieć. Ale właśnie od razu zostało przystąpione do prac, 

żeby… 

Pani Małgorzata Burek: W jednym czasie? 

Pan Henryk Nosowski: Tak jest. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Są pytania jeszcze? Pan Adam, proszę, do przedstawionych 

informacji. 

Pan Adam Stańczyk: Na obecną chwilę, jest zgoda instytucji zarządzającej pod Polskim Ładem 

na zmianę zadania, czy nie? 

Pan Józef Bakuła: Tak. 

Pan Adam Stańczyk: Wystąpione było z wnioskiem, a odpowiedź jest? 

Pan Józef Bakuła: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Czy możemy się z tym wnioskiem zapoznać przed głosowaniem? 

Pan Józef Bakuła: Tak, wszystkie dokumenty… 

Pan Sylwester Różycki: Przed głosowaniem. 

Pan Józef Bakuła: Przed głosowaniem? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pan Henryk Nosowski: A dzisiaj? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pan Henryk Nosowski: Zapewniamy, że jest. 

Pan Sylwester Różycki: Nie. Chcemy potwierdzenia. 

Pan Józef Bakuła: Pójdę, postaram się. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, to my przechodzimy dalej. 

Pan Józef Bakuła: A, to nie będę miał nikogo do pomocy. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy są jeszcze jakieś pytania? 

Pan Henryk Nosowski: Przedstawimy to, ale teraz jest to niemożliwe. 

Pan Sylwester Różycki: Dlatego, Panie Wójcie, wystąpiłem do Pana, żeby miał na to Pan czas. 

Wystąpiłem z zapytaniem, prosiłem, żeby Pan dostarczył kopię. No wydaje mi się, że to nie jest 

dużo pracy. 

Pan Bogdan Zdon: Ja proszę o przerwę. 



Pan Sylwester Różycki: Ale jeszcze nie. 

Pan Bogdan Zdon: Pójdą po ten dokument. 

Pan Sylwester Różycki: Pan Sekretarz niech pójdzie. 

Pani Marta Gruszczyńska: Ale jest godzina 16. 

Pan Józef Bakuła: Nie ma już pracowników, nie ma mi kto pomóc. 

Pan Sylwester Różycki: Przejdziemy do sprawozdania z komisji. A Pan, ewentualnie Pan 

Sekretarz może. Nie będziemy robić przerwy, bo nie wyjdziemy stąd dzisiaj. Dobrze. Drodzy 

Państwo, czy są jeszcze jakieś pytania do przedstawionych informacji? Czy są? Nie ma. Wysoka 

Rado, przystępujemy do punktu ósmego. 

 

8. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie między 

sesjami. 

1. Wspólne posiedzenie Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu oraz Komisji Rewizyjnej z 

dnia 01.03.2023 r. oraz posiedzenie Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu z dnia 

31.03.2023 r. 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu Pani Maria Deja poinformowała: 

Nasza komisja spotkała się 1 marca i w dniu dzisiejszym. 1 marca mieliśmy punkty: 

funkcjonowanie ośrodka zdrowia, trudności i uwagi, sprawozdanie z opieki nad dziećmi i 

młodzieżą szkolną. Pani Ania Swęda nam przedstawiła sprawozdanie z opieki nad dziećmi. Mało 

informacji uzyskaliśmy po za tym, dlatego że Pani Kierownik nie przyszła. Następnym razem 

będziemy wnioskować o obowiązkową obecność Pani Kierownik. 

Pan Sylwester Różycki: Pisemnie? 

Pani Maria Deja: Pisemnie, tak. Następnie mieliśmy punkt: pozyskiwanie i wykorzystanie 

funduszy unijnych, ich analiza i ocena możliwości przygotowania projektów w ramach Funduszy 

Marszałka Mazowsza. Dostaliśmy niewiele informacji na ten temat. Pani Kierownik była nie za 

bardzo przygotowana. I tutaj mieliśmy dużo do zapoznania się, bo zapoznawaliśmy się z 

działalnością klubów sportowych i innych organizacji działających na terenie Gminy Orońsko 

propagujących sport. Promowali się i przedstawiali sprawozdania Oronka i Postęp. I nasza 

konkluzja to była taka, że robią tak dużo rzeczy za tak niewielkie pieniądze w porównaniu z 

innymi gminami, że tylko chwała im za to po prostu. Na poprzedniej Komisji mieliśmy takie 

wnioski: o udzielenie informacji, kto ma zakupić trzy wagi ze wzrostomierzem do szkół Ciepłej, 

Wałsnowie i Guzowie – Gmina, szkoła czy ośrodek zdrowia? Bo jest takie zapotrzebowanie, jak 

mieliśmy Panią Anię, że takie zapotrzebowanie byłoby. Dobrze byłoby, żeby w każdej szkole 

było coś takiego. Tylko nie wiemy, kto ma to zakupić. Także liczymy na odpowiedź. I 

wnioskowaliśmy też o... 



Pani Wiesława Kaczyńska: Waga z miarką. 

Pani Maria Deja: Tak. Waga z miarą. O upchnięcie krzewów i oczyszczenie terenu wokół boiska 

w Łaziskach oraz o prawidłowe podłączenie instalacji elektrycznej w kontenerach 

przeznaczonych na szatnie sportowe przy boisku. Naprawdę do tej pory piłkarze, cały zarząd, 

borykają się z tym problemem, tego podłączenia tego prądu, w tych kontenerach, które zostały 

zakupione, postawione. Także bardzo prosimy. Z tym wnioskiem wystąpiliśmy również, bardzo 

prosimy o zwrócenie na to uwagi. No i wystąpiliśmy z wnioskiem o oddanie części budynku 

zajmowanego przez Przedszkole na ulicy Brandta w Orońsku Klubowi Sportowemu GKS 

Oronka. Niechby ten klub w końcu miał te wszystkie pomieszczenia, co będzie z przedszkolami, 

to zobaczymy później. Przedstawiliśmy również projekt uchwały w sprawie zasad korzystania z 

niektórych obiektów, które są w użyteczności publicznej, sposobu ustalania opłat za ich 

wykorzystanie. Otrzymaliśmy odpowiedź, bo odpowiedź była z uwagami, nad tym jeszcze 

pochylimy się, bo dzisiaj troszkę za mało czasu na to było. Z kolei dzisiaj mieliśmy takie punkty: 

omówienie spraw dotyczących oświaty, potrzeby, problemy. Z wypowiedzi Pań dyrektorek 

wynika, że problemów jest nie mniej, więcej jest potrzeb. Potrzeby mam wypisane. Myślę, że te 

potrzeby już nie będę głośno mówiła, ale pewnie Panie przychodzą do Wójta, tak że znajome są 

te potrzeby. Problemów większych jakichś nie było. Omawialiśmy również sprawy bieżące, czyli 

opiniowanie uchwał w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do 

uzyskania wsparcia w ramach programu „Posiłek w szkole i w domu na 2019-2023”. W sprawie 

utworzenia Zespołu Wychowania Przedszkolnego w Krogulczy Suchej w sprawie podwyższenia 

kryterium dochodowego uprawniającego do uzyskania wsparcia w ramach programu „Posiłek w 

szkole i w domu na 2015-2023” oraz w sprawie ustalenia stawki za 1 km przebiegu pojazdów do 

obliczeń zwrotu rodzicom dzieci niepełnosprawnych z powodu przewozu do szkoły. Te wszystkie 

uchwały zaopiniowaliśmy jednogłośnie pozytywnie. A w sprawie powołania Rady Społecznej 

Samodzielnego Publicznego ZOZ-u w Orońsku, no za mało mieliśmy informacji dodatkowych. 

Ale na pewno jesteśmy, opiniujemy „za” zmianą, bo zmiana jest osobowa. Ale jeszcze nie mamy 

żadnych innych osób, więc trudno nam akceptować w całości. Także to tyle. 

Pan Józef Bakuła: Mogę dodać dwa zdania? 

Pan Sylwester Różycki: Proszę. 

Pan Józef Bakuła: Bo na tym posiedzeniu tej komisji 1 marca tu jeden z uczestników powiedział 

o tym, że tam prąd chodzi po … 

Pani Maria Deja: Tak, Tak, tak. 

Pan Józef Bakuła: …po urządzeniu. Pojechałem, wziąłem następnego dnia elektryka, 

pojechaliśmy tam. Głowę Państwu daję, że żaden prąd tam nie chodzi i nie może chodzić. Przede 

wszystkim z tego względu, że instalacja jest prawidłowo zrobiona. Jest przewód trzyżyłowy, więc 



jest faza zero i uziemienie. Po drugie, dlatego że całe urządzenie – stół jest plastikowe, a wiecie, 

że plastik jest izolatorem, a nie przewodnikiem. Odrobinę metalu jest tylko na silniku do tego 

wentylatora, który tłoczy powietrze. I do tej obudowy właśnie jest podłączone uziemienie, które 

w razie pojawienia się jakiegoś ładunku sprowadzi to, wyrzuci bezpiecznie. 

Pani Maria Deja: Czyli można tam normalnie funkcjonować? 

Pan Józef Bakuła: Można bezpiecznie. Jedynie – bo też nie przypuszczam, że ten Pan mówił bez 

żadnej podstawy te słowa – jedynie co mogę sobie wyobrazić, że pojawiły się jakieś ładunki 

elektrostatyczne, bo niektóre plastiki mają to do siebie, że jak potrzemy po nich, to, no to kopie, 

tak się mówi popularnie, ale to nie są niebezpieczne ładunki, na pewno nikomu krzywdy nie 

zrobią. 

Pani Maria Deja: No to mam nadzieję, że tam zacznie to dobrze funkcjonować. I jeszcze 

przedstawię tak dzisiejsze wnioski, z dzisiejszej Komisji. Wnioskujemy o systematyczną 

aktualizację strony internetowej gminy poprzez wykorzystanie informacji ze strony 

internetowych szkół i stowarzyszeń. Bo tam pojawia się dużo informacji i o konkursach, i o 

objazdach, i o wygranych zawodach, które nie trafiają dalej po prostu na stronę internetową 

gminy. Drugie, to mamy zapytanie: czy budynek, który został zbudowany w ramach dotacji z 

Ministerstwa Sportu przy ulicy Brandta, jest wykorzystywany zgodnie z jego przeznaczeniem? 

Budynek, mam na myśli Przedszkole, mam na myśli te rzeczy. No i ponawiamy prośbę o 

udostępnienie w wersji elektronicznej koncepcji przebudowy budynku OSP w Krogulczej na 

przedszkole. Ta koncepcja już podobno dawno pojawiła się, a my nie mamy jej na wersji 

elektronicznej. A bardzo prosimy o to. 

Pani Ewelina Suligowska: Pan Kierownik obiecywał, że nam nawet poprzesyła to. No nie? Wtedy 

na koniec [niezrozumiałe]. 

Pan Sylwester Różycki: Wnioski są złożone do Wójta. 

Pan Józef Bakuła: Są złożone na pewno będą zrealizowane. [niezrozumiałe]. 

Pani Maria Deja: Dobrze, dziękuję. 

Pan Sylwester Różycki: To nie jest pierwszy wniosek w tej sprawie. To już chyba będzie ze trzeci. 

Dobrze, czy to wszystko? Czy jakieś pytania do przedstawionych informacji? Nie ma? 

 

2. Komisja Finansowo-Budżetowa i Spraw Socjalnych z dnia 27.03.2023 r. 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych Pan Bogdan Zdon 

poinformował: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Wójcie, Szanowni Goście. 

Pozwólcie, że sobie usiądę, bo będę korzystał z notatek. Porządkiem obrad Komisji była 

informacja Wójta Gminy Orońsko wysokości zobowiązań gminy, wysokości kredytów i 

pożyczek oraz plan ich realizacji. Punkt drugi: informacja Wójta Gminy z realizacji zadań 



inwestycyjnych oraz projektów dofinansujących zadania inwestycyjne i wysokość środków poza 

budżetowych planowanych do pozyskania przez gminę za 2023 rok. Informacja Wójta o 

wysokości umorzeń opłat składkowych, opłat za dostawę z wodę, a również opłat za odpady. 

Informacja Wójta o wysokości zaległości na koniec 2020 roku z tytułu opłat za wodę, kanalizację 

i odpady. Analiza planu gospodarowania zasobem nieruchomości zgodnie z art. 25 ustawy z dnia 

21 sierpnia 1997 roku o gospodarce nieruchomościami. Punkt szósty: Opiniowanie projektu 

uchwał na sesję Rady Gminy w dniu 31.03.23. I sprawy bieżące. Odnośnie punktu pierwszego, 

Pani Skarbnik poinformowała nas, że jeśli chodzi o pożyczki to stan zadłużenia na koniec 2022 

roku wynosi 289 000. Są to pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i 

Gospodarki Wodnej. Została jedna pożyczka z tytułu kanalizacji z 2018 roku. Spłata jest zgodna 

z harmonogramem. Jeśli chodzi o kredyty długoterminowe, to jeden kredyt, który był zaciągnięty 

w 2014 roku, był on wtedy konsolidowany, na 31 grudnia jest to zadłużenie 4 090 000 złoty. 

Spłaty idą zgodnie z harmonogramem. Kredyt zaciągnięty w Banku Spółdzielczym Rzemiosła w 

Orońsku. 210 000 zaciągnięte w 2017 roku w Banku Spółdzielczym Ziemi Łowickiej. 20 000 

również Bank Łowicki. I Bank Spółdzielczy Rzemiosła w Radomiu 84 000 – oddział obsługujący 

Orońsko. Na koniec 2022 roku stan zadłużenie wynosi około 4 693 000. Proszę Państwa, spłaty 

są zgodne z harmonogramem. W tym roku jest 405 000 złotych. Jest to ujęte w budżecie Gminy. 

Na dzień dzisiejszy na wydatki bieżące nie zaciągnięto żadnego kredytu. Punkt drugi – Informacja 

Wójta Gminy z realizacji zadań inwestycyjnych oraz projektów dofinansujących zadania 

inwestycyjne i wysokość środków pozabudżetowych planowanych do pozyskania w Gminie w 

2023 roku. Pan Tomasz poinformował, że zakończyła się modernizacja szkoły w Wałsnowie i 

hydroforni w Orońsku. Tam była sprawa rynien, która już na dzień  dzisiejszy została wyjaśniona, 

przetarg został przeprowadzony. Oferent został wybrany z tego co się orientuję. 

Pani Ewelina Suligowska: Panie Przewodniczący jak mogę, tutaj właśnie Pani dyrektor zgłaszała, 

że zrobiona jest ta modernizacja budynku, zostały zdemontowane rynny. Leje się teraz na tą 

elewację i że teraz już tam dostała informację, że będą zamówione, ale wychodzi na to, że to będą 

zwykłe... 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy, no nie wiadomo, pytaliśmy, nie mieliśmy kogo pytać. No i... 

Pan Józef Bakuła: Jakie mają być niezwykłe? 

Pani Ewelina Suligowska: Znaczy chodzi… [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Jakiego koloru będą na przykład? Czy będzie kolor ocynkowany? Czy 

będą w kolorze brązowym? Czy w siwym? Czy tylko ocynkowane będą? 

Pan Józef Bakuła: Nie wiem, tyle wiem, że tak stalowe… [niezrozumiałe] 



Pan Sylwester Różycki: No tak, ale czy będą w kolorze? To jest ważne. Czy malowane 

proszkowo? To też dodatkowo wydłuża okres jakby trwałości materiału. No i było właśnie 

pytanie, dlaczego nie było od razu i całą zimę ściany były zalewane przez wodę. 

Pan Henryk Nosowski: Bo miały być wykorzystane te, które były. 

Pan Sylwester Różycki: Ale tam były ubytki nawet. 

Pani Maria Gajewska: Dziury. 

Pan Henryk Nosowski: Ale okazało się, że jednak nie mogą być. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to nikt nie zauważył, że brakuje czterech metrów spustowej rury? 

Przed ogłoszeniem przetargu? 

Pan Józef Bakuła: Ale to chyba nie tylko w tym, bo 4 metry spustowej rury to można dokupić. 

Myślę, że nie tylko tam. 

Pan Sylwester Różycki: Ale tego typu ubytki były właśnie na tym budynku, bo przecież byliśmy 

z Komisją nie raz. 

Pani Maria Gajewska: Były zgłaszane przez Komisję wcześniej. 

Pani Małgorzata Burek: Ile te rynny będą kosztowały? 

Pan Sylwester Różycki: Jakoś niedużo, jakoś w miarę tam wyszło. 

Pan Bogdan Zdon: 35 000. 

Pan Sylwester Różycki: Jakoś tak. Proszę bardzo Panie Bogdanie. 

Pan Mariusz Mirecki: To jeszcze jakieś dodatkowe będą prace, czy tylko zdjęcie tych i nowe 

założenie? 

Pan Józef Bakuła: Wykonanie nowych rynien. 

Pani Ewelina Suligowska: Zdjęte już są. 

Pan Józef Bakuła: Rynien i rur spustowych. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, po remoncie były zamontowane z powrotem te uszkodzone. Tak. 

Byliśmy na Komisji. 

Pan Józef Bakuła: Były, bo niektórzy mówili, że nie pasują, nieładnie wyglądają. 

Pani Maria Gajewska: Nie, były uszkodzone. 

Pan Sylwester Różycki: Zaciekały ściany. 

Pan Henryk Nosowski: Jeżeli to były plastiki, to trudno się dziwić, że… 

Pan Sylwester Różycki: Metalowe były. 

Pan Henryk Nosowski: Były metalowe? 

Sylwester Różycki: Metalowe. 

Pan Henryk Nosowski: Pordzewiałe były. 

Pan Sylwester Różycki: Pokrzywione były. Panie Bogdanie. 



Pan Bogdan Zdon: [niezrozumiałe] Była prośba, żeby przy okazji modernizacji wykonać podjazd 

dla tych niepełnosprawnych. Nie zostało to wykonane. Było też pytanie, bo hydrofornia też była 

modernizowana razem ze szkołą i w hydroforni było pytanie czy będą zrobione zbiorniki w tym 

roku. Tu chodzi o zaopatrzenie w wodę miejscowości Tomaszów. Pan Wójt poinformował, że 

jest taki plan, ażeby w tym roku zrobić. Szkoła i hydrofornia są wyposażone tylko w fotowoltaikę 

i pompy ciepła. Pan Wójt poinformował, że Tomaszów – Śniadków jest w trakcie. Dokumentacja 

już prawie ukończona, mimo, że wykładowca ma czas do końca października. Jest tam jednak 

problem ze skrzyżowaniem miejscowości Tomaszów. I tutaj Pan Radny Mirecki interweniował 

w tej sprawie, żeby ten problem rozstrzygnąć, bo tam jest mieszkanie zbyt blisko i figurka. 

Pan Henryk Nosowski: Panie Przewodniczący, ja, może tu przejęzyczenie jest, wykonawca 

zadeklarował, że on będzie chciał wykonać to zadanie jeszcze w tym roku. 

Pan Bogdan Zdon: Tak, tak. 

Pan Henryk Nosowski: Ale pod warunkiem, jeżeli wyrazi zgodę, że zapłacimy za niego w 

przyszłym roku. 

Pan Bogdan Zdon: Tak, tak, tak. 

Pan Henryk Nosowski: I on jest gotów nawet zmieścić się w tym terminie. 

Pan Bogdan Zdon: Tak, tak, dokładnie. Dokładnie, tak Pan informował. Następnie była 

informacja dotycząca Dworskiej, Miłej i Cichej i Osiedlowej. Ale to bez Osiedlowej tam jest 

konflikt właścicielski i jest trudna sprawa. Pracują geodeci z Powiatu Szydłowieckiego i 

Radomskiego. Pocieszające jest to, to jest wypowiedź Wójta, że doszliśmy do jakiegoś wspólnego 

mianownika. Jest określony reper, od którego punktu będzie dwa metry w jedną i drugą stronę. 

W wyniku tej budowy, żeby więcej infrastruktury robić, na przykład chodniki, to już będzie w 

specustawa. Ja proszę Państwa o tej specustawie to już słyszę od początku kadencji. Niektórzy od 

początku tamtej kadencji powiedzą. Bądź dobrowolne podarowanie. Na tę drogę Dworską, Miłą, 

Cichą i pozostałe drogi dostaliśmy 4 750 000,00 złotych. A przetarg wyszedł ponad 600 000,00 

złotych. 

Pan Józef Bakuła: 6 milionów. 

Pan Bogdan Zdon: Przepraszam 6 milionów. I tutaj teraz też będzie problem, bo ja nie wyobrażam 

sobie, żeby nawet, jeżeli to będzie wykonywane w przyszłym roku, że to będzie z środków 

bieżących, jeżeli mamy taką sytuację, a nie inną finansową i trzeba będzie zaciągnąć następny 

kredyt. Ciągle wracam do tych kredytów, ile tych kredytów musimy zaciągnąć, żeby jakiekolwiek 

inwestycje realizować. No i ta droga w Łaziskach też była przedmiotem tej debaty. Tam 

rzeczywiście jest ten 1 960 000,00 złotych tego dofinansowania. Najniższa oferta 2,5 mln złotych. 

Ja bym proponował, żeby zmienić specyfikację warunków zamówienia. Ustalić to jeszcze z 



dawnymi sołtysami z miejscowości Łaziska. I zrobić taką specyfikację, która by spowodowała, 

żeby po prostu ... 

Pan Henryk Nosowski: Zmniejszenie zakresu. 

Pan Bogdan Zdon: Zmniejszenie zakresu, tak. 

Pan Józef Bakuła: Z Polskiego Ładu, o tym mówimy? To najpierw trzeba skonsultować z Polskim 

Ładem. Czy oni to zaakceptują? 

Pan Henryk Nosowski: To już tak samo w Tomaszowie była sytuacja u nas. Zmniejszyliśmy 

zakres uzyskując zgodę na to no i robimy. 

Pan Bogdan Zdon: Tak, tak. I żeby znów następnego kredytu nie brać 600 000, bo tutaj kredytu 

się dużo zbiera, zbiera. 

Pan Sylwester Różycki: Ale żeby nie zwracać dofinansowania, no to można tylko zmniejszyć 

zakres na zadaniu. Ale z pewnością nie zmniejszać zakres zadania, a sensie zmniejszać o ulicę 

jedną. 

Pan Maria Deja: Nie, nie, nie. Tego nie mamy na myśli. 

Pan Sylwester Różycki: No tak, ale to samo jest właśnie w Orońsku. Tak? Czyli czy Ministerstwo 

pozwoliło zrezygnować z budowy całkowicie tej właśnie Osiedlowej? 

Pan Józef Bakuła: No tak. 

Pan Henryk Nosowski: Mamy taką zgodę. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, czy to spowoduje zwrot częściowo dotacji? 

Pan Józef Bakuła: Nie. 

Pan Henryk Nosowski: Przetarg to zrobi. My się spodziewaliśmy, że zmieścimy się w tych 4 750 

000,00, jeżeli wyłączona będzie lub wręcz zostanie i może na coś jeszcze przeznaczymy. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, rozumiem. Czy rezygnacja z ulicy Osiedlowej nie powoduje 

zmniejszenia dotacji? 

Pan Henryk Nosowski: Nie powoduje. 

Pan Sylwester Różycki: I jest na to dokument? 

Pan Józef Bakuła: Zaakceptowano nam zmiany zakresu. 

Pan Bogdan Zdon: Jeszcze tutaj wracając do tych Łazisk, droga Ciepła, Dobrut, Bąków 

kosztowała 1 900 000,00, prawie dwa kilometry drogi. Zjazdy na każdą działkę robione, 

przepusty i tak dalej. I za taką kwotę, a tutaj ... 

Pani Maria Deja: Może tutaj chodzi jeszcze o te miejsca parkingowe, których nie brałam pod 

uwagę, no. Te rowy, miejsca parkingowe. Nie brałam tego pod uwagę, może to to kosztuje tyle 

właśnie, no. 



Pan Bogdan Zdon: No to powinniśmy się tez zapoznawać ze specyfikacją w warunkach 

zamówienia, z dokumentacją techniczną. I wtedy mielibyśmy ogląd, a tak to Pan Wójt nie wie na 

ten temat nic, Pan Sekretarz też nie wie jakie tam są warunki. I my Radni też nie wiemy nic. 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy wiemy, ile trzeba zaciągnąć kredytu, żeby zrealizować 

inwestycje. 

Pan Henryk Nosowski: Zrealizować, tak, ale to jest jasne. 

Pan Bogdan Zdon: Ale jaki jest zakres zadania, to tego nie wiemy. Następnie, sprawa mostu w 

Dobrucie. Proszę Państwa, sytuacja wygląda w ten sposób, że projekt, który był zrobiony jeszcze 

w 2019 roku jest złym projektem. Są błędy. Tych błędów jest około, z tym co rozmawiałem z 

pracownikiem Urzędu Gminy jest około 12. Wykonawca, który wykonywał ten projekt jest 

niezbyt, jak to się mówi, chętny teraz do jego poprawy. I teraz Panie Wójcie co będzie z tym 

projektem? Czy on będzie poprawiony w końcu przez tego wykonawcę, czy to trzeba będzie 

zlecać nowy. 

Pan Henryk Nosowski: Raczej przez tego wykonawcę nie skorzystamy z jego oferty, bo on stawia 

warunki, że chce 15 tysięcy za to, które on powinien zrobić. I on powinien zrobić to bez kosztów. 

Pan Sylwester Różycki: Czy to jest ten sam wykonawca, co wykonywał zadanie projektowe na 

ulicę Wesołą? 

Pan Henryk Nosowski: Na ulicę jaką? 

Pan Sylwester Różycki: Wesołą. 

Pan Henryk Nosowski: O właśnie. 

Pan Sylwester Różycki: Poinformował Pan Radę, że z tytułu tego, że będzie droższa inwestycja 

ze względu na błędy projektowe, od projektanta zostaną wyciągnięte konsekwencje. Czy mógłby 

Pan coś powiedzieć na ten temat? 

Pan Henryk Nosowski: Mógłbym. To już mówiłem Panie Przewodniczący, ponieważ tutaj została 

zmieniona technologia. Ten poprzedni projektant zaprojektował drogę na podbudowie z tej 

trylinki. No i to była ta tańsza wersja, do której przystępując wykonawca po prostu zaniechał 

wręcz budowę tego, bo nie … 

Pan Mariusz Mirecki: Musiał dać gwarancję. 

Pan Henryk Nosowski: Tak. No i … 

Pan Sylwester Różycki: Nie. Tam była inna sytuacja. 

Pan Henryk Nosowski: No wysokościowo się nie ... 

Pan Sylwester Różycki: Nadzór i ze strony Urzędu doprowadziły do tego, że został najpierw 

wykonany chodnik poniżej wysokości trylinki, na którą miał jeszcze iść asfalt. Tak? Doskonale 

to pamiętam. I potem została zerwana umowa z wykonawcą. Projektant przekazał prawa autorskie 



na rzecz Gminy. I teraz pytanie, czy w tym przypadku projektant przekazał prawa autorskie na 

ten most? 

Pan Henryk Nosowski: No oczywiście, że tak, inaczej … 

Pan Sylwester Różycki: Przekazał, tak? 

Pan Henryk Nosowski: … nie można by tego inaczej rozwiązać. No i dlatego, że to była zdjęta ta 

trylinka, droższa wersja, a więc tu było raczej nieopłacalne jakieś tam drążenie tego tematu bo 

[niezrozumiale]. 

Pan Sylwester Różycki: To znaczy, że koszt 220 tysięcy złotych więcej na tę inwestycję to była 

nieopłacalna, żeby uiścić roszczeń od projektanta? 

Pan Henryk Nosowski: Aż tyle? Takie szczegóły Pan pamięta? 

Pan Sylwester Różycki: Ja to mam w głowie, ale Pan też powinien wiedzieć. 

Pan Henryk Nosowski: Ja nie pamiętam szczegółów. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli zaniechał Pan, jak Pan zapewniał Radę, że będzie Pan dochodził 

praw o odzyskanie odszkodowania. 

Pan Henryk Nosowski: Panie przewodniczący, jeżeli ja uznam, że to ma szansę przeforsowania. 

Pan Sylwester Różycki: A w momencie, kiedy na Komisji wszedł Pan w posiadanie informacji, 

że pierwszy krawężnik idzie poniżej trylinki, tak, żeby zerwać umowę z wykonawcą, tak, z 

wykonawcą, żeby zerwać umowę, bo i tak… No tak, ale najpierw Pan pozwolił wykonać do końca 

roboty. 

Pan Henryk Nosowski: I umowa została zerwana. 

Pani Maria Deja: Za późno. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Pan wraca do sprawozdania. Dobrze, to będzie osobno 

wyjaśniane. 

Pan Bogdan Zdon: Proszę Państwa, było zapytanie o pozyskanie środków zewnętrznych na 

naprawę tego mostu. Pan pełniący p.o. Kierownika Pan Tomasz Rojek powiedział, że w Polskim 

Ładzie Kierownik będzie się starał o działania w tym temacie. Natomiast, jeżeli nie ma naboru 

do Polskiego Ładu, to się nie ma co starać, bo to musi być nabór ogłoszony i dopiero wtedy. 

Dlatego to proponuję, żeby to z innych funduszy, a nie z Polskiego Ładu, żeby starać się o 

dofinansowanie tego mostu. Jest tam zabezpieczone 200 tysięcy złotych. Na ten most na dzień 

dzisiejszy. I teraz nie można ogłosić przetargu, bo nie ma pozwolenia na budowę. I nie wiadomo, 

kiedy to się skończy, czy do końca roku. Była jeszcze sprawa naprawy, remontu drogi w 

Tomaszowie. Przy torach, ta która po terenie PKP przebiega, to jest do Syberowa ta droga. I teraz 

jest taka sytuacja, że Pan Panie Wójcie obiecał, że ta droga będzie zrobiona w tym roku. Już teraz 

zaciągamy kredyty, to prawdopodobnie trzeba by na tę drogę też zaciągnąć kredyt. 



Pan Henryk Nosowski: Nie mówmy „hop”, Panie Przewodniczący. Poczekajmy jeszcze, bo tu 

jeszcze jesteśmy w marcu, a w kwietniu wiele się dowiemy na temat finansów. 

Pan Sylwester Różycki: Ale jesteśmy już chyba po sprawozdaniu. 

Pan Bogdan Zdon: Ja nawiązuję do tego, że już dzisiaj podejmujemy uchwałę o zaciągnięciu 

kredytu. Dzisiaj już. Na początku roku. 

Pan Henryk Nosowski: Tak, już. Ale na konkretne zadania, które nie dotyczą jeszcze drogi w 

Tomaszowie. Droga w Tomaszowie będzie w późniejszym terminie, będziemy się martwić o 

środki, a póki co wykonamy wstępne czynności związane z naprawą tej drogi, bo trzeba tam 

oczyścić, odmulić rów, przepuścić przepust poprzeczny, no i przygotować ją do… 

Pan Bogdan Zdon: A czy są uzgodnienia już z PKP ile mógłby zająć ten pas drogowy? 

Pan Henryk Nosowski: Niech Pan Radny [Mirecki] się pochwali, że są takie uzgodnienia i mamy 

drogę otwartą. 

Pan Bogdan Zdon: Dobrze. Tu jeszcze była sprawa zbiornika wodnego przy placu zabaw. W 

Dobrucie, było zabezpieczone 25 000 w budżecie. Myślę, że jeśli pogoda się poprawi, to będzie 

można rozpocząć tam działania. 

Pan Henryk Nosowski: Tak jest. 

Pan Bogdan Zdon: Tutaj Pan Wójt jeszcze informuje, że będzie starał się na ten most pozyskać 

środki i na kanalizację, która będzie kontynuowana w miejscowości … 

Pan Henryk Nosowski: Złożyliśmy wniosek, aplikujemy o środki od Marszałka, o takie środki. 

Pan Bogdan Zdon: I zostały złożone dwie drogi do FOGR-u, droga Guzów, Chronówek i 

Wałsnów Zalas. 

Pan Henryk Nosowski: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Informacje chyba już mamy, nie? Odnośnie tych inwestycji do FOGR-

u? 

Pan Henryk Nosowski: Nie, nie mamy. 

Pan Józef Bakuła: Nie, koło 15 kwietnia było – mówiłem w swoim wystąpieniu, że będzie 

ogłoszone koło 15 kwietnia. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to już chyba pozytywnie będą rozpatrzone. 

Pan Bogdan Zdon: Informacja Wójta o wysokościach umorzeń, opłat podatkowych, opłat za 

dostawę wody, odbiór nieczystości, opłat za odpady. Pani Skarbnik poinformowała, że w 

podatkach wydane zostały cztery decyzje na łączną o kwotę 1 098,00 złotych, to jest o umorzeniu. 

Jest to podatek od nieruchomości 1086 złotych i podatek 12 złotych. Była to jedna decyzja w tej 

sprawie. Była też jedna decyzja na rozłożenie na raty kwotę 112 543 złote, dotyczyło głównie 

podatku od nieruchomości, gdzie należność główna jest 98 834,00 zł. Odsetki 13 662 złote. Jest 

jedno umorzenie w wysokości 1 550,68 za odpady komunalne. Z tytułu dostawy wody nie było 



umorzeń żadnych, ani z kanalizacji. Punkt czwarty – Informacja Wójta w sprawie wysokości 

zaległości na koniec 2020 roku, z tytułu opłat dodatkowych oraz opłat za wodę, kanalizację i 

odpady. Pani Skarbnik poinformowała, że zaległości osób prawnych podatku od nieruchomości, 

to jest kwota 18 290 złotych, podatek rolny 51 złotych, podatek leśny 21 złotych, podatek od 

środków transportowych 0 zł. A od osób fizycznych wynosił podatek od nieruchomości 178 

463,75 złotych, podatek rolny 37 208 złotych. Podatek rolny 6 505 złotych. Podatek od środków 

transportowych 158 910 złotych. Odpady komunalne 190 766 złotych. Panie Wójcie, to jest 

prośba, żeby ta większa była ta ściągalność, żeby ta windykacja ruszyła tutaj, bo tych zaległości 

się robi. 

Pan Henryk Nosowski: Panie Przewodniczący, my cały czas nad tym pracujemy. 

Pan Bogdan Zdon: Szczególnie, jeżeli chodzi tu o odpady, są to dość duże kwoty, a my się tu 

borykamy, mamy kłopot ze środkami finansowymi. Pani Skarbnik poinformowała, że z tytułu 

podatków wystawiono 450 upomnień na kwotę 450 330 złotych, z tego zrealizowano 283 726. 

Tytułów wykonawczych wystawiono 94 sztuki na kwotę 116 108,10. W 2020 roku wpłynęło 6 

wniosków w sprawie umorzenia. 4 wnioski zostały rozpatrzone pozytywnie na kwotę 1098 

złotych, jedna na rozłożenie na raty. Punkt piąty – Analiza Planu gospodarowaniem zasobem 

nieruchomości zgodnie z art. 25 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 o gospodarowaniem 

nieruchomościami. Proszę Państwa tutaj nie było debaty i przełożyliśmy to na inny temat, 

ponieważ nie było Pana kierownika Greli na tym posiedzeniu. Następny szósty punkt – 

Opiniowanie projektów uchwał złożonych na sesję Rady Gminy na dzień 31.23. Pani Małgorzata 

Zawadzka przedstawiła projekt uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego 

uprawniającego do uzyskania wsparcia w ramach programu „Posiłek w szkole i w domu” na lata 

2019-2023. Program zakłada 80% dofinansowania i 20% wkładu własnego. Komisja 

wnioskowała za podjęciem tej uchwały. Proszę Państwa, mieliśmy tylko dostęp do tych uchwał, 

znaczy do uchwał w sprawie zmiany budżetu oraz do tej uchwały, którą tu wcześniej 

przeczytałem. Pozostałe uchwały nie były dostępne na Komisji, więc żeśmy ich nie analizowali. 

Pani Skarbnik przedstawiła nam uzasadnienie do zmian w projekcie budżetu na 2023 rok. 

Komisja zaopiniowała pozytywnie Wieloletnią Prognozę Finansową, jak i też zmiany w budżecie 

z tym, że ze zmianami. Był zgłoszony wniosek przez Komisję o zmniejszenie kwoty z 500 000 

złotych z przeznaczeniem na dotację dla OSP Orońsko na zakup wozu strażackiego do kwoty 300 

000 złotych. Udział w głosowaniu brało 5 osób, 5 było za zmianą w planowanym budżecie, 

projektowanej uchwale. Proszę Państwa, wiąże się to z tym, że ciężka sytuacja jest Gminy i jest 

to te 500 000 trzeba wziąć z kredytu. Natomiast my byśmy chcieli, tak Komisja wnioskowała, 

żeby ogłosić przetarg, Gmina przeprowadziła, przygotowała specyfikację, ogłosiła przetarg. I 

jeżeli w przetargu wyjdzie kwota wyższa, niż ta, którą proponujemy, wtedy zrobimy szybką sesję 



i zabezpieczymy te środki do tej wartości. Na dzień dzisiejszy wnioskujemy do wszystkich 

Radnych o przyjęcie tego wniosku i zmniejszenie tej kwoty dotacji 500 000 do 300 000 złotych. 

Dziękuję. To wszystko. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? Proszę Pani Małgorzata. 

Pani Małgorzata Burek: Ja mam pytanie, stan zadłużenia na koniec 2022 roku. Bo tutaj chyba Pan 

się pomylił. Jaki był stan zadłużenia? 

Pan Sylwester Różycki: Cztery osiemset. 

Pan Bogdan Zdon: 4 650 000. 

Pani Małgorzata Burek: Aha. A kwota rocznych spłat? 

Pan Bogdan Zdon: 405 000. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, Państwo Radni. 

Pan Bogdan Zdon: A proszę Państwa, jeszcze mam, jeszcze mam jedną sprawę. Chciałem 

poinformować Wysoką Radę. Na wniosek Komisji została udostępniona informacja o ilości, 

wysokości nagród dla pracowników Urzędu Gminy oraz kierowników jednostek organizacyjnych 

Gminy w 2022 roku. Przyznano 66 nagród dla pracowników Urzędu Gminy oraz kierowników 

jednostek organizacyjnych w następujących wysokościach. Cztery nagrody po 2 000 to jest 8 000 

złotych. Dwie nagrody po 1 800 złotych to jest 3 600 złotych. Jedna nagroda 2 264 złote. Jedna 

nagroda 750 złotych. Trzydzieści sześć nagród po 600 złotych to jest 21 600. Dwie nagrody po 

300 złotych to jest 600 złotych, dwie nagrody po 450 złotych to jest 900 złotych. Jedna nagroda 

167 złotych. Jedna nagroda 1 505,64 złotych, jedna nagroda po 1 504,50 zł, jedna nagroda 1 

024,72 złotych, osiem nagród po 300 złotych to jest 2 400, trzy nagrody po 1 300 złotych to jest 

3 900, jedna nagroda 2 500. Jedną nagrodę 1 700, jedna nagroda 1 016. Razem to jest 66 nagród 

na łączną kwotę około 53 431 złotych. 

Pani Maria Deja: Duże dysproporcje są w tych nagrodach. 

Pan Bogdan Zdon: Państwo sami wyciągniecie wnioski, ja nie będę komentował. 

Pani Maria Deja: Bardzo duże dysproporcje są w nagrodach. Czy aż tak… Kto oceniał tę pracę 

tych ludzi, że aż tak, no dziesięciokrotnie niektóre nagrody wyższe od... Kto oceniał taką pracę? 

Pan Henryk Nosowski: Zależy od zadań i oceniają bezpośredni przełożeni z wnioskiem 

występują. 

Pan Józef Bakuła: Poza tym Pani Radna, niektórzy pracownicy pracowali na okrągło, niektórzy 

pracowali przez część roku. Trzeba to też uwzględnić. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? 

Pan Mariusz Mirecki: Czyli z urzędu się należy, jeśli ktoś przepracuje cały rok pracy sumiennie, 

należy mu się premia, tak? 

Pan Henryk Nosowski: Trzynastka. 



Pan Bogdan Zdon: Nagroda. 

Pani Maria Deja: Trzynastka to jest co innego. To jest nagroda. 

Pan Józef Bakuła: Trzynastka jest czym innym, natomiast nagroda jest rzeczą uznaniową. Nie 

można powiedzieć, że komuś się należy z urzędu. 

Pani Mari Deja: No to mamy teraz pole do domysłów. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Państwo Radni? 

Pan Tadeusz Strzecha: Za szczególne osiągnięcia. 

Pani Maria Deja: Za szczególne osiągnięcia, tak. 

Pan Mariusz Mirecki: Jest wyszczególnione w jakim referacie najwięcej było nagród? 

Pan Bogdan Zdon: Nie, nie ma takiego wyszczególnienia. 

Pan Mariusz Mirecki: To musiało być, że referat naprawdę dobrze pracował. 

Pan Józef Bakuła: Dlaczego? 

Pan Mariusz Mirecki: Skoro dostają premię, no to … 

Pan Józef Bakuła: Nagrody. Mówimy o nagrodach. 

Pani Maria Deja: No to uznaniowe. 

Pan Józef Bakuła: Jeśli są kierownicy, to pewnie kierownicy dostają trochę więcej. Jeżeli jest 

pracownik administracyjny, urzędnik, dostaje powiedzmy gdzieś po środku. Jeżeli jest obsługa z 

reguły dostaje trochę mniej. 

Pani Maria Deja: Tyle, że tutaj to trochę to jest dziesięć razy mniej od tego co ma najwięcej. To 

jest to. 

Pan Józef Bakuła: Już powiedziałem, że niektórzy przepracowali rok, niektórzy przepracowali 

kilka miesięcy i stąd też mogą wychodzić różnice. Proszę Państwa, równo to nie znaczy 

sprawiedliwie. 

Pani Maria Deja: Nie, ja rozumiem. Rozumiem. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Państwo Radni do przedstawionych informacji do Pana Bogdana 

jakieś pytania? 

Pani Maria Deja: Jedno pytanie. Bo Ty coś wspomniałeś o tym przetargu wspomniałeś. Jaki 

przetarg, na co? Na końcu informacji dałeś. Na co ten przetarg miałby być? 

Pan Sylwester Różycki: Panie Przewodniczący? 

Pan Bogdan Zdon: O samochodzie strażackim. 

Pani Maria Deja: Rozumiem. 

Pan Sylwester Różycki: To będziemy analizować jeszcze w tym punkcie. Będziemy sam ten 

wniosek przegłosowywać. Jeszcze będzie analiza. Tak więc jak ktoś ma jeszcze jakieś pytania, 

to... Dobrze. Ale to spieszy się Pani? Państwo Radni? Dobrze. Przystępujemy do kolejnego 



sprawozdania. Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i 

Aktywności Społecznej z dnia 28 marca. Bardzo proszę Panie Karolu. 

 

3. Komisja Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności Społecznej z dnia 

28.03.2023 r. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności 

Społecznej Pan Karol Białas poinformował:  Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie 

Wójcie, wszyscy obecni, 28 marca odbyło się posiedzenie Komisji Rolnictwa, Rozwoju 

Gospodarczego, Promocji i Aktywności Społecznej. Odczytam może punkty, które były 

analizowane podczas tego spotkania. Punkt 1 – Informacja dotycząca inwestycji, które nie zostały 

dokonane lub zakończone w 2022 roku. Punkt 2 – Opiniowanie i analiza wniosku w sprawie 

zmiany w miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego gminy. Analiza inwestycji 

drogowych za 2022 rok. Ocena stanu dróg po okresie zimowym. Wskazanie najpilniejszych 

potrzeb. Ocena właściwego wykorzystania funduszy pozyskanych za wykup lub odszkodowań za 

zajęte grunty pod inwestycje. Punkt 6 – Informacja na temat pracy i efektywności oczyszczalni 

ścieków. Punkt 7 przeniesiony do następnego kwartału. Punkt 8 – Sprawy różne. W sprawach 

różnych była uchwała w sprawie „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Orońsko”. Druga uchwała w sprawie 

przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

obejmującego części obrębów Guzów, Orońsko Gminy Orońsko. Podczas spotkania Komisja 

zrobiła dwa wnioski. Pierwszy wniosek o przejęcie działki numer 330 w Krogulczy Mokrej o 

powierzchni 0,58 hektara od Skarbu Państwa w celu zagospodarowania terenu wokół cmentarza 

wojennego oraz na cele rekreacyjne dla mieszkańców w Krogulczy Mokrej. W głosowaniu było 

4 za, jedna nieobecna. Drugi wniosek o przejęcie działki numer 516/1 w Chronowie-Kolonii od 

Skarbu Państwa w celu zagospodarowania terenu pod plac zabaw. W głosowaniu 4 za, jeden 

nieobecny. Na tym posiedzenie zakończyliśmy. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo. Czy są pytania? 

Pani Maria Deja: Gdzie ta druga działka? 

Pan Karol Białas: W Chronowie. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Pytania do Pana Karola? Nie mamy. Wysoka Rado, 

przystępujemy do punktu dziewiątego. 

Pani Maria Deja: A Komisja ...? 

Pan Sylwester Różycki: Która? Wyznaczona data, tak? Na dziesiątego. 

Pani Monika Wiecheć: Na poniedziałek. 



Pan Sylwester Różycki: To jest trzeci, tak? 3 kwietnia. Ale do dziesiątego musi zostać podjęta 

uchwała za lub przeciw, tak? Tak więc, drodzy Radni, do dziesiątego jeszcze … 

Pani Ewelina Suligowska: Poprosimy zdalnie. 

Pan Sylwester Różycki: To będziemy ustalać jeszcze, tak? Tak więc szykuje się Komisja i 

czekamy na wnioski Komisji, tak? Dobrze. Wysoka Rado, przystępujemy do punktu dziewiątego: 

Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie. 

 

9. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

a) niewyrażenia zgody na wyodrębnienie środków stanowiących fundusz sołecki w budżecie 

gminy na 2024 rok; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Wójta Gminy Pana 

Henryka Nosowskiego. 

 

Pan Henryk Nosowski: Powstała taka myśl z inicjatywy Pani Skarbnik, aby właśnie poprosić 

Radę o wyrażenie zgody na to, ponieważ teraz z racji dużych, dużego obrotu pieniędzy, który 

przekracza 40 mln złotych nasz Fundusz Sołecki to jest ponad 500 tysięcy. Głównie to są zadania 

typu prace zabaw, no i altany. No to w większości już mamy to zrobione, choć niewyodrębniony 

Fundusz Sołecki nie niweluje ani uniemożliwia, żeby rokrocznie czy nawet dwa jakieś zadania w 

sołectwach przeznaczyć. A te 500 tysięcy, które nam przeznaczamy na to, no przeznaczyć na co 

innego. Taki jest wniosek. Zwracam się do Wysokiej Rady. 

Pan Sylwester Różycki: Ja mam takie pytanie do Pana Wójta. Kto decyduje o ostatecznym 

dokumencie, jaki wpływa do Biura Rady? Odnośnie materiałów, jakie wpływają do Biura Rady. 

No Pan. 

Pan Henryk Nosowski: No jeżeli jest coś do biura Rady ja dekretuję. 

Pan Sylwester Różycki: Pan. Tak jest. Czyli ta inicjatywa, która wpłynęła do budżetu, to jest Pana 

inicjatywa o rezygnacji z Funduszu Sołeckiego. Czyli Pana inicjatywa. Czyli wychodzi Pan Wójt 

Gminy Orońsko z inicjatywą z rezygnacji. 

Pan Henryk Nosowski: No to nazywajmy to tak. 

Pan Sylwester Różycki: Nazywajmy po imieniu. 

Pan Henryk Nosowski: Tak jest, tak jest. 

Pan Sylwester Różycki: Bierzmy odpowiedzialność. 

Pan Henryk Nosowski: A czy ja powiedziałem, że to Rada… 

Pan Sylwester Różycki: Nie, powiedział Pan, że Pani Skarbnik ta inicjatywa. 

Pan Henryk Nosowski: … z inicjatywy Pani Skarbnik… 

Pan Sylwester Różycki: Inicjatywę ma Pan Wójt. Dlatego nazywajmy to technicznie. 



Pan Henryk Nosowski: … co Pani Skarbnik zawnioskuje, jest to moja decyzja. I ja nie 

powiedziałem, że to Rada składa. Więc nie wiem, jakie Pan ma uwagi. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, Pan składa inicjatywę o rezygnacji z Funduszu Sołeckiego. 

Pan Henryk Nosowski: Tak jest. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są pytania odnośnie tego projektu uchwały? 

Pani Ewelina Suligowska: Już raz kiedy był ten Fundusz Sołecki zniesiony ... 

Pan Sylwester Różycki: Bo była umowa. 

Pani Ewelina Suligowska: … jeszcze w pandemii to chyba było. 

Pani Wiesława Kaczyńska: W 2020 roku. 

Pani Ewelina Suligowska: I mieliśmy też wtedy [niezrozumiałe] w jednej miejscowości albo... 

Ale no... 

Pani Wiesława Kaczyńska: Co było zrobione? 

Pani Ewelina Suligowska: Ja może powiem tak. Fundusz Sołecki to jest fundusz, który jest 

przyznawany na sołectwa, gdzie wybierani są sołtysi. Czy sołtysi chcą, żeby zabrać ten Fundusz 

Sołecki? 

Pan Wojciech Brodowski: Absolutnie. Nie. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Państwo Radni. Proszę o ciszę. 

Pan Mariusz Mirecki: Ja to dzisiaj konsultowałem tutaj z sołtysem. No przykro mi, ja może 

jeszcze bym się zdecydował, natomiast nie mam pozwolenia od Rady Sołeckiej, ani od Sołtysa. 

Pani Maria Deja: Ja też nie mam. 

Pan Sylwester Różycki: Z tego względu, że ówczesne ustalenia, że dane inwestycje będą 

szczegółowiej z Radami Sołeckimi, mimo że tego Funduszu Sołeckiego nie będzie, będą bardziej 

i skrupulatniej dyskutowane. Z tego co pamiętam były takie ustalenia. 

Pan Adam Stańczyk: Ustalenia były, ale [niezrozumiałe]. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o ciszę. Pan Mariusz. 

Pan Mariusz Mirecki: Ja w dalszym ciągu powtarzam, takie rzeczy jak najbardziej, na początku 

kadencji siadamy, ustalamy. W tym roku, tu robimy za te pieniądze i rezygnujemy, a nie tak na 

wyrwanie takie w środku, no i co, jeden skorzysta, a pięciu nie. Niestety no. Taka jest prawda. 

Pan Sylwester Różycki: Mam pytanie do Pana Wójta. Czy mogę zadać pytanie do Pani Skarbnik? 

Podwładnemu? Pani Skarbnik, pytanie. Co się stanie z budżetem przy przyjęciu tej uchwały, bądź 

wyrażeniu zgody na niewyodrębnianie? Jak te nasze wskaźniki się zachowają na dzień dzisiejszy? 

Pani Diana Czubak: Ja powiem od mojej strony. Jak najbardziej rozmawiałam z Wójtem, jeśli 

chodzi o tej uchwale, z uwagi na to, że macie Państwo przedstawioną Wieloletnią Prognozę 

Finansową, gdzie wprowadzamy następną kwotę kredytu i koszty obsługi. Na tą chwilę koszty 

obsługi kredytu, one będą cały czas nam rosły przy takiej skali zadłużenia. Więc każdy, w 



momencie jak zostawiamy Fundusz Sołecki, on staje nam się wydatkiem obligatoryjnym. I tutaj 

niestety, już mówię, on będzie musiał nam wejść w konstrukcję budżetu 2024. Tak samo jak 

zaciągniemy kredyt, koszty obsługi będą wydatkiem obligatoryjnym. Więc to wszystko nam 

będzie wpływać już potem na wskaźniki. Więc żebyśmy się później nie obudzili powiedzmy z tą, 

powiedzmy ręką, że zostaje nam Fundusz Sołecki, koszty obsługi i naprawdę bieżące 

funkcjonowanie, że nie będziemy mieli zdolności potem czegokolwiek wykonania, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. 

Pani Diana Czubak: Taka jest, taki był po prostu zamysł przedstawienia takiej uchwały. Potem, 

żebyście po prostu byli Państwo świadomi też podejmowania takiej decyzji, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czyli na dzień dzisiejszy, w momencie jak można powiedzieć z 

tego budżetu wyodrębnimy na 2024 rok 500 000, to już jesteśmy praktycznie pod progiem 

nowych zobowiązań? Czy ta perspektywa jeszcze musi się oddalić wtedy na spłatę kredytów? 

Pani Diana Czubak: Tak. W każdym jednym później będziemy po prostu wyciągane ... 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, na dzień dzisiejszy, ile, do którego roku mamy spłatę tych 

kredytów zobowiązań? Na dzień dzisiejszy. 

Pani Diana Czubak: Do czterdziestego…. 

Pan Sylwester Różycki: WPF, tak? 

Pani Diana Czubak: Czterdziestego. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czterdziestego, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: A skąd pokrycie na te inwestycje co mamy dofinansowania z Polskiego 

Ładu? Bo też tam brakuje. Czyli do tego dochodzi również kredyt. Czy symulacja była robiona 

jakbyśmy zaciągnęli te związania? 

Pani Diana Czubak: W WPF’e macie Państwo włożone inwestycje z Polskiego Ładu w tych 

kwotach, które są przyjęte w budżecie, czyli pod WPF. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli jak było 5 000 000, to mamy 5. 

Pani Diana Czubak: 5 000 000, 2 000 000 Tomaszów już jest umowa podpisana, więc on stricte 

jest … 

Pan Sylwester Różycki: To już jest wykonane. 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Wykonywany. 

Pani Diana Czubak: Wykonywany, ale już on będzie obciążał budżet 2024. Więc … 

Pan Sylwester Różycki: Ale wszystko, co pójdzie wyżej, musimy się liczyć, że będzie musiał być 

kredyt. 



Pani Diana Czubak: Tak. 2024 był taką kumulacją tych dużych inwestycji, więc też musicie się 

Państwo, no mieć tego świadomość, tak, że była taka inicjatywa. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? 

Pan Adam Stańczyk: Czyli tak rozumiem, tam przez tą wysokość spłaty dotychczasowej no to ten 

Fundusz Sołecki byłby akurat na wysokość spłaty rocznej, tak? Tak by to wyglądało. Tak około. 

Pan Henryk Nosowski: Koszty obsługi. 

Pan Adam Stańczyk: Koszty obsługi. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, Państwo Radni? Czy ktoś chciałby zabrać głos? Proszę bardzo, 

Pani Ewelina. 

Pani Ewelina Suligowska: Że co to nam zmieni, bo tak naprawdę i tak nie będziemy mieć 

Funduszu Sołeckiego, bo mówimy, że się zrobi jedną albo dwie inwestycje. Jak nie będzie 

Funduszu, to się nic nie zrobi. Na pewno. Bo tak czy tak musi być kredyt, no. Czy w tą, czy w tą. 

[niezrozumiałe]. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy jakieś pytania do Pana Wójta? 

Pan Karol Białas: Przy Funduszu Sołeckim mamy problemy, skoro nie powstał pac zabaw, 

pieniądze poszły z Fundusz i placu zabaw nie mamy. 

Pani Ewelina Suligowska: Wam jest niepotrzebny, oddacie do budżetu. 

Pani Małgorzata Burek: A jaka będzie kwota zwrotu z Urzędu Wojewódzkiego, tak? 

Pani Diana Czubak: Ustawowo jest 30 %, ale to zależy od tej kwoty bazowej, generalnie 

Ministerstwo wymaga poniżej tych 30. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Drodzy Państwo, czy są jeszcze jakieś pytania do Pana Wójta, 

do Pani Skarbnik? Bardzo proszę o powrót do systemu. Pani się przygotuje do potwierdzenia 

qworum. 

Pan Tadeusz Strzecha: A przepraszam, a sołtysi? 

Pan Sylwester Różycki: No w sumie no to… 

Pan Tadeusz Strzecha: Przeważnie Pan Przewodniczący pomija sołtysów. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Statut dopuszcza udzielenie głosu, jeśli dana uchwała dotyczy 

sołectwa. Bardzo proszę, Panie Sołtysie, ma Pan głos. Udzielam Panu głosu. 

Pan Tadeusz Strzecha: Znaczy, ja w imieniu może i się wypowiedziałem sołtysów… 

Pan Sylwester Różycki: A ma Pan upoważnienie? 

Pan Tadeusz Strzecha: Nie. 

Pan Sylwester Różycki: Nie. Ale proszę bardzo, niech Pan mówi ... 

Pan Wojciech Brodowski: Ode mnie Pan dostajesz upoważnienie. 

Pan Tadeusz Strzecha: Czyli tak, słuchajcie, jeżeli podejmiecie taką uchwałę, że sołectwom 

jeszcze to zabierzecie, czyli w zasadzie w każdej miejscowości nic się nie będzie działo ze 



względu na to, że z tego co słyszę te 500 000 jest potrzebne na pokrycie kosztów długu, tak? Czyli 

kosztem Funduszu Sołeckiego Gmina sobie jakieś tam rzeczy pokryje i de facto za te 

miejscowości nic się nie zadzieje albo może w jednej symbolicznie jakiś mały skowronek się 

pojawi. Jeżeli Wójt taką decyzję chciał podejmować, to ja bym Go zaprosił na spotkanie z 

mieszkańcami, żeby to przedstawił, uzasadnił. Czy On by takie spotkanie z mieszkańcami sołectw 

i ma takie upoważnienie od mieszkańców, bo reprezentuje wszystkich mieszkańców. Tak że ja 

jestem absolutnie przeciwny. My chcemy tymi środkami dysponować i na pewno ich nie 

zdefraudujemy. Jeżeli słyszę, to Wy tam przyznaliście 66 nagród w ciągu roku. Powinny być 

regulaminy określające zasady przyznawania nagród, bo za przychodzenie do pracy to dostaje się 

pensję. Natomiast nagroda według mnie to jest za szczególne osiągnięcia w pracy. Przynajmniej 

jak byłem nauczycielem, to w swojej historii pięciokrotnie czy sześciokrotnie dostałem nagrody, 

ale musiałem się wykazać jakimiś osiągnięciami na arenie powiatu, czy województwie, czy 

chociażby gdzieś tam, no nie. I ten wniosek był jakoś argumentowany. Skoro lekką ręką 

wydajemy pieniądze na jakieś tam gdzieś tam rzeczy, wydajemy pieniądze na projekty, które 

później nie są realizowane i chcemy, i w sensie zabrać pieniądze sołectw. I jestem absolutnie 

przeciwny, mieszkańcy Tomaszowa też są temu przeciwni. Choć i wypowiadam się w ich 

imieniu, choć takiej konsultacji nie robiłem, bo z Mariuszem żeśmy rozmawiali, bo to pojawiło 

się nagle. Ale Rada Sołecka, która reprezentuje wieś, jest absolutnie przeciwna nieuchwaleniu 

tego Funduszu. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie, czy chciałby się Pan odnieść? 

Pan Henryk Nosowski: Ja się wypowiedziałem, Panie Przewodniczący. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos w tym temacie? 

Pan Henryk Nosowski: A resztę zależy już od Rady. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Proszę o przygotowanie się do potwierdzenia kworum. 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o wygenerowanie qworum, po czym poprosił o 

wygenerowanie głosowania w sprawie podjęcia uchwały. 

 

Pan Sylwester Różycki: Proszę się jeszcze wstrzymać chwilę, wytłumaczę głosowanie, bo… Bo 

bardzo dużo osób mi się pytało. Drodzy Państwo, jeśli zagłosują Państwo za przyjęciem uchwały, 

nie ma Funduszu Sołeckiego. Wyraziłem się jasno? 

 

Głosowano w sprawie: niewyrażenia zgody na wyodrębnienie środków stanowiących fundusz 

sołecki w budżecie gminy na 2024 roku 



Wyniki głosowania: ZA: 0, PRZECIW: 14, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: PRZECIW (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, 

Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon, 

NIEOBECNI (1) Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała w sprawie: niewyrażenia zgody na wyodrębnienie 

środków stanowiących fundusz sołecki w budżecie gminy na 2024 roku nie została przyjęta. 

Została odrzucona jednogłośnie. 

 

b) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-2040; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Skarbnik Gminy Panią 

Dianę Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej zostały one 

wprowadzone po stronie dochodowej zwiększono o kwotę 367 441,26 zł, po stronie wydatkowej 

1 314 441,26 zł. Tutaj wszystkie te zmiany zawierają w sobie zarówno zmiany, które będą ujęte 

uchwale budżetowej na dzisiejszej sesji, jak również po późniejszych zarządzeniach, które 

wprowadzały zmiany do budżetu. W wyniku wprowadzonych tych zmian powstaje deficyt 

budżetowy, który planuje się w kwocie 3 661 000 złotych. Jeśli chodzi o zmiany wprowadzone 

po stronie dochodowej, na dzisiejszej sesji planuje się zmniejszenie o kwotę 21 606 złotych z 

tytułu zmniejszenia części oświatowej subwencji ogólnej. Tutaj przyszła już ostateczna kwota 

subwencji oświatowej na podstawie tak zwanej metryczki, czyli wyliczona kwota na podstawie 

ilości dzieci na dzień 30 września 2022 roku. Zwiększono kwotę – tu od razu omówię. Jeśli chodzi 

o tą część oświatową 21 606 została zmniejszona kwota po stronie wydatkowej, po stronie 

wynagrodzeń i w oświacie. W punkcie siódmym w opisie uchwały budżetowej. Zwiększono plan 

dochodów o kwotę 40 tysięcy z tytułu wpłat za wyżywienie w Przedszkolu i o tyle samo 

zwiększono plan na pokrycie wydatków cateringu po stronie wydatkowej w Przedszkolu 

Orońsko. Jest to catering sterowany przez PSP Orońsko i PSP Guzów. Zwiększono plan o kwotę 

300 000 złotych w tytułu uzyskania dofinansowania w ramach Mazowieckiego Instrumentu 

Wsparcia „Autobusy dla mazowieckich szkół”. Tyle jest po stronie dochodowej. Po stronie 

wydatkowej, punkt 13, zwiększa się plan o kwotę 652 na zadanie „Zakup Autobusu szkolnego na 

potrzeby dowozu uczniów”. Źródłem tutaj pokrycia jest właśnie te 300 000 z dotacji i 352 000 z 



kredytu. Łączna kwota przewidziana na realizację tego zadania jest o 752 000 złotych. Jest to 

autobus na 33 osoby plus jedno miejsce dla osoby niepełnosprawnej w windą. 

Pan Sylwester Różycki: Jeszcze raz, ile? 

Pani Diana Czubak: 33 osoby, plus jedno dla niepełnosprawnych. 

Pani Ewelina Suligowska: Tylko z tego, co mieliśmy tłumaczone, to będzie w sumie 29 osób plus 

osoba niepełnosprawna, która zabiera – tak można powiedzieć – te 4 miejsca na to jedno miejsce 

dla tej osoby niepełnosprawnej. [niezrozumiałe]. 

Pani Diana Czubak: W punkcie czwartym zwiększono o kwotę 18360 złotych z tytułu 

otrzymanych środków nad wypłatą dodatków elektrycznych. Tutaj jest dotacja z Urzędu 

Wojewódzkiego i również po stronie wydatkowej wprowadzono to do budżetu Gminnego 

Ośrodka Pomocy Społecznej. Jest to kwota przeznaczona na wypłatę samego dodatku jak i jego 

obsługę. Jest to punkt 11. Jeśli chodzi o stronę wydatkową, zwiększono plan o kwotę 1 000 

złotych na zapłatę kary administracyjnej, za niewprowadzenie w ewidencji odpadów, ale 

ewidencji odpadów na oczyszczanie ścieków w Łaziskach. W punkcie 2, tutaj dokonano 

przeniesienia kwoty 250 000 złotych, z uwagi tylko na zmianę nazwy zadania „Modernizacja 

układu komunikacyjnego w miejscowości Orońsko, obejmujące ulicę Dworską, Cichą oraz Miłą”, 

patrz bez Osiedlowej. W punkcie 3 dokonano przeniesienia w kwocie 1 499 złotych na pokrycie 

odsetek od zwrotu dotacji z budżetu Wojewody Mazowieckiego. I tutaj jest przeniesienie 

dotyczące, przeniesienie razem łącznie z punktem 9. I tutaj jest od strony takiej budżetowej 

typowo – gdy zwracamy dotacje z budżetu 2022 do końca stycznia roku następnego, zmniejszają 

one nam dochody roku poprzedniego. Natomiast wszystkie zwroty, dokonane po 31 stycznia, 

czyli patrz luty i daty następne, muszą one wejść do budżetu jako wydatek. I w związku z tym 

jest ten zapis właśnie w uchwale budżetowej. Wszystkie zwroty po 31 stycznia również są 

obarczone tym, że trzeba naliczyć, doliczyć odsetki. Te 61 000 jest na koncie i dotyczą one dotacji 

między innymi za świadczenia rodzinne, świadczenia wychowawcze, wszystko, zasiłki okresowe 

stałe, wszystkie te dotacje, które otrzymaliśmy przez Wojewodę. Punkt 4 i 5 dotyczy zwiększenia 

planu o kwotę 30 000 z przeznaczeniem na zwrot dotacji nienależnej poprawnie na zadanie 

„Remont budynku OSP Chronów”. I 3 145 złotych z przeznaczeniem na odsetki od dotacji 

nienależnie pobranej, czyli tutaj w punkcie 4. W punkcie 6, zwiększenie planu o kwotę 500 000 

z przeznaczeniem na dotację dla OSP Orońsko na zakup wozu strażackiego. W punkcie 10, 

zwiększenia planu w wyniku przeniesienia o kwotę 220 na odsetki od zwrotu dotacji budżetu, do 

budżetu Wojewody Mazowieckiego. W punkcie 12, przeniesienie planu na kwotę 17 499 złotych. 

Tutaj dotyczy zakupu traktora ogrodowego w ramach Funduszu Sołeckiego. I tutaj zmiana 

klasyfikacji z wydatku bieżącego na wydatek inwestycyjny. Tutaj są również przepisy, które 

mówią, że zakup powyżej 10 000 złotych klasyfikuje się jako środek trwały. I jest to wydatek 



wtedy inwestycyjny. Źródłem pokrycia tego deficytu na kwotę 947 000 jest kredyt. I całą tą 

symulację obsługi tego kredytu macie Państwo w objaśnieniach do WPF-u na drugiej stronie. Jak 

również rozpisany kredyt, który będzie współspłacany. Zaciągnięty w 2023 i będzie spłacany w 

latach następnych. Jego spłata zaczyna się w 2032 roku i potrwa do 2040. 

Pan Sylwester Różycki: Mamy? 

Pani Diana Czubak: Wszystkie zmiany oczywiście w z zachowaniem tych wskaźników 

ustawowych, jeśli chodzi jeszcze o zabezpieczenie długu. 

Pan Sylwester Różycki: Spokojnie. Jak ktoś ma jakieś pytania, to niech pyta głośno, naprawdę. 

Nie ma głupich pytań. Bardzo proszę. 

Pani Maria Deja: O co chodzi w tym drugim punkcie przy wydatkach „zmiany nazwy zadania, w 

wyniku którego dokonano przeniesienia na kwotę 250 000”. O co chodzi  z tym? 

Pani Diana Czubak: To dotyczy modernizacji układów w miejscowości Orońsko, ulica Dworska, 

Cicha oraz Miła. W pierwszej wersji, czyli przed zmianą jest to „Modernizacja układu 

obejmującego Osiedlową, Dworską, Cichą i Miłą”. 

Pani Maria Deja: I tam chodziło o zamianę nazwy tylko? 

Pani Diana Czubak: Tak, ale że tak powiem od takiej strony tylko merytorycznej jest to 

przeniesienie z jednego zadania na drugie. Tak? 

Pani Maria Deja: Rozumiem. 

Pani Diana Czubak: I dlatego ten zapis po prostu dla czystości jest zachowany. Tak? To jest 

faktycznie zmiana nazwy. 

Pani Wiesława Kaczyńska: A ja chciałam zapytać, co było przyczyną, że właśnie ta dotacja na 

OSP w Chronowie została, że trzeba ją zwrócić? Jaka to była przyczyna? Dlaczego ona nie będzie 

wykorzystana, tylko trzeba ją zwrócić? 

Pani Diana Czubak: Bo dotacja była na remont, na wydatek bieżący. Bo to jest protokół 

pokontrolny, generalnie, i jest to sklasyfikowane, to co zostało zrobione sklasyfikowane jako 

budowa, rozbudowa, budowa. [niezrozumiałe]. 

Pani Maria Deja: A kto tego nie dopilnował? 

Pan Józef Bakuła: Ale czego nie dopilnował? 

Pani Wiesława Kaczyńska: No skoro miał być remont, to kto tego nie dopilnował, że to jest 

właśnie potraktowane jako rozbudowa? No bo ktoś tego nie dopilnował chyba, ktoś nad tym 

nadzorował nad tym. 

Pan Józef Bakuła: Tak jak mówiłem na Komisji strażacy są bardzo chętni do pracy i bardzo dobrze 

zrobili to wszystko w czynie społecznym. Natomiast w sprawach administracyjnych nie są 

najbieglejsi. Po prostu uznali, że lepiej będzie jak mury postawią od nowa, tak samo dach. I wtedy 

to posłuży dłużej, lepiej i tak dalej. Faktem jest, że cofnięto nam dotację, ale przypominam, że 



nie zmarnowano ani złotówki. Przeciwnie. Wszystkie prace wykonane są w czynie społecznym, 

tak to się dawniej nazywało. Zapłaciliśmy tylko za materiały do budowy potrzebnego garażu, bo 

inaczej nie mieli gdzie garażować samochodu, który w takim … 

Pani Maria Deja: A to miała być rozbudowa, czy modernizacja? 

Pan Józef Bakuła: Taki był zapis w projekcie „Wymiana poszycia dachowego i drzwi 

garażowych”. No, nie doszło do wymiany, tylko do zrobienia nowego dachu. I to nam 

zakwestionowano. 

Pani Maria Deja: tylko, że ja mam wrażenie no, że strażacy to są od roboty, a ktoś jest od 

kierowania tym wszystkim, także no tutaj… 

Pan Józef Bakuła: Zdecydowanie tak, ale to są niuanse zapisane w projekcie. 

Pan Adam Stańczyk: Może ktoś źle projekt nazwał. Źle projekt, zamysł był na rozbudowę, a był 

remont, nie? 

Pani Małgorzata Burek: Nie zmienia to faktu, że nadzorował. 

Pani Maria Deja: Przecież oni są od roboty, więc ich zwalniamy od odpowiedzialności wszelkiej. 

Bo gdyby ktoś im powiedział „słuchajcie tego nie róbcie”. 

Pan Józef Bakuła: Żadną odpowiedzialnością. Absolutnie. 

Pani Maria Deja: Chodzi mi o to, że oni są.. oni chcieli jak najlepiej, do roboty są. Ale ktoś mógł 

im powiedzieć „no słuchajcie…” 

Pani Małgorzata Burek: Nie zablokował, stop. 

Pani Maria Deja: … tego nie róbcie, coś tam tu”, no ktoś musi być, nie? 

Pan Sylwester Różycki: Ale dokumentacja przechodziła przez Gminę, tak? 

Pani Maria Deja: Przechodziła dokumentacja przez Gminę? 

Pan Henryk Nosowski: Na pewno. 

Pan Adam Stańczyk: Przecież na lewo nie robili. 

Pani Maria Deja: Czyli ktoś nie poinformował ich chyba o tym, no po prostu, no. 

Pan Sylwester Różycki: No to ktoś to nadzorował. Proszę bardzo. 

Pani Ewelina Suligowska: Mi się nasuwa takie coś, już na Komisji było, żeśmy kiedyś to 

omawiali, że tak niedawno mieliśmy powoływaną nową komórkę do pozyskiwania projektów. 

Specjalnie była ta komórka utworzona. Tylko jej nie mamy, bo z tego co wiem, to pracowników 

nie ma, którzy to obsługiwali. Chociaż i tak to wtedy moim zdaniem nie funkcjonowało. To nie 

funkcjonowało. I chyba tutaj też to gdzieś zaważyło, że nie wiem, że nie mamy odpowiednich 

pracowników, którzy dbają o to, że piszemy te projekty i analizujemy je. 

Pan Józef Bakuła: Projektów piszemy bardzo dużo i bardzo dużo pieniędzy pozyskujemy. To 

nawet z informacji dzisiejszej wynikało, że dużo się tego … Może problem jest właśnie w tym, 



że jest pracowników niewielu, a tej roboty jest bardzo dużo. I czasem zwyczajne przeciążenie 

powoduje, że nie jesteśmy w stanie wszystkiego dopilnować. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o ciszę. Pani skarbnik, mam pytanie. WPF załącznik numer 2, 

strona numer 2, tu jest minus, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak, to jest to przeniesienie. 

Pan Sylwester Różycki: A tu jest plus. Dobrze. 

Pani Diana Czubak: Summa summarum wychodzimy na zero. Jest tylko zmiana nazwy zadania. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. To jeśli chodzi o tę zmianę nazwy zadania, z racji tego, że za 

chwilę znowu będziemy się widzieć, na początku kwietnia, składam wniosek. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Tylko nie przed świętami. 

Pan Sylwester Różycki: To tylko do Pani Przewodniczącej Komisji. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Trzeba się liczyć z resztą. 

Pan Sylwester Różycki: Wnioskuję o zmianę nazwy zadania z „Modernizacja układu 

komunikacyjnego w miejscowości Orońsko obejmującego ulicę Dworską, Cichą oraz Miłą - 

poprawa infrastruktury drogowej na ... 

Pani Diana Czubak: Nie jest nazwa zadania, bo WPF wczytuje cel. 

Pan sylwester Różycki: Czyli musze na dół iść? 

Pani Diana Czubak: Na Miłej kończy się  nazwa zadania. 

Pan Sylwester Różycki: Aha, no dobra. 

Pani Maria Deja: Ale ona już taka jest chyba. 

Pan Sylwester Różycki:  Była. Bo były numery. Najpierw było 91/1, 91/11. Bo numery zamieniły 

się na ulicę. No to wiadomo, przejęliśmy grunty i po prostu nadaliśmy nazwę zadania, nazwę 

ulicy i po prostu zmieniło się na Miłą. Dobrze. 

Pani Maria Deja: Czyli że wracamy do tego, co było? 

Pan Sylwester Różycki: To znaczy ja złożyłem wniosek, żeby Osiedlowej nie wykreślać, a w 

części jak się zmieniła nazwa Miła z numerów, to Miła niech będzie. No wiadomo. Czyli zostaje 

wtedy Osiedlowa, Dworska, Cicha i te numery zmieniają się na nazwę zadania, jaka jest teraz 

ulica po prostu podjętą uchwałą Rady Gminy. Będziemy się widzieć jeszcze raz, Panie Wójcie. 

Udostępni Pan dokumenty. Będzie Komisja z pewnością. Przeanalizujemy. Zobaczymy, co tam 

się wydarzyło. Wytłumaczy Pan na spokojnie. I będziemy dalej myśleć. 

Pan Henryk Nosowski: Trudno mi było zrozumieć intencje. 

Pan Sylwester Różycki: Osiedlowa zostaje na dzień dzisiejszy. Jak rada podejmie, oczywiście. 

Zwracam się do Rady o przychylne rozpatrzenie wniosku. 

Pan Henryk Nosowski: Już wykonany przetarg bez Osiedlowej jest droższy o 1 000 000 złotych. 

Teraz wracamy z powrotem… 



Pan Sylwester Różycki: A może zrezygnujemy z części zadania na przykład z ulicy Dworskiej? 

Może będzie dało się zrezygnować z ulicy Dworskiej? Może w tym tygodniu Panu już się 

wyprostują sprawy geodezyjne, bo mówi Pan, że już są tak zaawansowane, że wszystko ... 

Pan Henryk Nosowski: Nie, nie powiedziałem, tylko pracują usilnie. Ale jak są zaawansowane, 

to dopiero możemy uzyskać informację. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Uzyskamy. 

Pan Józef Bakuła: Może się skończyć tak, że w ogóle wyleci to z budżetu, bo… 

Pan Sylwester Różycki: Zobaczymy. 

Pan Józef Bakuła: … jak ogłosimy przetarg. Przetarg nie wykluczone, że trzeba będzie jeszcze 

raz ogłosić, z zdaniem poszerzonym [niezrozumiałe] 

Pan Henryk Nosowski: Pan Przewodniczący komplikuje całe … 

Pan Sylwester Różycki: Nie komplikuje. 

Pan Henryk Nosowski: … całe pojęcie. 

Pani Maria Deja: Chce więcej wiadomości na ten temat. 

Pan Sylwester Różycki: Więcej wiadomości. Proszę Pani Ewelina. 

Pani Ewelina Suligowska: Znaczy mnie się wydaję, że to komplikuje, nie komplikuje -  tam nie 

używam takich słów – tylko ja to powiem tak, że patrząc na mieszkańców tych ulic, które mamy 

tu podane, to myślę, że bardziej zasadne jest zrobić ludziom, poprawić tą drogę na Osiedlowej, 

bo to jest wizytówka taka nasza, główna centrum Orońska. A na Dworskiej dopiero ci ludzie tam 

zamieszkali, dopiero się borykają z tym, że takie warunki złe są. Można by to w dwie strony ... 

Pan Sylwester Różycki: Ale pozycja w budżecie jest co roku. Pozycja jest w budżecie co roku. 

Pani Ewelina Suligowska: A tutaj taki trochę prezent ulica Dworska dostaje, bo i kanalizację 

dostała. 

Pan Adam Stańczyk: To wręcz to jest uzasadnione, bo ulica Osiedlowa to jest takim ciągiem 

komunikacyjnym, gdzie poruszają się i dzieci do szkoły i wszystko. A ulica Dworska to jest 

[niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, tu z pewnością trzeba się zastanowić jeszcze nad tym. Bardzo 

proszę o powrót do systemu. 

 

Głosowano wniosek Radnego Sylwestra Różyckiego w sprawie: zmiany nazwy zadania z 

"Modernizacja układu komunikacyjnego obejmującego ulice Dworską, Cichą oraz Miłą" na 

nazwę zadania "Modernizacja układu komunikacyjnego obejmującego ulice Osiedlową, 

Dworską, Cichą oraz Miłą". 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 



Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, Państwo Radni? 

Pan Bogdan Zdon: Przechodzimy do drugiego wniosku. 

Pan Sylwester Różycki: A z tym autobusem? Coś Państwo robicie? 

Pan Bogdan Zdon: Nie, zostawiamy to. 

Pani Maria Deja: Zostawiamy autobus? 

Pan Sylwester Różycki: Nie czekamy do przetargu? Zostaje, tak? 

Pani Maria Deja: Ale ten autobus zda egzamin? 

Pani Małgorzata Burek: To znaczy, to jest tak… 

Pan Sylwester Różycki: Bo jeśli jakieś wnioski, to teraz, tak? 

Pani Małgorzata Burek: Może co do autobusu, to może przedstawi nam Pan Sekretarz? 

Pan Józef Bakuła: A co mam przedstawić? 

Pan Sylwester Różycki: Zakupu autobusu, tak? 

Pani Małgorzata Burek: Zakupu autobusu, no bo na razie przetargu nie było, do końca roku mamy 

czas na przetarg. A autobus za 1 000 000 złotych został? 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, Pani Ewelina. 

Pani Ewelina Suligowska: Ale posłuchajcie, byliśmy na Komisji, zastępca kierownika się 

wypowiadał, żebyśmy bardzo ważny punkt wzięli pod uwagę, że oni się dowiadywali tutaj, 

pracownicy z tego działu dowiadywali się, jakbyśmy chcieli nadal ten samochód kupować, to nie 

ma możliwości, bo za to, co teraz tych dotacji jest tak dużo, tylko ta firma, która miała miejsce 

na to, żeby do końca roku wyrobić się z tym, żeby nam ten autobus, no wyprodukować. 

Pan Sylwester Różycki: A przetarg się odbył na to, że mamy takie informacje? 

Pani Ewelina Suligowska: Znaczy zapytania były na to. 

Pan Józef Bakuła: Rozeznanie cenowe robili. Przetarg się może odbyć jak będzie podstawa 

finansowania. 

Pan Adam Stańczyk: Znaczy tak jak Pan Tomek mówił, no to że jakby na to rezerwacja była. 

Pani Ewelina Suligowska: Tak, tak, tak. I to tylko jedna firma, która do końca roku by się 

wyrobiła. 

Pani Małgorzata Burek: To może załatwmy to formalnie. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? Czy są jeszcze jakieś ... 



Pani Maria Deja: A czy było rozeznanie prowadzone na temat wykorzystania firmy zewnętrznej? 

Bo z tego, co rozmawialiśmy na Komisji, największa potrzeba dowozu dzieci jest rano. Bo 

później już sobie poradzą te nasze mniejsze w ogóle tam autokary, samochody. I my, jako 

Komisja, zgłaszaliśmy ten problem dużo, dużo wcześniej. Czy było rozeznanie w tym kierunku 

prowadzone? 

Pan Henryk Nosowski: Było. Jakiś czas temu MPK się wypowiedział na ten temat, ale to były 

radykalnie większe koszty niż… 

Pani Maria Deja: Bo informował nas Pan o tym. No bo tutaj łatwo nam pozyskujemy 

wypożyczenie samochodów, myślę że nie MP… może jakaś inna firma, no? 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy była taka propozycja, żeby kupić mniejszy właśnie autobus, tak? 

Bus. 

Pani Maria Deja: Tak. Tak, tak. 

Pan Sylwester Różycki: A w tych godzinach porannych zlecić firmie. Nie całe zadanie zlecić 

firmie zewnętrznej, tylko część zadania. 

Pani Maria Deja: Pomoc, taką pomoc. 

Pan Sylwester Różycki: Dlaczego? Dlatego, że przykładowo do Dobruta jedzie autobus wiozący 

jedno czy dwójkę dzieci, ten duży. Jest taki fakt? 

Pan Henryk Nosowski: Nie wiem jaki tam jest harmonogram, w każdym razie…. 

Pan Sylwester Różycki: Ale co Pan o tym myśli, że taki duży autobus wiezie jedno dziecko do 

Dobruta z Orońska? 

Pan Henryk Nosowski: To teraz kupujemy mniejszy. 

Pan Józef Bakuła: My mamy busa. Podejrzewam, że po jedno dziecko to by bus pojechał, nie 

autobus. 

Pan Sylwester Różycki: No dobrze, ale ... 

Pan Henryk Nosowski: Jeżeli jedzie z jednym to trasa… 

Pani Maria Deja: Ale czy było robione rozeznanie, czy były rozmowy na ten temat? Bo takie 

sytuacje zdarzają się, bo Panie dyrektorki nam to mówią, no. Bo mieliśmy Komisję z dyrekcjom 

i mówią, że takie sytuacje istnieją. 

Pan Sylwester Różycki: Jak kupimy mniejszy autobus, nie rozwiąże nam problemu cały czas. Jak 

będzie ten jeden rano, mniejszy. On nam nie rozwiąże problemu. 

Pan Henryk Nosowski: No to jakie pytanie? Zrozumiałem, że Pani… 

Pani Maria Deja: Czy było rozeznanie ... 

Pan Henryk Nosowski: … pytała czy kiedyś było rozeznanie… 

Pani Maria Deja: Tak. 

Pan Henryk Nosowski: .. żeby zlecić to wykonanie w firmie, żeby nam dowoziła ... 



Pani Maria Deja: Wspomogła, żeby nas wspomogła. Z rana, do godziny 9 rano. 

Pani Małgorzata Burek: Na piśmie. 

Pani Maria Deja: Czy jakieś rozeznanie było, no na piśmie właśnie. 

Pan Henryk Nosowski: No to takie było, ale to jeszcze w pierwszej kadencji, żeśmy robili… 

Pani Maria Deja: A to myśmy to wnioskowali to już w naszej kadencji, wnioskowaliśmy o to. 

Pan Henryk Nosowski: Robiliśmy takie rozeznanie, ale to były koszty, dużo większe koszty. 

Pani Maria Deja: Na jeden kurs? Czy dwa kursy? Dużo większe koszty? 

Pan Henryk Nosowski: Żeby zapewnić dowóz dzieci w komplecie. 

Pani Maria Deja: Tylko że nie to, żeby ta firma zajęła się całym dowozem, tylko żeby wspomogła 

jakimś kursem. 

Pan Sylwester Różycki: Bo dlatego kupiliśmy Panie Wójcie tego białego busa, żeby było więcej 

miejsc, bo on miał chyba więcej miejsc, jak ten żółty Lublin. I tam były koszty tego busa, Pani 

Ewelino, Pani to ma, zawsze Pani … 

Pani Ewelina Suligowska: Trzysta chyba pięćdziesiąt tysięcy. 

Pan Sylwester Różycki: Ale mówimy o tym białym, co zakupiliśmy do budżetu. 35 tysięcy, w 

granicach 35 tysięcy, tak? A ile ma miejsc? 

Pani Ewelina Suligowska: Ten ma 20 chyba. Znaczy 19 plus kierowca. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. A ten będzie miał 9 miejsc więcej, tak? 

Pani Ewelina Suligowska: 33, z tego trzeba odjąć 4, więc 29. 

Pan Sylwester Różycki: No to liczmy 10. 10 miejsc więcej będzie, tak? 

Pan Henryk Nosowski: Jeżeli będziemy mieli dowóz… 

Pani Ewelina Suligowska: Nie no, tu będzie tak samo, kierowca Ci odejdzie. Czyli wyjdzie 9, 

musisz kierowcę odjąć. 

Pan Sylwester Różycki: Bo myślałem w ogóle siedzących. 

Pan Henryk Nosowski: Więc jeżeli będzie dowóz osoby z niepełnosprawnością, no to wtedy 

przystosujemy go z możliwością… 

Pan Józef Bakuła: Przepraszam, bo ja nie załapałem intencji tej dyskusji. 

Pan Sylwester Różycki: Intencji? Że wykładamy 350 000 z budżetu Gminy dodatkowo do tego 

autobusu, a nam to sprawy z dowozem jednak nie rozwiąże w godzinach porannych. 

Pan Józef Bakuła: No dobrze, ale jak Pani Radna mówiła o tym wspomaganiu jakimś tam busem, 

to … 

Pani Maria Deja: Nie, nie, nie busem jakimś, tylko czy było rozeznanie, żeby zlecić zadanie, ale 

nie całkowitego rozwozu, tylko kurs jakiś, żeby nam, no … 

Pan Sylwester Różycki: W części jakiejś. 

Pani Maria Deja: W części jakiejś obstawili ten poranny dowóz. 



Pan Józef Bakuła: A resztę czym mamy załatwić? 

Pani Maria Deja: Naszymi. Przecież mamy nasze. 

Pan Henryk Nosowski: To przecież, możemy wrócić do tego, Pani wysłuchać intencji, żeby to 

sprecyzować i ogłosić. 

Pani Maria Deja: To znaczy, my tu taki wniosek dawaliśmy, żeby zrobić rozeznanie, że no trzeba 

by usiąść i zobaczyć, kiedy co nam brakuje, prawda? Kiedy? 

Pani Ewelina Suligowska: Pani Mario, mogę się wtrącić? 

Pan Henryk Nosowski: Tak jak teraz brakuje nam coś? 

Pani Ewelina Suligowska: To nie o to chodziło. Sami się zakręciliśmy teraz, że tak powiem, nie 

o to chodziło na Komisji. Panie dyrektorki powiedziały – to są same kobiety – powiedziały coś 

takiego, że w porannych dowozach dzieci, autobus na przykład nie zabiera wszystkich, tylko 

dojeżdża dwa razy. O to chodziło. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Tak. 

Pani Ewelina Suligowska: Bo to teraz tak mówimy sobie masło maślane i nie wiadomo o co 

chodzi. To jest taka sytuacja, że ten duży autobus nawet mimo że jedzie, poranne kursy zabiera, 

on nie jest w stanie zabrać wszystkich i musi dwa razy jechać … 

Pan Sylwester Różycki: I godziny się przesuwają przez to. 

Pani Ewelina Suligowska: I teraz kwestia tego jest, że co nam da rozwiązanie, jeśli będziemy 

mieć teraz jeszcze mniejszy bus, niż autobus, który jest w tym momencie. [niezrozumiałe]. 

Pan Sylwester Różycki: A z budżetu pójdzie 350 000, dotacja Marszałkowska wiadomo. I co 

wtedy? Czy ktoś robił taką symulację? 

Pan Henryk Nosowski: Wiem tylko, że nie ma problemu teraz tym taborem autobusów 

załatwiamy sprawę dowodu dzieci, które zgodnie z planem są dowożone do szkół, gdzie 

zaczynają w odpowiednich porach, potem są wyjmowane i odwożone. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, tutaj rozumiemy, tylko czy to było konsultowane z działem oświaty, 

że autobus zmniejszy...? 

Pan Henryk Nosowski: Na pewno tak było, bo ja nie spotkałem się z opinią taką, że nie radzimy 

sobie z powodu zwiększonej liczby dzieci. My cierpimy na zmniejszenie ilości dzieci. 

Pani Maria Deja: Ale to chyba autobus jedzie, dwa kursy robi ten sam autobus, no to, no to… 

Pan Józef Bakuła: Proszę Państwa, większy autobus to trzeba już myśleć o stawce 1 200 000 – 

1 300 000. Możemy to rozważać. 

Pan Sylwester Różycki: No przed chwilą Pan Przewodniczący powiedział, że jeździ autobus z 

jednym dzieckiem. 

Pan Sylwester Różycki: No właśnie o tym mówię. 



Pani Maria Deja: Jeszcze mówiliśmy na Komisji o tym, żeby kupić mniejszy, nie taki 30 tylko 

mniejszy, taki do 20 na przykład kupić, a wspomóc się jakimś kursem właśnie na zlecenie. 

Pani Ewelina Suligowska: Nie, bez sensu… 

Pan Henryk Nosowski: Pani Radna, no to jest… 

Pani Maria Deja: Czy była jakaś symulacja? Czy było cokolwiek? 

Pan Henryk Nosowski: … gmatwanie takie, że nikt się nie zgodzi na jakieś urywkowe… chyba 

że mamy, dostaliśmy dotację od Wojewody na uruchomienie u nas transportu publicznego, które 

będziemy uruchamiać. 

Pani Maria Deja: To jest co innego. 

Pan Henryk Nosowski: Może tym moglibyśmy wykorzystać, żeby po drodze, żeby po drodze 

zabrać jakiś kurs. O tutaj jest taka możliwość. 

Pani Maria Deja: Nie dogadamy się. nie dogadamy. 

Pan Sylwester Różycki: Dobra, Państwo Radni? Jakieś wnioski? 

Pan Henryk Nosowski: Tylko w ten sposób, jeżeli taki będzie puszczony autobus. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? Jakieś wnioski? Pani Skarbnik, czy teraz głosujemy za 

samochodem strażackim też? 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Drodzy Państwo, tutaj miałem obawy odnośnie mojego członkostwa do 

stowarzyszenia i obawy się potwierdziły. Skonsultowaliśmy się z Panią Mecenas i otrzymaliśmy 

opinię, że członek stowarzyszenia nie może mieć wpływu na wysokość dotacji dla 

stowarzyszenia. Tak więc Państwo strażacy, mój głos mógłby Wam tylko w tym temacie 

zaszkodzić. I podała mi tu podstawę prawną. A jeszcze pytanie takie, czy jakiś strażak jest 

również jeszcze... 

Pani Wiesława Kaczyńska: Są. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, bo OSP Orońsko. Na tej sali? Z Państwa Radnych przepraszam. Czy 

z Państwa Radnych? Któryś? Należy do straży? Nie, tylko ja, tak? Podstawą prawną jest, zgodnie 

z art. 25 lit. a ustawy o samorządzie gminnym, radny nie może brać udziału w głosowaniu w 

Radzie ani w Komisji, jeśli dotyczy ono jego interesu prywatnego. I według opinii Pani Mecenas, 

lepiej jest … 

Pan Józef Bakuła: Ale to nie jest interes prywatny. 

Pan Sylwester Różycki: Ale ja mam właśnie, dlatego właśnie miałem taką obawę i 

skonsultowałem się z radcą prawnym. 

Pani Marta Gruszczyńska: Interesu prawnego, nie prywatnego. 

Pani Ewelina Suligowska: Ja mam takie pytanie, Panie Przewodniczący. 



Pan Sylwester Różycki: Przepraszam, prawnego. Prawnego, przepraszam. Źle przeczytałem. 

Interesu prawnego. 

Pani Ewelina Suligowska: Ja mam takie pytanie. Nie tak dawno żebyśmy przegłosowywali 

dotacje dla OSP w Dobrucie. 

Pan Sylwester Różycki: Ale i na Oronkę też, tak? 

Pani Ewelina Suligowska: I nie byliśmy wyrzuceni… 

Pan Sylwester Różycki: Dlatego zapytałem się Pani Mecenas i Pani przytoczyła ten artykuł i 

zaproponowała, żeby nie brać udziału w głosowaniu w tej kwestii. Ja tylko miałem obawy, 

skonsultowałem się. 

Pani Ewelina Suligowska: Tam głosowaliśmy, to co? 

Pan Sylwester Różycki: Skonsultowałem się z Panią Mecenas, dlatego mówię. Przecież 

informuję. 

Pani Maria Deja: Panie Przewodniczący, czy wnosimy o zmniejszenie? Czy nie? 

Pan Bogdan Zdon: Wniosek był złożony. 

Pani Maria Deja: Złożony? Przegłosowany był? 

Pan Józef Bakuła: Pan Przewodniczący to dość ciekawie zagmatwał, a tu chodzi o interes prawny 

osoby, która jest członkiem OSP. 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. 

Pan Józef Bakuła: A Pan mówił coś o stowarzyszeniach innych, przynajmniej ja tak zrozumiałem. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to jest to samo. 

Pan Józef Bakuła: Teraz to rozumiem. 

Pan Sylwester Różycki: Rozumie Pan. Ja miałem obawy tylko – znaczy byłem pewny, że nie 

mogę brać udziału w głosowaniu, jeśli jestem, pełnię funkcję, prawda, pełnię funkcję w 

stowarzyszeniu. No to to wiedziałem. Ale czy sama … 

Pan ….: Przynależność. 

Pan Sylwester Różycki: Przynależność mnie eliminuje w głosowaniu. I dziś Pani Mecenas to 

potwierdziła, żeby nie brać udziału w głosowaniu. Czyli głosowanie przeprowadzam jako 

prowadzący … 

Pan Józef Bakuła: Dla bezpieczeństwa. 

Pan Sylwester Różycki: Ale dla bezpieczeństwa mam nadzieję, że ten mój głos nic nie zmieni w 

tej kwestii, ale po prostu tak jest. I kazała na przyszłość pamiętać, że jak ktoś przynależy do danej 

organizacji, w momencie ustalania wysokości dotacji nie może brać udziału w głosowaniu. Nie 

może się wstrzymać, bo to jest różnica. Nie może się wstrzymać, tak? Nie może brać udziału w 

głosowaniu. 

Pani Maria Deja: Wyłączony jesteś. 



Pan Sylwester Różycki: Wyłączony. 

Pani Maria Deja: Zgłaszamy ten wniosek, czy nie? 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pani Maria Deja: A strażacy? 

Pan Sylwester Różycki: Jeszcze wniosek nie wpadł żaden. Ja tu nie mam żadnego wniosku. 

Zgłasza Pan wniosek, czy co? 

Pan Bogdan Zdon: No tak. 

Pan Sylwester Różycki: Kto chce przerwę? Ktoś wnioskuje? Wnioskuje Pani o przerwę? 

Pan Karol Białas: Tak, wnioskujemy o 5 min przerwy. 

Pan Sylwester Różycki: Już chwileczkę. Tylko sformułujemy. Drodzy Państwo, zarządzam 5 

minut przerwy. 

 

PRZERWA W OBRADACH. 

 

Pan Sylwester Różycki: Po przerwie. Proszę bardzo, czy są jeszcze jakieś pytania? Pani 

Małgorzata, bardzo proszę. 

Pani Małgorzata Burek: Ja bym chciała takie pytanie, Pani Skarbnik. Taką spekulację, bierzemy 

pół miliona kredytu, tak? Na powiedzmy na samochód strażacki. Ile on będzie kosztował ten 

kredyt? Całość. Pół miliona plus odsetki. 

Pani Diana Czubak: No ja tego nie... Macie symulację wskazaną, ale to jest na cały kredyt. Ja 

tego nie strzelę, tak? Bo ja muszę też znać, kiedy on będzie spłacany. I ja muszę to wszystko znać, 

na takie zasadzie, tak? 

Pan Józef Bakuła: Ale i stopy procentowe będą się zmieniać, także … 

Pani Diana Czubak: Ja mówię, no macie taką symulację wstawioną na WPF-e, koszt kredytu, na 

tą chwilę przy tym oprocentowaniu, tak? To jest w opisówce do Wieloletniej Prognozy 

Finansowej. Tabela nr 4. Kwota zmiany obsługi długu. I tu każda jedna po prostu zmiana, no 

mówię tu jest brutto, ta kwota kredytu, które w tej chwili jest planowana, na początku jest po 

prostu bardzo dużo tych odsetek dlatego, że cała spłata zamyka się w 2022  i to jest znowu z tymi 

całymi wskaźnikami. Kwoty odsetek będzie duża w tych pierwszych 10 latach. 

Pani Małgorzata Burek: Dopiero zaczniemy go spłacać w 2032. 

Pani Diana Czubak: Przy tej, przy zaciągnięciu tych kredytów, na tą chwilę co mamy, plus ten co 

będziemy mieć, tak, ten zaplanowany już w 2023. Cały czas bazujemy na tej tabeli czwartej. 2024 

rok kwota odsetek, mówię to jest planowane przeliczenie, taka symulacja w programie. To jest 

700, blisko 780 000, tak? I tutaj cały czas będą te odsetki rosły lub spadały. No bo to też wszystko 



zależy od tego, czy powiedzmy, czy ta, czy kredyt będzie uruchomiony w całej wysokości, czy 

w trakcie, to mówię, no jesteśmy na dobrą sprawę na początku roku budżetowego. 

Pani Małgorzata Burek: Czyli blisko 780 000, było by do spłaty, tak? Dobrze zrozumiałam? Nie. 

Pani Diana Czubak: To jest same odsetki, ja mówię o samych odsetkach. A to jest, mówimy o 

kwocie kredytu na ten rok czterech milionów, tak? No to jedyne co możemy sobie zrobić to 

podzielić tylko. No nie wiem. Nie będę teraz strzelała. 

Pani Małgorzata Burek: Planujemy kwotę kredytu 4 000 000, a z opinii RIO wynika, że możemy 

2 600 000 wziąć kredytu. 

Pani Diana Czubak: Tak, ale zachowujemy, planujemy 4 000 000 z zachowaniem wszystkich 

wskaźników. Jak byście się Państwo zagłębili w opinię RIO do projektu budżetu i potem patrz do 

uchwały budżetowej, to opinie opisują dokładnie, tak? Więc wszystkie wskaźniki były 

zachowane, tak? To przy projekcie budżetu, tak? Tutaj co Sekretarz na którejś sesji stwierdzał, że 

dochody bieżące muszą pokryć wydatki bieżące. I u nas ta relacja według ustawy nie jest 

zachowana, ale jest wyłączenie i to stosują wszystkie gminy, jest wyłączenie ustawowe do 2025, 

że ta nadwyżka musi być, jeśli jest spełniona, budżet jest opiniowany pozytywnie. I my taką 

opinię do projektu budżetu dostaliśmy. I możecie Państwo spojrzeć również na gminy sąsiednie. 

Patrz, Jastrząb, Mirów robią to samo. Też nie mają pokrycia między dochodami wydatków, 

dochody bieżące nie pokrywają wydatków bieżących. Więc ja mówię, to my jesteśmy w takim 

małym światku, tak? Ale to jest po prostu ustawa, która pozwala na takie wyłączenie. Więc w 

momencie, gdy my jesteśmy, spełniamy wskaźniki, RIO wydaje pozytywne opinie. Tutaj może 

mieć jakieś zastrzeżenia, uwagi, ale ta opinia będzie pozytywna. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? 

Pani Diana Czubak: Ja cały czas zaznaczam, że my jesteśmy cały czas jeszcze przed zamknięciem 

roku, które Państwo pamiętacie, te wolne środki, tak? My zamkniemy 2022, gdzie 

[niezrozumiałe] oscylujmy w tych wolnych środkach, tak? Ale ja mówię, zawsze mam w pamięci 

te pieniądze, które taka duża dotacja OZE, która ona miała wpłynąć w 2022 roku, ona nie 

wpłynęła, tak? Ona nie będzie w wolnych środkach, ale nie na 2023 i to będą takie czyste 

dochody. Nie będą wolnymi środkami, ale dochody i ona też nam nabije wskaźniki, ale my 

musimy po prostu na to poczekać, na jej fizyczne wejście do budżetu. 

Pan Mariusz Mirecki: A dlaczego tak długo czekamy na to? Rozjaśnienie tej sytuacji właśnie? 

Pani Diana Czubak: To już referat inwestycji, bo oni merytorycznie rozliczają te dotacje. 

Pan Sylwester Różycki: A Pan Wójt coś wie na ten temat? 

Pan Henryk Nosowski: Ale to sprawa chyba firmy, co wygrała, tak? Która ... 

Pani Diana Czubak: Ale my mówimy o dotacji z jednostki mazowieckiej. To jest z Mazowieckiej 

Jednostki Wdrażania Projektów Unijnych. 



Pan Sylwester Różycki: Bo tam jest jaka kwota? 

Pani Diana Czubak: 1 100 000. I my w 2022 roku musieliśmy pokryć te, nie mając dotacji 

pokryliśmy całą inwestycję z własnych pieniędzy, czyli właśnie zblokowaliśmy swoje pieniądze, 

tak? Ja mówię, do momentu powiedzmy listopada, nie było informacji, że ta dotacja nie wpłynie. 

Więc tak budżet był konstruowany, jakby one wpływały, tak? Więc mówię, tu są takie, widzicie 

Państwo, trzeba wejść czasami w szczegóły, żeby móc, wolnymi środkami, ale mówię są takie 

dochody, gdzie mówię... Plusem będzie na pewno to, że to jeśli wpłynie, to jest dochód 

majątkowy. I ona naprawdę nam nabije, powiedzmy na plus, tak? Wolne środki mają to do siebie, 

że nawet, jeśli przeznaczymy je na wydatki majątkowe, wszystko będzie dobrze. Jeśli my 

będziemy cały czas je pompować w wydatki bieżące, te wskaźniki nam lecą. No to są takie już te 

wskaźniki i przepisy dotyczące stricte WPF-u. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Państwo Radni? Wniosek? Proszę o powrót do systemu. Czy 

wszyscy mają przed sobą? Proszę o przygotowanie się do potwierdzenia kworum. Już, 

chwileczkę. Proszę o wygenerowanie wniosku. 

 

Głosowano wniosek [nie podano kogo] w sprawie: o udzielenie głosu Panu Krzysztofowi 

Stanikowi - Wiceprezesowi OSP w Orońsku 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK GŁOSU (1) 

Sylwester Różycki NIEOBECNI (1) Mariusz Wojcieszak 

 

Następnie, Przewodniczący Rady Gminny oddał głos Panu Krzysztofowi Stanikowi. 

 

Pan Krzysztof Stanik: Panie Przewodniczący, Panie Wójcie, Panie Sekretarzu, Państwo Radni, 

po raz już enty tutaj jestem u Was na taj sesji, na tej sesji z następującą sprawą. Złożyliśmy 

wniosek do Pana Wójta Gminy Orońsko, o dofinansowanie nam tego wozu w kwocie pięćset 

chyba dwudziestu tysięcy. Drodzy Państwo po wykonanym montażu finansowym, który 

zrobiliśmy, dofinansowanie uzyskaliśmy z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska 475 000 

i dofinansowanie z Urzędu Marszałkowskiego w kwocie 150 000. Tyle pieniążków mamy 

własnych. Prosiliśmy Pana Wójta tutaj o zadeklarowanie tej kwoty. Dostaliśmy tę kwotę od Wójta 

475 000, którą dostaliśmy, Drodzy Państwo, promesę na zakup tego samochodu, to też w kwocie 

475 000. Jeżeli tutaj słyszę Pan Przewodniczący Komisji tutaj planuje tutaj, żeby zmniejszyć nam 



tą dotację od Państwa kwotę 200 000, czyli zostaje nam 300 000 – jak my wyglądamy w tej 

chwili? 

Pani Małgorzata Burek: Ale tam było do. 

Pan Krzysztof Stanik: Tak, do kwoty. Droga Pani, jeżeli w promesie jest jasno napisane kwota 

475 000 z Urzędu Gminy i kwota 475 000 z Narodowego Funduszu. I teraz, Drodzy Państwo, 

zastanówmy się tu naprawdę. Pojechaliśmy, odebraliśmy promesę, tak? Zdjęcia sobie robiliśmy 

ze wszystkimi. Jak to wygląda? Fajnie jest. Złożyliśmy wszystkie dokumenty odnośnie tego 

samochodu do Urzędu Gminy. Czyli wszystkie oferty jakie można było, żeśmy je ściągali. 

Złożyliśmy je do Pana Greli, zrobiliśmy montaż, wszyściutko to, co należało do nas, zrobiliśmy. 

Teraz, Drodzy Państwo, tak. Zmniejszycie nam dotację o 200 tysięcy. Ja nie mam takiej pewności, 

czy ta promesa nam nie przepadnie, którą dostaliśmy 475 000. Takiej pewności nikt z nas nie ma. 

Bo jeżeli się wycofacie z tej kwoty teraz, o której mówimy, to ta promesa nam może przepaść. I 

wtedy już tego samochodu nie będzie tutaj u nas. A to ten samochód jest nam potrzebny jak 

mówiłem już na nie jednej sesji. Drodzy Państwo, mało tego, tych samochodów nie ma, tak że 

można sobie pójść do salonu i sobie kupić. My walczymy o ten samochód od grudnia tamtego 

roku, żebyśmy mieli podwozie, żeby ten samochód przyszedł w danym terminie, czyli na 9 

września, czyli na nasze stulecie. Drodzy Państwo, stulecie się ma raz. I Wy jako radni, i my jako 

zarząd tutaj, my uczestniczymy w tym stuleciu.  Drugiego już nie doczekamy, Drodzy Państwo. 

Mamy w tej chwili tą młodzieżówkę. Sami doskonale wiecie. Jest Pan Adam tutaj, jako strażak. 

Doskonale wie, że nie mamy ludzi w tej chwili, którzy chcą należeć do tej OSP. Podjęliśmy 

wszystkie kroki, żeby to zmienić. Utworzyliśmy dwie drużyny młodzieżowe. Zapisują się 

dzieciaki do nas. Pokryliśmy wszystkie ich koszty, ubrania, wszystko. Robimy im szkolenia. 

Drodzy Państwo tam to było 60 szkoleń z młodzieżówką. I to nie są dzieci tylko z Orońska, 

Drodzy Państwo. Tylko te dzieci są z całej gminy. Rodzice je przywożą do nas. I my je szkolimy, 

żeby ktoś mógł za nas, za nas jeździć do tych pożarów. Do pożaru Państwa domów, nie daj Panie 

Boże lub innych pożarów. Drodzy Państwo, może trochę statystyki. Od 2019 roku, przepraszam, 

w 2022 roku zestawienie wywiadów jednostek Ochotniczych Straży Pożarnych z całego 

Województwa Mazowieckiego. Tych jednostek jest 1928. My, jako jednostka OSP Orońsko 

jesteśmy skwalifikowani na 98. miejscu. Czyli to też o czymś świadczy. Że my nie chcemy, żeby 

ten samochód sobie tam stał. I żebyśmy się cieszyli, że o, bo mamy ten samochód. Tylko ten 

samochód nam właśnie służy do takich rzeczy, do takich wyjazdów. Weźcie to pod uwagę. Ja 

sobie na przykład nie wyobrażam takiej sytuacji, że bezpieczeństwo jest, bezpieczeństwo nas, 

mieszkańców jest jakimś drugim czy trzecim planem. Bo ważniejszy jest jakiś tam, coś tam 

innego. Ja sobie tego po prostu nie jestem w stanie wyobrazić, a ja nie wiem jak wy to 

wytłumaczycie swoim ludziom. Bo Drodzy Państwo, jest taka sytuacja, że nikt nie powie, że to 



pan radny taki czy inny nie dojechał do pożaru, bo mi się spalił dom. Tylko, że ja się później będę 

wstydził założyć ten mundur i przyjść do Was jeszcze raz. Chociaż to robię. Na każdą jedną sesję. 

To jest dla nas naprawdę bardzo ważne. I tyle mam. Chciałbym Was prosić jeszcze raz o 

przeanalizowanie tego. Bo 300 000, jeżeli Wy nam dacie. I jaka jest tutaj propozycja, że na 

następnej sesji, czy tam później, po jakiejś tam znowu sesji dołożymy 200 000. No jaki to jest 

sens w ogóle? Kombinowanie takie tu 300 tu 200. Jak my jeździmy, Drodzy Państwo przecież 

Wy sobie nie zdajecie sprawy ile kilometrów zrobiłem, żeby jeździć po producentach 

samochodów, żeby otrzymać te oferty. Ja za to pieniędzy nie biorę. I nikt z nas, strażaków, nie 

bierze za to pieniędzy. 

Pani Maria Deja: Tylko że my mówimy o pieniądzach, których nie mamy. 

Pan Krzysztof Stanik: Drodzy Państwo, ja to rozumiem, tylko że Pan Mirecki pytał mnie kiedyś 

na którejś sesji, czy ja jestem w stanie załatwić te pieniądze. Obiecałem mu, że dwie ręce daje 

sobie uciąć, że ja drugą część tych pieniędzy załatwię. Ja załatwiłem, ja się wywiązałem Drodzy 

Państwo. 

Pani Maria Deja: A jak to było, a dlaczego wcześniej mieliśmy tylko te 300 000? Bo staraliście 

się i … 

Pan Krzysztof Stanik: Drodzy Państwo, sami wiecie doskonale, że ceny aut, tego wszystkiego 

idzie w górę, to jest z dnia na dzień. Wszystko zależy od kursu euro. Jeżeli jest kurs euro wyższy, 

automatycznie jest wyższa kwota samochodu. My chcemy jak najszybciej ogłosić przetarg, jak 

najszybciej podpisać umowę z wykonawcą, który po prostu będzie, przedstawi nam najlepszą 

ofertę. Specyfikacje, wszystkie dokumenty są złożone do Urzędu Gminy. Wszystko zrobiliśmy z 

naszej strony, co mogliśmy. Doskonale Państwo wiecie, że… 

Pani Maria Deja: A skąd wiadomo, że ta cena będzie właśnie taka, że potrzeba wam jeszcze te 

500 000? 

Pan Krzysztof Stanik: Drodzy Państwo, z ofert, które zbieraliśmy. Kwota 1 200 000 jest taką 

kwotą, która zabezpieczy nam te potrzeby, które są nam potrzebne. 

Pani Małgorzata Burek: Ale ja pamiętam, jak Pan właśnie starał się o te 475 000, no bo tam była 

ta kwota do 475. Dajcie mi [niezrozumiałe], niech Wójt da, wtedy zobaczę, tak Pan mówił, że 

dostaniemy tę promesę. No i dostaliście tą promesę, no i okej, macie kwotę do. Teraz weźcie te 

300, poczekajmy na przetarg. 

Pan Krzysztof Stanik: Ale to jeszcze raz pytam, to jaki jest sens, później za chwilkę znowu robić 

następną sesję i znowu … 

Pani Maria Deja: Ale my robimy. Robimy bo musimy. 

Pan Adam Stańczyk: Ale Prezesie, Ty mówisz, że jesteś tu kilka razy, na ale za każdym razem co 

przychodzisz to ta kwota Twoja rośnie. 



Pan Krzysztof Stanik: Ale to co ja mam zrobić? Ale to jest moja wina? 

Pan Adam Stańczyk: Przyszedłeś chciałeś 200, potem 300, teraz 475, zaraz 500 będziesz. 

Pani Maria Deja: Ale my ograniczamy z własnych wydatków. Ograniczamy z autobusu, 

ograniczamy z drogi z tego. Staramy się ograniczyć, bo nie mamy tego budżetu. 

Pani Małgorzata Burek: A ile macie samochodów? 

Pan Krzysztof Stanik: Drodzy Państwo, jeszcze raz… Proszę? 

Pani Małgorzata Burek: Ile macie teraz samochodów? Na tę chwilę? 

Pan Krzysztof Stanik: W tej chwili mamy trzy. W tym jeden 36-letni i transita, który jest do 

wypadków, który po prostu jest już przeciążony i też ledwo co jeździ. Państwo sobie nie zdajecie 

sprawy ile mamy… 

Pani Maria Deja: My rozumiemy potrzebę. My rozumiemy potrzebę. 

Pan Krzysztof Stanik: No ale to dlatego ja Państwu… Ja nie jestem w stanie Panie Adamie Panu 

zagwarantować, że powiedzmy samochód by kosztował 800 tysięcy. Fajnie jest i za trzy dni 

dostaję ofertę kosztuje 850 000. 

Pan Adam Stańczyk: Ale Prezesie widzisz, że sam samochód, znaczy autobus do przewozu dzieci 

też zszedł na minimum. Można powiedzieć, na najsłabszą firmę, na najtańszy samochód jaki 

można pozyskać. 

Pan Krzysztof Stanik: Czekajmy na przetarg. 

Pani Maria Deja: My po prostu nie mamy tych pieniędzy. 

Pan Adam Stańczyk: No to dlatego też mówimy, że poczekać. Macie te 300 000. Jeśli to przejdzie, 

bo mówimy tak, że macie, nie macie jeszcze, ale proponujemy te 300 000. Dojdzie do przetargu. 

I zobaczymy jak wyjdzie przetarg. A sesję można zwołać w ciągu dwóch dni. I temat będzie 

załatwiony. 

Pan Krzysztof Stanik: Panie Radny, proszę mi zagwarantować, że jeżeli ... 

Pan Adam Stańczyk: Ja nic nie będę gwarantował, bo Pan mi też ceny końcowej nie gwarantuje. 

Pan Krzysztof Stanik: Dobrze. Teraz, Drodzy Państwo, jeżeli… kto mi zagwarantuje to, że 

promesy mi nie cofną? 

Pan Adam Stańczyk: A kto będzie cofał? 

Pan Krzysztof Stanik: Nie wiem. Bo jest promesa wydana na kwotę 475 000… 

Pan Adam Stańczyk: Termin realizacji zadania do kiedy jest? 

Pan Krzysztof Stanik: W tej chwili jeszcze nie mamy terminu realizacji zadania. 

Pan Adam Stańczyk: No to i nie cofną promesy. 

Pani Małgorzata Burek: A dlaczego w Jastrzębiu kupili samochód za 820 000? 

Pan Krzysztof Stanik: To było w tamtym roku. 

Pani Małgorzata Burek: No ale o 400 000 drożej? 



Pan …: W tamtym roku, a teraz to już 25 % więcej. 

Pan Krzysztof Stanik: Tak, weźcie to sobie pod uwagę, samochód w dalszym ciągu drożeje, bo 

tamtych samochodów już nie ma. Musieliśmy naprawdę dużo kilometrów narobić, żeby po prostu 

cokolwiek uzyskać. 

Pan Sylwester Różycki: No dobrze. Tutaj już wyczerpująco. 

Pani Maria Deja: Łatwiej z pełnego worka dawać, a dużo gorzej z pustego. 

Pan Krzysztof Stanik: Ja rozumiem. Ale Wy też musicie nas zrozumieć? 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? Jakieś pytania jeszcze do Pana? 

Pani Małgorzata Burek: No ja też bym chciała może na 50’tkę nowego Mercedesa. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radny. Państwo Radni można jeszcze korzystać tutaj z Pana 

Wiceprezesa. Czy ktoś jeszcze chciałby zadać Panu? Może coś się dowiedzieć? Pan Artur, bardzo 

proszę. 

Pan Artur Zasada: Panie Prezesie, czy to 500 000 już Wam starczy z tego naszego budżetu, 

żebyśmy znowu nie dokładali? 

Pan Krzysztof Stanik: Jeżeli jak najszybciej ogłosimy przetarg. 

Pan Mariusz Mirecki: Słuchajcie, na chwilę obecną nawet 300 będzie. Przetarg ogłaszamy, 

spokojnie ogłaszamy. Zobaczymy, co się wydarzy. Chcemy jeszcze specyfikację zobaczyć, tak 

jak żeśmy rozmawialiśmy na spotkaniu, prawda? 

Pan Adam Stańczyk: Przed przetargiem. 

Pan Mariusz Mirecki: A proszę mi powiedzieć, czy sprzęt tego starego Stara nie jesteście w stanie 

przenieść do nowego samochodu? 

Pan Krzysztof Stanik: To, co się nadaje. Wyposażenie tak, niektóre tak. Ale my wyposażenie 

mamy. 

Pan Mariusz Mirecki: No właśnie chcieliśmy dzisiaj zobaczyć tę specyfikację, Pana Piotra nie 

ma, nie mogliśmy w to jak gdyby zajrzeć. 

Pan Krzysztof Stanik: Specyfikacja zrobiona jest. 

Pan Mariusz Mirecki: Także spokojnie proszę Państwa. Do przetargu jesteśmy przygotowani, w 

razie czego, jakby niebyło, tak? Proszę się nie martwić, zobaczymy co się będzie działo. 

Pan Krzysztof Stanik: Wie Pan, ja to rozumiem, tylko że … 

Pan Mariusz Mirecki: Ja jeszcze raz powtarzam, jak ja spojrzę swoim wyborcom w oczy, tu nie 

mamy po czym jeździć, dróg nie ma, a tu pół miliona tak z pyknięciem wydajemy. No ja z miłą 

chęcią naprawdę, jakby była nadwyżka pieniędzy. 

Pan Krzysztof Stanik: Ja Pana rozumiem, tylko Panie Mirku, niech Pan spojrzy teraz w moją 

stronę i niech Pan powie, co ja mam powiedzieć komuś z Państwa, jeżeli nie dojedziemy, bo nam 

się samochód popsuje i Panu majątek spłonie. 



Pani Małgorzata Burek: Ale to jeszcze nie jest wykluczone. Jest 300 i idziemy na przetarg. 

Pan Krzysztof Stanik: I niech Pan spojrzy teraz z moją stronę. 

Pan Mariusz Mirecki: Ale my niczego jeszcze nie wyrzucamy. My tylko po prostu sobie 

zmniejszamy, do przetargu jesteśmy w stanie stanąć, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Drodzy Państwo, jest wniosek z Komisji Budżetowej, przegłosowany 

przez członków Komisji. Teraz proszę o wygenerowanie wniosku. Składa Pan ten wniosek? Bo 

złożył. 

Pani Marta Gruszczyńska: Znaczy jeszcze nie padło tak, nie zostało to wypowiedziane. 

Pan Sylwester Różycki: Aha, nie został odczytany. Składa Pan ten wniosek? 

Pan Bogdan Zdon: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Goście. W imieniu Komisji 

Finansowo-Budżetowej składam wniosek o zmniejszenie kwoty z 500 000 złotych z 

przeznaczeniem na dotację dla OSP Orońsko na zakup wozu strażackiego do kwoty 300 000 

złotych. 

Pan Sylwester Różycki: Jest? Ktoś jeszcze coś? Nie. 

 

Głosowano wniosek Radnego Bogdana Zdona w sprawie: zmniejszenia kwoty z 500 000 

złotych z przeznaczeniem na dotację dla OSP Orońsko na zakup wozu strażackiego do kwoty 300 

000 złotych 

Wyniki głosowania: ZA: 8, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (8) Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Wiesława Kaczyńska, 

Mariusz Mirecki, Adam Stańczyk, Katarzyna Taras, Bogdan Zdon PRZECIW (4) 

Renata Bączek, Ewelina Suligowska, Monika Wiecheć, Artur Zasada WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Maria Gajewska BRAK GŁOSU (1) Sylwester Różycki NIEOBECNI (1) Mariusz Wojcieszak 

 

Pan Sylwester Różycki: Pani Diano, co tam się wydarzyło teraz? 

Pani Diana Czubak: Wynikiem tego głosowania jest zdjęcie po stronie wydatków kwoty 300 000 

z wydatków majątkowych i z kwoty kredytu. 

Pan Józef Bakuła: Zdjęcie 200, bo wniosek był do 300, tak? 

Pani Diana Czubak: 200. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy są jeszcze jakieś wnioski do projektu? 

Pani Diana Czubak: Ja tylko zgłoszę taką techniczną sprawę, jeśli chodzi o WPF. Bo tam WPF 

zawiera w sobie dane wykonania budżetu 2020 roku. I dzisiaj wyszły korekty sprawozdań, jeśli 

chodzi o strony wydatkowe i dochodowe i po prostu tamte dane mogą się nieco różnić, nieco 

różnić, a mówię od takiej strony technicznej, jeśli WPF nie może mieć, że tak powiem, wyszły, 



po prostu jest data wysłania sprawozdania dzisiaj i WPF jest podjęty dzisiaj. I po prostu od strony 

technicznej ja nie będę mogła po prostu zatwierdzić w systemie różnych kwot. Po prostu nie będę 

mogła … 

Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie, kiedy zostaje ogłoszony przetarg? 

Pan Henryk Nosowski: Jak najszybciej. 

Pani Ewelina Suligowska: Nie mamy kierownika, nie wiadomo kiedy wróci? 

Pan Józef Bakuła: Po świętach, ale to bez… 

Pan Henryk Nosowski: Prace trwają, prace trwają. 

Pan Józef Bakuła: Bez jednego żołnierza, nawet jak to jest generał, wojna musi trwać. 

Pan Sylwester Różycki: No dokładnie. Dobrze. Proszę bardzo. Czy są jeszcze jakieś pytania do 

projektu? Wraz ze zmianami, tak, Pani Skarbnik? Czy tą ulicę Osiedlową jeszcze gdzieś muszę 

poprawić oprócz tamtego? 

Pani Diana Czubak: Znaczy w WPF-e swoją drogą, no i przy uchwale budżetowej. 

Pan Sylwester Różycki: Czy WPF-e jeszcze gdzieś się znajduje? Chyba nie. 

Pani Diana Czubak: Nie, tylko w tym załączniku. 

Pan Sylwester Różycki: W tym załączniku. 

Pani Diana Czubak: Już od takiej strony, bo jak zdejmę kwotę kredytu, również ta symulacja 

ostatek ulegnie zmianie, więc mówię, te kwoty będą się, że tak powiem, ruszały, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, czy są jeszcze jakieś pytania? Nie ma. Proszę o wygenerowanie 

głosowania, podjęcie uchwały wraz ze zmianami. 

 

Głosowano w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-

2040 wraz ze zmianami 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK GŁOSU (1) 

Sylwester Różycki NIEOBECNI (1) Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXX/340/2023 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

31 marca 2023 r. w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 

2023-2040 została przyjęta jednogłośnie. 

 

c) zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2023 rok; 



Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Skarbnik Gminy Panią 

Dianę Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o zmiany w uchwale budżetowej, no to … 

Pan Sylwester Różycki: Tu trzeba zaadoptować teraz, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. Już, jeśli chodzi o zmiany wprowadzone w WPF-e, to będą się one 

przekładały na uchwałę budżetową. Już po stronie dochodowej, zgodnie z zapisami 

przedstawionego projektu uchwały, po stronie wydatkowej zmniejszą nam się wydatki o kwotę 

200 000 złotych, czyli plan wydatków po zmianie będzie wynosił 31 334 441,26 złotych. W 

punkcie drugim, jeśli chodzi o ustalenie deficytu, będzie on wynosił 3 461 000 złotych. I deficyt 

ten będzie pokryty kredytami w wysokości 3 347 000 złotych. W punkcie drugim ustala się 

przychody w kwocie 38 660 000 złotych. I kredyty 3 752 000 złotych. Rozchody pozostają bez 

zmian. Teraz widzicie z automatu ulegnie po autokorekcie uzasadnienie do uchwały o zmianę, 

jeśli chodzi o samochód w punkcie szóstym po stronie wydatkowej. 

Pan Sylwester Różycki: Nazwa zadania? 

Pani Diana Czubak: I nazwa zadania. 

Pan Sylwester Różycki: Osiedlowa. 

Pani Diana Czubak: Nie pamiętam. I nazwa zadania w punkcie drugim będzie „Modernizacja 

układu komunikacyjnego w miejscowości Orońsko obejmującego ulicę Osiedlową, Dworską, 

Cichą oraz Miłą”. 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. Czyli wraz ze zmianami, tak? Dobrze. Państwo Radni, pytania 

do Pana Wójta, do Pani Skarbnik? Pozostałe kwestie? Nie ma. 

 

Głosowano w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2023 rok wraz ze 

zmianami 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK GŁOSU (1) Sylwester 

Różycki NIEOBECNI (1) Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXX/341/2023 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

31 marca 2023 r. w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2023 rok została 

przyjęta jednogłośnie. 



 

d) utworzenia Zespołu Wychowania Przedszkolnego w Krogulczy Suchej; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Sekretarza Gminy Pana 

Józefa Bakułę. 

 

Pan Józef Bakuła odczytał treść uchwały wraz z uzasadnieniem i powiedział: Dodam tylko, że 

nic się w działalności przedszkola nie zmieni, po prostu dopasowuje to Pani dyrektor do 

wymogów prawnych. 

Pan Sylwester Różycki: A Pani, chciałaby pani coś powiedzieć? 

Pani Maria Deja: Tak, zmieni się troszeczkę, bo będzie 5 godzin, a nie 6 jak teraz, bo będzie 12 

dzieci, a nie więcej. 

Pan Sylwester Różycki: To wszystko było wyjaśnione. 

Pani Maria Deja: Takie niuanse. 

Pan Józef Bakuła: Z tą ilością tak. 

Pani Maria Deja: Tak, tak, ale wszystko mamy już wytłumaczone. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo. Czy są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę. Proszę o 

wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: utworzenia Zespołu Wychowania Przedszkolnego w Krogulczy Suchej; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXX/342/2023 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

31 marca 2023 r. w sprawie: utworzenia Zespołu Wychowania Przedszkolnego w Krogulczy 

Suchej została przyjęta jednogłośnie. 

 

e) powołania Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej z 

siedzibą przy ul. Brandta 10 w Orońsku; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Wójta Gminy Pana 

Henryka Nosowskiego. 

 



Pan Henryk Nosowski: Wysoka Rado, kadencja Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego 

Zakładu Opieki Zdrowotnej z siedzibą przy ulicy Brandta 10 w Orońsku dobiegła końca. Zgodnie 

ze stosownymi przepisami prawa, ustawy z dnia 15 kwietnia o działalności leczniczej, Radę 

Społeczną powołuje się i odwołuje oraz zwołuje jej pierwsze posiedzenie podmiot tworzący. W 

skład Rady Społecznej wchodzi Wójt oraz osoba przez niego wytypowana, przedstawiciel 

Wojewody oraz przedstawiciele wybrani przez Radę Gminy w liczbie określonej przez podmiot 

tworzący. Zgodnie z zapisami statutowymi Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Orońsku kadencja Rady Społecznej trwa cztery lata. W związku z powyższym 

przygotowano projekt umowy w sprawie powołania Rady Społecznej przy ulicy Brandta. Dodam 

jeszcze, że spośród siedmiu kandydatów i członków przedmiotowej Rady Społecznej z pracy 

odeszła Pani Cender, która była członkiem, z pracy odszedł Tomczyk Dariusz, który był 

członkiem i śp. Czesio Słowiński, który już odszedł do nieba. Pozostałe Pani Prokop-Gos Beata i 

Pani Basia Szałas, które nie zgłosiły, a więc będą uczestniczyć dalej. Zmienił się również 

przedstawiciel Wojewody. Wojewoda zmienił Pana Swędę na Panią Alicję Figarską. I moja 

propozycja jest, że na miejscu Pani Cender proponuję, żeby Pani Rogowska Małgorzata była. Na 

miejsce Tomczyka Dariusza, a więc Sekretarz i Zastępca Wójta Pan Józef Bakuła, natomiast jeden 

członek, który pełnił tę rolę członek Rady, Radny Gminy, to bardzo proszę Rada, żeby Rada 

wybrała. 

Pani Maria Gajewska: Pan Zdon. 

Pan Bogdan Zdon: Nie. 

Pan Sylwester Różycki: Komisja Oświaty może. A Pani Maria? Przyjmuje? Bo to rozumiem, 

społecznie jest? 

Pan Henryk Nosowski: Tak, tak, tak. 

Pan Józef Bakuła: Na dietę nie ma co liczyć. 

Pani Maria Deja: Dobrze, przyjmuję. 

Pan Sylwester Różycki: Dlatego informuję od razu, tak? Społecznie. Dobrze, przyjmuje Pani, 

tak? Dobrze. To rozumiem, że wpisze Pan … 

Pan Henryk Nosowski: Tak, już mam. Tutaj przedstawię. Dobrze, to jeszcze niech Pan raz odczyta 

skład. 

Pan Henryk Nosowski: A więc tak: Wójt Henryk Nosowski, przedstawicielem Wojewody jest 

Pani Alicja Figarska, członkami jest Pani Prokop-Gos Beata, Pani Szałas Barbara, Pani Rogowska 

Małgorzata, Pan Józef Bakuła i Radna Deja Maria. Siedmioosobowy skład Rady Społecznej. 

Pan Sylwester Różycki: No i tu jeszcze mamy paragraf 3. 

Pan Henryk Nosowski: Pierwsze posiedzenie Rady Społecznej wyznacza się na dzień, no 

powiedzmy, zaraz po świętach. 



Pan Sylwester Różycki: Usuńmy kropki i wpiszmy. Albo kwartał, albo coś, niech Pan wpisze. 

Pan Henryk Nosowski: No to już to będzie drugi kwartał, tak. 

Pan Sylwester Różycki: No to piszmy. II kwartał 2023. 

Pan Henryk Nosowski: A zrobimy to niezwłocznie. 

Pan Sylwester Różycki: Ale już niech będzie, tak? 

Pan Henryk Nosowski: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy są jakieś pytania do Pana Wójta? Nie ma innych 

kandydatów? Nie ma. Proszę o wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: powołania Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej z siedzibą przy ul. Brandta 10 w Orońsku wraz z autopoprawką 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXX/343/2023 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

31 marca 2023 r. w sprawie: powołania Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej z siedzibą przy ul. Brandta 10 w Orońsku została przyjęta jednogłośnie wraz 

z autopoprawką. 

 

f) przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

obejmującego części obrębów Guzów, Orońsko w gminie Orońsko, powiat szydłowiecki, 

woj. mazowieckie; 

 

Pan Henryk Nosowski: Panie Przewodniczący, tu mamy trochę problem z tą uchwałą, bo nie ma 

kierownika, a … 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy to jest jedna rzecz, a druga rzecz to jest taka, że chyba została 

przegłosowana ustawa o zmianie planu zagospodarowania przestrzennego w całej Polsce. 

Pan Henryk Nosowski: No właśnie. I nie wiem teraz, jeżeli to zostało umieszczone, to jak to … 

Pan Józef Bakuła: To trzeba dostosować najpierw do nowych przepisów prawa. Chyba że dojdzie 

taka sytuacja, że nic się nie zmieni po tej ustawie. 

Pan Sylwester Różycki: Zmienia się bardzo dużo. 



Pan Józef Bakuła: No ja mówię w naszym przypadku, ale to raczej mało prawdopodobne. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Jest tam jakiś okres przejściowy. Właśnie nie można uzyskać 

informacji, bo to jest dopiero chyba 23 marzec? 

Pan Józef Bakuła: Tak, tak ostatnie dni. To może umówmy się tak, że więcej spróbuję znaleźć, 

więcej wyjaśnień na następną sesję, która ma być niebawem, tak? Bo macie Państwo te skargi do 

omówienia. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli co, na następnej sesji? 

Pan Józef Bakuła: Proszę? 

Pan Sylwester Różycki: Proponuje Pan, żeby na następnej sesji? 

Pan Józef Bakuła: Znaczy wyjaśnienia, co możemy zrobić i w jakim terminie. Bo muszę 

sprawdzić te zmiany i czy one już weszły w życie przede wszystkim. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli co, mamy ją odrzucić? Jak Pan, co Pan proponuje? 

Pan Józef Bakuła: Wycofać dzisiaj, a postawimy na następnej. 

Pan Sylwester Różycki: Ale porządek obrad został zatwierdzony i nie mogę wycofać. Tylko 

argument jest taki, że zostanie to... ponownie złożone do Biura Rady jak się wyjaśni. 

Pan Józef Bakuła: Tak, skonfrontuję z nowymi przepisami prawa. 

Pan Sylwester Różycki: Pan Artur? 

Pan Artur Zasada: Ja tu się wstrzymam od głosu, no cóż mogę teraz powiedzieć, no? Jak się 

przepisy zmieniły, no to… 

Pan Sylwester Różycki: No, tylko właśnie nie wiem, czy to już weszło, czy … 

Pan Artur Zasada: No właśnie. 

Pan Sylwester Różycki: Bo nie ma na to odpowiedzi. No właśnie, nie ma żadnych informacji. 

Pan Artur Zasada: A jak to przegłosujemy? 

Pan Józef Bakuła: Jak przegłosujemy, a nie będzie zgodne z obowiązującą ustawą to będziemy 

musieli … 

Pan Sylwester Różycki: Ale ta ustawa dopiero tak idzie do Senatu jeszcze, nie? Bo ona jeszcze 

dopiero jest w toku. 

Pan Artur Zasada: To może to przegłosujmy? 

Pan Sylwester Różycki: Jak Państwo chcecie. 

Pan Artur Zasada: Ja bym przegłosował, bo znowu to będzie trwało dwa miesiące. 

Pani Maria Deja: To może przegłosujmy, a później zmiany wniesiemy. 

Pan Henryk Nosowski: Ale słuchajcie, to jest chyba plan zagospodarowania przestrzennego 

dotyczącego Guzowa i projektowanej segregacji śmieci. A wiec tutaj odległość wiatraków nie 

mają znaczenia. 



Pan Sylwester Różycki: Nie, nie, nie. Zmienia się ustawa. To wiatrakowa to już weszła w życie, 

Panie Wójcie i już można wydawać decyzję, tak? A tutaj, Panie Wójcie, tu jest... weszła w życie 

już. A tutaj jest zmiana ustawy i uproszczeniu procedowania uchwalania planów 

zagospodarowania przestrzennego. Czyli teraz studia będą planami zagospodarowania 

przestrzennego, tak w skrócie, tak można powiedzieć. Tam jest to budownictwo 70 metrów i tak 

dalej. Tylko czy ktoś ma na dzień dzisiejszy informację, czy ta uchwała została podjęta, czy 

dopiero będzie w Sejmie? 

Pan Adam Stańczyk: Znaczy ustawa chyba dopiero poszła do Senatu 

Pan Sylwester Różycki: Czy do Senatu poszła? Czego obejmuje? No to zostawiam do decyzji 

Państwa. 

Pan Józef Bakuła: Ale może dobry pomysł był chyba Pani Radnej Marii, żeby przegłosować, a 

potem będziemy zmieniać, jeżeli zmiany będą konieczne. 

Pan Artur Zasada: Przegłosujmy to. 

Pan Sylwester Różycki: No nie ma wycofania, zostaje, tak.? 

 

Głosowano w sprawie: przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego obejmującego części obrębów Guzów, Orońsko w gminie Orońsko, powiat 

szydłowiecki, woj. mazowieckie 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXX/344/2023 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

31 marca 2023 r. w sprawie: przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego obejmującego części obrębów Guzów, Orońsko w gminie 

Orońsko, powiat szydłowiecki, woj. mazowieckie została przyjęta jednogłośnie. 

 

g) uchwalenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Gminy Orońsko w 2023 r.”; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Sekretarza Gminy Pana 

Józefa Bakułę. 

 



Pan Józef Bakuła odczytał treść uchwały wraz z uzasadnieniem i powiedział: Jak Państwo 

zapewne wiecie, opracowanie takiego programu co rocznie jest obowiązkiem z terminem do 

końca marca. W załączeniu jest program, tak jak wspomniałem, skonsultowany ze wszystkimi 

podmiotami, której to konsultacji wymagają przepisy prawa. Dziękuję. 

Pan Sylwester Różycki: A odnośnie funkcjonowania tego punktu przetrzymań zwierząt, realizacja 

programu, czy...? 

Pan Józef Bakuła: Jest wyłoniona firma do wyłapywania zwierząt bezdomnych. I jest, i ona 

posiada punkt. To jest firma z Kielecczyzny. W postępowaniu została wyłoniona ta firma. Także 

mamy podpisaną umowę. 

Pan Sylwester Różycki: Czy w ramach tego programu również będzie funkcjonował ten punkt 

przetrzymań zwierząt na ulicy Łąkowej? 

Pan Henryk Nosowski: Taki chwilowy, bo naszym zadaniem jest przekazać niezwłocznie do 

schroniska. A jako takiego punktu, o którym Pan Przewodniczący ma na myśli był kiedyś, to nie 

ma, bo nie ma kto się tym zająć. 

Pani Maria Deja: Czyli jak zgłaszamy z osiedla na przykład, że jest pies, to kto przyjeżdża po 

niego? 

Pan Józef Bakuła: Wyłoniona firma. 

Pani Maria Deja: Firma przyjeżdża. Chodzi, że firma, nie że pracownik Gminy, tylko firma? 

Pan Henryk Nosowski: Nie, nie, nie. To zależy jaka jest sytuacja. 

Pani Maria Deja: No właśnie, dlatego pytam. 

Pan Henryk Nosowski: Jeżeli od nas pojedziemy, jeżeli coś jest szybko, jeżeli ktoś zgłasza, że 

bezdomnego psa przymknął na chwilę gdzieś, no to jedziemy, go zdejmujemy i stawiamy do 

naszej przechowalni. Zgłaszamy do schroniska, przyjeżdżają, odbierają. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czyli porównując ubiegłoroczny Program do tegorocznego, nie 

przewidujemy rekompensaty do zaadoptowanych zwierząt? 

Pan Henryk Nosowski: No, polegającej na sterylizacji? 

Pani Maria Deja: Tak, tak, tak. 

Pan Henryk Nosowski: No to mamy taki projekt, 15 000. 

Pan Józef Bakuła: Projekt złożony jest do Urzędu Marszałkowskiego i mówiłem o nim w tym 

wystąpieniu na początku spodziewamy się dostać te pieniądze. To jest projekt zapobiegania 

bezdomności, gdzie będzie czipowanie, kastrowanie, wyleciało mi trzecie słowo. W każdym razie 

mamy nadzieję robić to w ramach tego projektu. 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy plan sterylizacji to jest, tak? Tylko że jeszcze jakaś była kwota, 

nowy właściciel adopcja bezdomnych zwierząt. I tu była jakaś w tamtym roku dopłata do kosztów 

utrzymania. 



Pan Józef Bakuła: Te koszty są ogromne [niezrozumiałe]. 

Pan Józef Bakuła: Tak, ale dopłacaliśmy jeszcze. Czy zachęcamy mieszkańców do adopcji tych 

naszych odłowionych zwierząt? 

Pani Maria Deja: Nie. Prosto idą tak. 

Pan Henryk Nosowski: Nie ma takiej potrzeby takiej, że my zgłaszamy, że przyjmujemy go, 

reklamujemy, robimy mu zdjęcia, wysyłamy w eter. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli rezygnujemy z tej rekompensaty? 

Pani Maria Deja: Tak. 

Pan Henryk Nosowski: Na to wygląda. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są jakieś pytania? To znaczy, że tak naprawdę co, rezygnujemy z 

tego punktu, tak, Panie Wójcie? 

Pan Henryk Nosowski: Nie, no z punktu nie. Punkt jest i... 

Pan Sylwester Różycki: Ale jak będziemy te pieski odwozić do tego schroniska? 

Pan Henryk Nosowski: Sami przyjeżdżają i zabierają. 

Pan Bogdan Zdon: W Programie wyraźnie pisze „odławianie bezdomnych zwierząt realizowane 

będzie przez firmę”. 

Pan Henryk Nosowski: No tak. Jeżeli my sobie nie radzimy z jakimś osobnikiem, no to 

przyjeżdżają, odławiają, ale to jest dodatkowy koszt obciążania nas. A jeżeli przyjeżdżają i ten 

piesek jest już u nas w kojcu …. 

Pani Ewelina Suligowska: A nikt nie podważy tego? Że to nie ta firma, tylko że nasi pracownicy 

to robią? No bo to jak jest taki zapis, czy tego nikt nie podważy? 

Pan Henryk Nosowski: Że my to robimy? 

Pani Ewelina Suligowska: Że pracownicy nasi, a nie ta firma, która jest [niezrozumiałe]. 

Pan Henryk Nosowski: Zgoda, ale jeżeli my potrafimy to zrobić, jedziemy profesjonalnie, 

zamykamy go do skrzyneczki, przywozimy kulturalnie. Nie ma żadnego zagrożenia dla pieska, 

ani dla osoby obsługującej odłowienie. 

Pan Józef Bakuła: No umówmy się, jak będzie jakaś wataha psów [niezrozumiałe] to trzeba firmę 

zamówić [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, ale nie ma tu żadnych informacji, te które były wcześniej w 

Programie, że Gmina dokonuje dokumentacji fotograficznej i publikacji na stronach Gminy 

odłowionych psów. A dlaczego tego nie ma? Komisja Rolnictwa rozpatrywała ten projekt 

uchwały? 

Pan Henryk Nosowski: Rejestracja jak najbardziej jest skrupulatna. Myślę, że nawet i zdjęcie 

chyba. 

Pan Sylwester Różycki: A dlaczego nie są publikowane na stronie Gminy? 



Pan Henryk Nosowski: Ale to w celu? 

Pan Sylwester Różycki: W celu, że komuś uciekł. I chcę go znaleźć na stronie Gminy. 

Pan Henryk Nosowski: No to już tutaj są zgłoszenia takie, że ten pies już jest oceniony przez 

zgłaszających, że to jest pies bezdomny, który znalazł się w danym środowisku i nie należy do 

tego środowiska. Chociaż było takie zgłoszenie jedno w Łaziskach, bo czarny piesek jest do 

odłowienia, bo jest właśnie obcy. Pojechali po pieska, pieska nie ma. A więc wszystko wskazuje 

na to, że ten piesek wrócił do swojego gospodarza. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są jakieś pytania odnośnie przyjęcia? Proszę bardzo. Proszę o 

wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: uchwalenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Orońsko w 2023 r.” 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon PRZECIW (1) 

Sylwester Różycki NIEOBECNI (1) Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXX/345/2023 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

31 marca 2023 r. w sprawie: uchwalenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Orońsko w 2023 r.” została przyjęta. 

 

h) podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do uzyskania wsparcia w ramach 

programu ,,Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019 – 2023; 

 

Pan Sylwester Różycki: To było wyjaśniane już dobrze. Panie Sekretarzu, tam chodzi o 

podwyższenie do 200%. 

Pani Maria Deja: Tak, na Komisji to mieliśmy. 

Pan Józef Bakuła: Z tego co pamiętam co mówiła Pani Kierownik GOPS’u to wynika 

bezpośrednio z przepisów. 

 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu odczytała treść uchwały. 

 

Pan Sylwester Różycki: Czy są pytania? Więcej osób z tego skorzysta, tak? 



Pani Maria Deja: Tak, więcej osób. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Proszę o wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do uzyskania 

wsparcia w ramach programu ,,Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019 – 2023 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXX/346/2023 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

31 marca 2023 r. w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do uzyskania 

wsparcia w ramach programu ,,Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019 – 2023 została przyjęta 

jednogłośnie. 

 

i) ustalenia stawki za 1 km przebiegu pojazdu, uwzględnianej przy obliczaniu zwrotu 

rodzicom dzieci niepełnosprawnych kosztów przewozu dzieci do szkoły i z powrotem 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Sekretarza Gminy Pana 

Józefa Bakułę. 

 

Pan Józef Bakuła odczytał projekt uchwały. 

 

Pan Sylwester Różycki: Dostosowanie do ustawy, tak? 

Pani Marta Deja: Tak. Tak, tak. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo. Czy ktoś ma jakieś pytania? Pan Karol? 

Pan Karol Białas: Nie, nie. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy są pytania? Dostosowujemy do obowiązującego prawa. 

Pan Józef Bakuła: Zmieniły się stawki [niezrozumiałe]. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: ustalenia stawki za 1 km przebiegu pojazdu, uwzględnianej przy 

obliczaniu zwrotu rodzicom dzieci niepełnosprawnych kosztów przewozu dzieci do szkoły i z 

powrotem 



Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Mariusz Wojcieszak 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXX/347/2023 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

31 marca 2023 r. w sprawie: ustalenia stawki za 1 km przebiegu pojazdu, uwzględnianej przy 

obliczaniu zwrotu rodzicom dzieci niepełnosprawnych kosztów przewozu dzieci do szkoły i z 

powrotem została przyjęta jednogłośnie. 

 

10. Wolne wnioski. 

Pan Ewelina Suligowska: Wstanę. Chciałam zapytać, bo chciałam się urwać wcześniej parę minut 

z sesji, nie udało mi się. Chciałam zapytać od kiedy obowiązuje ten przepis, bo nie wiem czy 

wszyscy radni o tym wiedzą, że jeśli opuszczasz sesję przed końcem głosowania, masz potrącone, 

jakby cię nie było na sesji. I chciałam też obronić naszych sołtysów, bo tylko trzy biedne Panie 

tu wytrzymały do końca, czy tutaj też obowiązuje ten przepis, że nie dostaną pieniędzy za to jeśli 

[niezrozumiałe]. 

Pani Marta Gruszczyńska: To jest ostatnia uchwała o dietach. 

Pani Ewelina Suligowska: A kiedy ona była? 

Pan Sylwester Różycki: W grudniu. 

Pani Marta Gruszczyńska: 2021. 

Pani Ewelina Suligowska: No ale to ja chciałam powiedzieć, że przepraszam, ale może teraz 

zachowałam się nie w porządku co do swojej osoby, ale w tym czasie od 2021 roku nieraz 

wyszłam z sesji i chciałam powiedzieć, że dostałam 100%. 

Pan Sylwester Różycki: Ale no to… no to dobrze no. 

[niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Pani Skarbnik, bardzo proszę. A Państwo Radni gdzie? Ale sesja się nie 

skończyła jeszcze. Halo, halo Państwo Radni. Sesja jest jeszcze nie skończona. Ale Państwo 

Radni. Ale nie lekceważcie, naprawdę, przecież my jesteśmy na żywo. 

Pani Ewelina Suligowska: Panie Sylwestrze, niech się Pan nie dziwi, bo już jest… 

Pan Sylwester Różycki: Ale nie rozumiem. Bardzo proszę, Pani Skarbnik. Udzielam głosu. 

Pani Diana Czubak: Tak. Na chwilę wyjdę z funkcji Skarbnika, będę mówiła jako Diana Czubak. 

Odnośnie placu zabaw w Krogulczy, jak Państwo wszyscy wiedzą na pewno, że jestem sąsiadem 



działki, na której powstał plac zabaw. Jak najbardziej ja nie jestem przeciwna placu zabaw, 

niejednokrotnie byłam na tym placu zabaw z moim dzieckiem. Ale w momencie jak dostałam i 

to był początek grudnia, listopada, ja na pewno nie będę operowała datami. W momencie jak 

dostaję dokumenty ze Starostwa, gdzie moje, usytuowanie tego placu zabaw, tych urządzeń na 

placu zabaw ogranicza moje działanie na mojej działce o 12 metrów, gdzie ja nie mogę postawić 

budynku z oknem 12 metrów. Moja działka ma 20 metrów szerokości. To jest 12 metrów. I ja 

powiem tak, ja naprawdę mam jakieś plany w stosunku do swojej działki. Ten plac zabaw może 

powstać, ale niech te urządzenia po prostu nie ograniczają mi na taki widoczny sposób, taki duży 

sposób mojej działki. Mówię, każdy jeden kto się buduje ma 4 metry, powiedzmy 2 metry 

odsunięcia. Naprawdę. Plac zabaw jak najbardziej niech powstanie, niech tylko te urządzenia 

zostaną inaczej usytuowane na tej działce. To jeśli mówimy o placu zabaw. I reszta, i naprawdę 

napisałam do Szydłowca, że nie wyrażam zgody na takie usytuowanie działki. I tyle w temacie 

placu zabaw, bo każdy sobie rozmawia poza plecami. To jest, z mojej strony to jest taka sytuacja 

i czysta sprawa, tak. 

Pan Mariusz Mirecki: Ja osobiście o tym nie wiedziałem, ale postąpiłbym tak samo. 

Pan Henryk Nosowski: Nikt nie ma pretensji do Pani. Proszę Państwa, to może słowo 

usprawiedliwienia, te place zabaw, wszystkie zresztą, nie tylko w Krogulczy wykonuje 

wykonawca, który sam projektuje, sam sporządza papiery i uzyskuje zgody ze Starostwa. Tutaj 

uchybił do końca tych czynności, bo ustawił urządzenia bez otrzymania ostatecznej decyzji o 

warunkach zabudowy, o pozwoleniu na budowę. 

Pan Mariusz Mirecki: Mówimy o Krogulczy, tak? 

Pan Henryk Nosowski: O Krogulczy. 

Pani Małgorzata Burek: Ale ja mam pytanie właśnie dlaczego inne place zabaw były na 

zgłoszenie, a teraz trzeba było mieć pozwolenie na budowę? 

Pani Diana Czubak: Bo te urządzenia są usytuowane, w ten sposób usytuowania tego urządzenia, 

tego wymaga. Bo one były po prostu przy samej granicy i one [niezrozumiałe]. 

Pani Małgorzata Burek: No właśnie, no to dlaczego [niezrozumiałe]. 

Pan Józef Bakuła: Pan Wójt przed chwilą powiedział, że to projektuje wykonawca i to zrobił nie 

do końca właściwie. 

Pan Mariusz Mirecki: A który to wykonawca robił? Przecież my to możemy mówić. 

Pan Henryk Nosowski: No pewnie, że tak. To z Radomia firma jest. 

[niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Pani Diano? 

Pan Henryk Nosowski: Tak i jeszcze tutaj nawiążę również do dzisiejszej wypowiedzi Pana 

Wójta, jeśli chodzi o zastępstwa i zaległości od sierpnia. Oczywiście były zaległości, one cały 



czas są, jeśli chodzi o zeszły rok i jeszcze, jeśli chodzi o ten rok, o księgowania. I myślę, że tutaj 

Pani Bienias, Pana Wójta dobrze informuje. Proszę Państwa, ja również informowałam Wójta. 

Pracownik, który pełnił zastępstwo, ja się prosiłam o pracownika dodatkowego jakiegokolwiek 

od 2021 roku. Jeden pracownik, mój stały, cały czas pełnił zastępstwo w USC, na cały etat. To 

jest naprawdę duże obciążenie, jeśli ktoś po prostu nie ma go na tą chwilę w księgowości. 

Księgowość po prostu wymaga tego, żeby to było wszystko księgowane terminowo, żebym ja 

miała dane, na których ja mogę pracować. 2022 odszedł mi pracownik na macierzyński. To też 

się wiąże z tym, żeby przyjść i osoba, która musi księgować, musi wiedzieć, znać tą specyfikę 

budżetu. To nie jest księgowość taka zwykła w firmie, też musi to być po prostu przyuczony i 

wciągnięty tą księgowość budżetową. Dlatego ja mówię, niestety ja nie miałam dwóch 

pracowników, ja cały czas o tym Wójta informowałam i prosiłam. To nie jest tak, że coś się 

zadziało. Ja też miałam swoje kłopoty zdrowotne. Nie było mnie na początku stycznia, gdzie ja 

drugi raz odkładałam już mój zabieg, tak. Potem listopad wyszło jak wyszło, tak? Ja mówię, Pani 

Bienias jak najbardziej jest skarbnikiem na emeryturze, ma czas, popołudniami tak, ale ja mówię, 

każdy ma gdzieś to w swojej głowie, że jednak, wiecie Państwo, gdzieś się przekłada swoje 

sprawie, ale dochodzi się do pewnego muru i zdrowie stawiamy na pierwszym miejscu, tak? I 

mówię na tę chwilę, tak są zaległości, cały czas. To, że weszła Pani Bienias za zastępstwo za 

Skarbnik. To, że przyszła Pani skarbnik z Chlewisk, również księgowała. To wszystko naprawdę 

idzie do przodu. Jest Pani również główna księgowa na emeryturze z DPS, Pani Wasik. Również 

są księgowane. Ale to teraz chwilę potrwa, zanim to wszystko wyprostujemy, tak? Dlatego, 

powiedzmy, nie mamy tych wyksięgowania za 2022 rok i mówimy o wolnych środkach i już 

możemy, powiedzmy, to dysponować i robić budżet. Jest potrzebna jeszcze chwila, powiedzmy, 

tego kwietnia, żeby wejść z tymi danymi, takimi wiecie, których ja będę pewna, tak? I powiedzmy 

nie będzie to, powiedzmy, 1 000 000, a będzie 1 800 000, tak? [niezrozumiałe]. To mówię, ja 

naprawdę muszę mieć po prostu dane, żeby pracować. Myślę, że Pan Wójt i Pan Sekretarz na tą 

chwilę już wiedzą, że jeśli chodzi o pracownika do księgowości i takiego, żeby stricte przyszedł 

księgować, na prawdę trudno znaleźć. 

Pan Józef Bakuła: My to wiemy doskonale, zwłaszcza ja. Bo się z tym borykałem. 

Pan Henryk Nosowski: Ale dobrze Pani mówiła, że już jest zabezpieczenie personalne. Jeszcze 

Pani tylko nie dopowiedziała, że już Pani księgowa nie jest absorbowana do celów Urzędu Stanu 

Cywilnego i wróciła do Pani do pełnej dyspozycji. 

Pani Diana Czubak: Tak, bo Pan zadeklarował. 

Pan Henryk Nosowski: A więc chyba już pracujemy nad tym, żeby Pani personalnie… 

Pani Diana Czubak: Natomiast, jeszcze potrzebujemy chwilę, żeby to wyprostować. 

Pan Józef Bakuła: Ale nikt Pani Diano nie robi z tego problemu, bo wiemy, że … 



Pan Józef Bakuła: Znamy sytuację i wczuwamy się. Dlatego w naszym interesie było, żeby była 

osoba, co Pani wspomniała, Panią Skarbnik, która potrafiła Panią zastąpić w jak najlepszym 

stopniu. 

Pan Józef Bakuła: I teraz trzeba usilnie szukać kogoś, ale wykwalifikowanego, a wcale nie jest 

łatwo znaleźć. No robiliśmy konkurs, uczestniczyła Pani… 

Pan Mariusz Mirecki: Dobrze, to dlaczego wcześniej jeśli [niezrozumiałe] 

Pan Józef Bakuła: Zrobiliśmy konkurs, przyjęliśmy jedną osobę. 

Pan Henryk Nosowski: Cały czas były zabezpieczane potrzeby pani Skarbnik. Przewinęło się 

wiele osób przez dział finansowy. Była rotacja. To są szczegóły. To jest specyficzny wydział. 

Pan Bogdan Zdon: Panie Wójcie, dlaczego mamy nie wierzyć Pani Skarbnik? 

Pan Józef Bakuła: Ale w co? 

Pan Bogdan Zdon: No, w to co mówi. 

Pan Henryk Nosowski: Ale czy ja neguję? 

Pan Bogdan Zdon: No ale to proszę Pana, to nie trwa od wczoraj, tylko to trwa od 2021 roku. 

Sytuacja kadrowa. 

Pan Henryk Nosowski: No nie było takich, takich, takich… 

Pan Józef Bakuła: Ale Panie Radny, ogłosiliśmy, już nie pamiętam – w lipcu ubiegłego roku – w 

sierpniu ogłosiliśmy konkurs. Przyszło chyba siedem osób. Większość z nich powiedziała, że ich 

nie interesuje praca. Pani Skarbnik wytypowała chyba dwie czy trzy osoby, że można ewentualnie 

z nimi rozważać ich przyjęcie. W końcu zdecydowała, że przyjmiemy, ale na pracownika 

technicznego, bo na pracownika finansowego ona się nie nadaje. Zatrudniliśmy, ale nie było zbyt 

wielkiego pożytku. Znalazła sobie coś innego, odeszła. Problem jest w tym, żeby znaleźć 

odpowiedniego człowieka. Myślę, że Pani Skarbnik ma lepsze rozeznanie w służbach 

finansowych gdzieś tu w okolicy, niż my i po wskazaniu takiego człowieka chętnie go 

przyjmiemy. 

Pan Sylwester Różycki: A jak już poruszamy tą kwestię, Pan pełnił, cały czas pełni funkcję 

zastępcy wójta, poinformował nas Pan, że konieczna jest zmiana organizacji w urzędzie. No już 

mamy koniec pierwszego kwartału praktycznie. 

Pan Józef Bakuła: Ale o organizacji czego? 

Pan Sylwester Różycki: No właśnie tak Pan informował nas, że będzie Pan proponował Wójtowi 

jak wróci, że będzie zmiana organizacji jakaś, tak. Czy mógłby Pan coś więcej o tym powiedzieć? 

Pan Józef Bakuła: Znaczy nie, niebawem to wprowadzimy. Chodzi o regulamin organizacyjny, o 

zmiany w tym regulaminie organizacyjnym. Tak, widzimy parę niedociągnięć, także braków 

kadrowych, bo zwolniliśmy Panią. Znaczy przepraszam, nie z pracy, tylko z obowiązków w USC 



zwolniliśmy Panią, która w księgowości pracuje, musiał ktoś ją zastąpić. Zwolniła się, że tak 

powiem… 

Pani Maria Deja: Kto teraz jest? 

Pan Józef Bakuła: Milena Szymańska. Ale tu, w AOK, gdzie ona, no ona w dalszym ciągu ciągnie 

to, ale to jest na dłuższą metę nie do uciągnięcia. 

Pani Ewelina Suligowska: Tak, żeby znowu nie było to samo, że będzie ta sama sytuacja. 

Pan Józef Bakuła: Proszę Państwa, pracowników administracyjnych można znaleźć. Najgorzej 

jest z pracownikami finansów. Ja tego doświadczyłem, bo naprawdę intensywnie szukałem i 

wcale nie było łatwo. 

Pani Małgorzata Burek: To dlaczego ten pracownik poszedł do USC, skoro na USC można było 

wcześniej kogoś znaleźć? I faktycznie … 

Pan Józef Bakuła: Gdyby było można wcześniej kogoś znaleźć, to by nie szukali w finansach. 

Nikt z pracowników wtedy nie spełniał wymogów, które musi być w USC. 

Pani Maria Deja: A Pani Milena spełnia? 

Pan Józef Bakuła: Teraz tak. 

Pan Henryk Nosowski: A jeżeli z własnej załogi są takie kwalifikacje, więc w pierwszym rzędzie 

… 

Pan Józef Bakuła: Proszę Państwa, to naprawdę nie jest tak, że my siedzimy i patrzymy, że coś 

nie gra i nic nie robimy, palcem nie kiwniemy. Przecież chyba nam najbardziej zależy na tym, 

żeby wszystko grało, wtedy my mamy mniej kłopotów na głowie. To oczywiste. 

Pani Maria Deja: A kto teraz jest w oświacie? 

Pan Mariusz Mirecki: Tego się trzymajmy. 

Pan Józef Bakuła: Cały czas Pani Milena jeszcze to prowadzi, no ale mówię trzeba będzie tutaj 

szukać jakiś rozwiązań. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. 

Pan Józef Bakuła: Tak samo mamy sprawę informatyka też na pilnie. Z dnia na dzień się to 

wydarzyło. Konkurs jest ogłoszony, nie wiem czy się ktoś trafi. 

Pan Sylwester Różycki: Wszystko zależy, jakie stawki się pojawią. 

Pan Józef Bakuła: A to jest inna sprawa, ale my mamy budżet zapisany, rezerwę okrojoną, więc 

nie ma bardzo z czego dokładać. 

Pan Bogdan Zdon: Nagród nie przyznawać, a zatrudniać pracowników. Płacić za pracę 

wynagrodzenie, a nie nagrodami, bo. 

Pan Józef Bakuła: Panie Przewodniczący, o jakich nagrodach Pan mówi? Słyszał Pan o nagrodach 

w jednostkach budżetowych? Bo media sporo tego mówią. My rozmawiamy o nagrodzie 300, 



500, 1 500 czy 2 000 złotych w pojedynczych przypadkach. To naprawdę jest przesada według 

Pana? 

Pan Bogdan Zdon: Nagroda to musi być za dobrą pracę. 

Pan Jóżef Bakuła: Ależ oczywiście, oczywiście, że tak. 

Pan Mariusz Mirecki: Nadzwyczajną pracę. Nie dobrą pracę, bo dobrą pracę każdy z nas musi 

wykonywać. Przychodzimy do pracy, mamy pensję i ją bierzemy. A już jak dostajemy jakąś 

nagrodę, to musimy się czymś naprawdę wykazać nadzwyczajną. 

Pan Józef Bakuła: Czy naprawdę uważacie Państwo, że przez te trzy miesiące, przełom roku 

pracownicy pracowali w normalnych warunkach? Bo ja uważam, że pracowali w 

nadzwyczajnych. 

Pan Mariusz Mirecki: A dlaczego? 

Pan Józef Bakuła: Ze względu na braki kadrowe. 

Pan Bogdan Zdon: Na początku roku była Komisja i był tam punkt „Analiza zatrudniania w 

Urzędzie Gminy, jednostkach organizacyjnych itd.” i okazało się, że jest wszystko w porządku, 

wszystko funkcjonuje dobrze. Takie dostaliśmy informacje. Ja mogę to z protokołu sczytać, tylko 

nie dzisiaj i przedstawić Panu, że była informacja, że jest wszystko w porządku. 

Pan Józef Bakuła: Wszystko funkcjonuje dobrze, realizujemy zadania. A że robimy to 

zdwojonym wysiłkiem tych ludzi, którzy pracują, to jest zupełnie inna sprawa. Jakbyśmy zawalali 

terminy, nie wykonywali swojej czynności, to by trzeba było napisać, że wszystko funkcjonuje 

źle. 

Pan Henryk Nosowski: Możemy chyba tak powiedzieć, projekt budżetu został zaopiniowany 

przez RIO, z terminami na miesiąc marzec wyrobiliśmy się, to można powiedzieć, że poszło 

dobrze. 

Pani Diana Czubak: I proszę się nie przestraszyć, jeśli chodzi o sprawozdanie za 2020 rok. 

Pan Sylwester Różycki: 2020? 

Pani Diana Czubak: 2022. 

Pan Sylwester Różycki: O matko, już podejmowaliśmy 2020. 

Pani Diana Czubak: 2022, bo że tak powiem: czeka na Biuro Rady. A chciałabym, że tak powiem, 

zakończyć sesję tak bardziej pozytywnie. 

Pan Henryk Nosowski: O, dzięki Bogu. 

Pani Diana Czubak: Oczywiście chciałabym podziękować całemu Referatowi Finansowemu, 

Panu Sekretarzowi, Panu Wójtowi za to, że ten referat po prostu działał i dziewczyny nadal, że 

tak powiem, funkcjonują, tak? Pani Aneta Kaszuba, jak najbardziej też chorowała w 

międzyczasie, wróciła, nadal wszystko powiedzmy robi jak najlepiej. Pani Skorża Izabela, która 

również była w tym czasie jeszcze w USC w międzyczasie, również obsługiwała. Także 



dziewczyny przeszły szkołę. Pani Beata Śledź, Pani Asia Drabik. Tutaj są te osoby, które po 

prostu najbardziej doświadczyły powiedzmy tej absencji, tak? Dlatego mówię, dla nich tutaj jak 

najbardziej należą się te podziękowania. 

Pani Ewelina Suligowska: Ja może powiem tak, oby się to wszystko wszystkim dobrze 

poukładało, wróciło to na tory, które powinno wrócić i żebyśmy nie musieli już tego drugi raz 

przeżywać. To będzie najlepsze z tego wszystkiego na koniec. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? 

Pan Józef Bakuła: Ale uwagę Pana Przewodniczącego „lepiej płacić” wezmę sobie do serca. 

Pani Ewelina Suligowska: Oby nie w drugą stronę, Panie Przewodniczący. 

Pan Józef Bakuła: Tylko będę wnioskował o dodatkową kasę. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? Nie ma. 

 

11. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad sesji został wyczerpany. 

Podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął obrady LXX sesji Rady Gminy 

w Orońsku. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

                Protokołowała                         Przewodniczący Rady Gminy 

              

          Marta Gruszczyńska                                                     Sylwester Różycki 

 

 

Pełne nagranie z LXX sesji dostępne pod adresem: http://www.bip.oronsko.pl/ w zakładce – „nagrania z sesji”. 

http://www.bip.oronsko.pl/













































